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Židovské muzeum v Praze se přesně před 30 lety navrátilo židovské komunitě. Jak dlouho obléhali Římané pevnost Masada? A v Brně vystavují fotografové s židovskými kořeny.

Navrácené muzeum
Pro českou společnost je nejdůležitějším milníkem novodobé historie bez pochyby rok 1989. Pro zdejší židovskou komunitu je ale důležitým datem ještě podzim roku 1994. Tehdy jí totiž stát po více
než 40 letech navrátil pražské židovské muzeum a jeho sbírky. A právě teď vrcholí oslava ve Španělské synagoze, kterou muzeum tento důležitý milník připomíná široké veřejnosti. A my už jsme v
e spojení s ředitelkou Židovského muzea v Praze Pavlou Niklovou.
V roce 1994 se právě podařilo navrátit muzeum do rukou židovské komunity. Bylo to složité?
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„Ta jednání nebyla jednoduchá, protože tam byly různé provázané vlastnické vztahy,“ vysvětluje Niklová a pokračuje: „Nakonec také díky Pavlu Tigridovi, který byl tehdy ministrem kultury, se to po
dařilo. Federace židovských obcí a stát prostřednictvím ministerstva kultury založili zájmové sdružení právnických osob a 22. září byla podepsaná zakladatelská smlouva. A tím dnem vlastně muzeu
m vykročilo do nové etapy své historie,“ připomíná Niklová.
Co se podle Niklové muzeu nejvíc povedlo a kde vidí nějaké rezervy? A jak si důležitý milník ve své historii muzeum připomnělo? Poslechněte si celý rozhovor s jeho ředitelkou Pavlou Niklovou.

Římané neobléhali Masadu tři roky
Důležitým symbolem boje utlačovaného národa za svobodu byla v současném Izraeli vždy starověká pevnost na skále Judské pouště Masada. Nový izraelský archeologický výzkum teď ale opravil 
tradiční tvrzení, že římští vojáci za první židovské války nedokázali Masadu dobýt několik let. Pokračuje Gita Zbavitelová.
„Podle oblíbeného židovského historického příběhu vzdorovali židovští obránci z pevnosti Masada tři roky Římanům, a když ji vojáci dobyli, povstalci raději spáchali hromadnou sebevraždu, aby ne
padli do rukou nepřátel,“ připomíná Zbavitelová legendu, jejíž historické informace pocházejí především od židovského historika Josepha Flavia.
„Nejnovější izraelský archeologický výzkum, jehož výsledky byly publikovány v  Journal of Roman Archaeology, však tento příběh poněkud poopravil,“ dodává Zbavitelová.
Co tedy vědci z Telavivské univerzity po několikaletém průzkumu Masady podle Zbavitelové zjistili? „Římské obléhání netrvalo tři roky, ale nanejvýš pár měsíců. Vyspělá technologie, drony a model
y 3D ukázaly, že budování římských vojenských táborů pod Masadou a rampy, která dobytí nepřístupné pevnosti nakonec umožnila, trvalo jen asi dva týdny a celé obléhání nebylo delší než devět tý
dnů.“
I vykopávky podle Gity Zbavitelové odhalily, že „Římané v táborech pobývali jen krátce, protože po nich nezůstaly žádné zbytky potravy či zvířecích kostí ani artefakty nebo hroby.“
Kdo vlastně Masadu postavil? Proč Římané vynaložili tak velké úsilí, aby ji dobyli? A snižují nová zjištění o dobytí Masady význam této historické události? Poslechněte si celý příspěvek Gity Zbavit
elové.

Jindřicha Štreita zajímají především mezilidské vztahy
78 let tento měsíc oslavil oceňovaný dokumentární fotograf Jindřich  Štreit . Jeho maminka pocházela z odlehlé valašské vesnice, což ji i přes židovský původ uchránilo před deportací. Ačkoliv se 
svým židovským kořenům autor cíleně nevěnuje, jeho dílo se ocitlo ve společnosti fotografií dalších židovských autorů na stěnách brněnského Franz Kafka Špitálu. Právě tam je během měsíce září 
dostupná výstava Židovská identita ve fotografii . Kromě Jindřicha Štreita jsou tam k vidění díla Jindřicha Buxbauma, Hany Němečkové a Nachiho Weisse. Komentovanou prohlídku Jindry ze Sovin
ce, jak si fotograf říká, navštívila také Martina Pouchlá.
Štreita nejvíc zajímají mezilidské vztahy: „To je to téma, které mě provází vlastně po celou fotografickou cestu, kdy jsem se snažil zachytit normální, obyčejný život rodin. A to nejdůležitější jsou sa
mozřejmě vztahy v rodinách a vztahy mezi lidmi, mezi mužem a ženou, mezi rodinou, dětmi a samozřejmě i další a další vztahy, které se tam nacházel.“
Častými kulisami pro Štreitovo zachycování vztahů jsou vesnice: „Mým tématem bylo také fotografování schůzí, vesnických schůzí. A to je oblast, která je mimořádná. Fotografovat schůze na vesnic
i s těmi starými lidmi a s tím, jak se to všechno propojuje, byl obrovský zážitek.“
Takové fotografie budily pozornost tajné policie. Fotograf byl odsouzený za hanobené republiky a prezidenta a strávil několik měsíců ve vězení v Ruzyni.
Kdo by se s Jindřichem Štreitem chtěl setkat naživo, má šanci například 20. září v kině Oko v Šumperku. Odehraje se tam předpremiéra dokumentárního snímku Lubomíra Hlavsy a Martina Štolla s
názvem Štreit – fotografuji, tedy jsem . Pro promítání bude beseda s autory i se samotným fotografem.
Jak Jindřicha Štreita inspirovala práce na státním statku? A jak zachytil vztah socialistického zemědělství k památkám?
Poslechněte si celý magazín Šalom alejchem.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (1x), štreit (1x)
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V Olomouci v pondělí odpoledne řeka Morava dosáhla třetího povodňového stupně, město původně očekávalo dosažení stavu ohrožení v noci na úterý. Podle zástupců radnice platí pro celé úz
emí města varování před spodní vodou. Morava by se měla podle nich udržet pod hranicí dvacetileté vody, kterou by měly tamní hráze zvládnout. Hladina Bečvy v Přerově již klesla na první pov
odňový stupeň, ještě ráno přitom dosahovala stupně ohrožení. V Litovli voda zaplavila většinu města, zasahovali hasiči. Odpoledne ale již začala stagnovat, a dokonce místy klesá. V Troubkách,
jejichž obyvatelé byli v neděli kvůli hrozbě záplav vyzváni k evakuaci, je situace zatím klidná. Hasiči v neděli večer ukončili na Jesenicku záchranné práce.

Mluvčí Povodí Moravy Petr Chmelař sdělil, že předpověď ČHMÚ je pro řeku Moravu v Olomouci příznivá. „Předpoklad kulminace Moravy je ve středu v ranních hodinách na hodnotě 281 metrů kryc
hlových za sekundu, přičemž kapacita protipovodňových opatření je 400 metrů krychlových. Aktuálně je v Olomouci mírně překročen třetí stupeň povodňové aktivity při průtoku 209 metrů krychlový
ch za sekundu,“ uvedl Chmelař.
Povodeň na Bečvě je po kulminaci. V profilech Dluhonice a Teplice nad Bečvou platí aktuálně 1. stupeň povodňové aktivity a vodohospodáři předpokládají další pokles průtoků.
V Olomouci se postupně otevírají uzavřené silnice. V provozu se podařilo udržet i tamní teplárnu. Třetí povodňový stupeň, který se vyhlašuje od úrovně 430 centimetrů, překročila řeka v Olomouci př
ed 13:30, za půl hodiny se zvýšila zhruba o pět centimetrů. „Kvůli stoupající hladině řeky Moravy byla dnes (v pondělí) kolem poledne uzavřena ulice U Rybářských stavů. Pro celé území města stál
e platí varování před spodní vodou. Důrazně doporučujeme vyklidit sklepní prostory,“ uvedlo město na webu.
Podle tajemníka povodňové komise Jana Langra by měly všechny hráze držící Moravu ve svém korytě vydržet, s výjimkou Chomoutova, kde je riziko rozlivu nejen do suterénních prostor, ale i do n
emovitostí vysoké, a to především na levém břehu řeky Moravy směrem ke Štěpánovu. „Průsaky ale nelze vyloučit ani v jiných městských částech, například na Lazcích či u Klášterního Hradiska, k
de budou odborníci situaci nepřetržitě sledovat,“ uvedl Langr. V Olomouci se v tuto chvíli neplánuje omezení provozu základních ani mateřských škol.
Do středečního večera bylo nahlášeno podle statistik České asociace pojišťoven dvacet sedm tisíc pojistných událostí za víc než tři a půl miliardy korun. Škodám dominují poškoz
ené domy, vytopené domácnosti a poškozené domácnosti. Pojišťovny začaly ve větší míře vyplácet peníze včetně záloh, klientům poslaly první desítky milionů korun.

Průtok Lužnicí pod rybníkem Rožmberkem na Jindřichohradecku stoupá. Voda v řece by se však neměla do čtvrtečního rána výrazněji zvednout  a ohrozit Veselí nad Lužnicí na Táb
orsku. Ve městě se hladina drží přibližně na stejné výšce, řekl starosta Veselí nad Lužnicí Vít Rada (BEZPP, za Jihočechy 2012).
Čtyři univerzity na Moravě a ve Slezsku zahájí kvůli záplavám akademický rok později. Výuka na Slezské univerzitě v Opavě začne o dva týdny později. Masarykova univerzita v Br
ně, Vysoká škola Báňská – Technická univerzita Ostrava a Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně odložily zahájení výuky o týden.
Hladina vody v Litovli již stagnuje a místy klesá, situace by se podle vedení města měla postupně zlepšovat. Řeka Morava město zaplavila místy až do výšky jednoho metru, cestu si voda našla
ulicemi, ale i přes zahrady či dvory, na mnoha místech se dostala také do domů. Pod vodou se ocitlo nádraží i koleje, místy jsou podemleté. Napříč Litovlí neprojdou lidé ani v holínkách, oblíbeným d
opravním prostředkem se zde staly hlavně traktory. Řada lidí se evakuovala na poslední chvíli, střechu nad hlavou našli v místní sokolovně.
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Voda podle starosty Litovle Viktora Kohouta (SNK) zaplavila asi osmdesát procent města. V části stále nejde elektřina, komplikace nastávají i s informováním veřejnosti. Hasiči místy evakuovali a z
achraňovali obyvatele. Město je zcela uzavřené, včetně škol a zdravotnických zařízení, jsou tam zatopené silnice.
„Kromě centra máme vodu ve velké části města, kromě sídliště Karla Sedláka, to se ještě drží. Asi tak osmdesát procent města je pod vodou. Jsme odříznutí od světa, momentálně se sem nikdo n
edostane a ani ven, pouze hasiči, protože někde přesahuje už voda metr. To že se to rozlije, jsme tušili a informovali jsme lidi dopředu. Kdo se chtěl evakuovat, tak to udělal, občas někdo volá, tak
že na tom pracujeme,“ uvedl starosta. Výhodou podle něj je, že voda pomalu přijde a také odejde, obyvatelé tak nezažijí dravou situaci jako například lidé v Jeseníkách.
Město však řeší další řadu komplikací. „Teď jsme bez proudu, máme velké problémy i s hlášením rozhlasu jako komunikačního zdroje. Vypadávají také operátoři, to znamená sítě, problémů je celá 
řada. Momentálně je město vypnuté, prakticky nefunguje doprava. Pevně věřím, že lidé dbali našich pokynů a předzásobili se, protože opravdu dneska nikde nenakoupí,“ doplnil starosta. Ve městě 
prý neteče ani pitná voda. Na opravě se pracuje.
V Litovli byl podle starosty evakuován domov seniorů, nabídky města využily dvě desítky lidí, řada obyvatel si pomohla svépomocí. Voda v Moravě bude podle něj kulminovat až v odpoledních hodin
ách. „Máme k dispozici tedy hasiče, hlásit budeme případně tlampačem, uvidíme,“ dodal Kohout.
„Prosíme řidiče, kteří jedou směr Litovel, aby se Litovli vyhnuli. Aktuálně je Litovel neprůjezdná ze všech stran. Jsou zatopeny části ulic Palackého, Dukelská, Žerotínova. Voda stále stoupá. Prosím
e řidiče, kteří nestihli odjet z Litovle, aby nezkoušeli projíždět zaplavená místa. Při uváznutí by utvořili zátaras a nemohla by projíždět těžká technika složek integrovaného záchranného systému,“ oz
námila nad ránem na sociálních sítích městská policie.
Radnice požádala obyvatele, aby zbytečně nevycházeli a aby se navzájem informovali o omezeních ve městě. V případě ohrožení mohou občané Litovle volat na číslo 607 076 398. Krizová linka vš
ak má prý rovněž výpadky. Voda podle starosty Kohouta bude přitom kulminovat až odpoledne kolem druhé hodiny.
Klidná je situace v Přerově, kde Bečva časně ráno kulminovala a odpoledne klesla na první povodňový stupeň. „Dle předpokladu nedošlo k rozlití řeky do ulic města a voda zůstala v obytné části ve
svém korytě. Zaplavena byla zahrádkářská kolonie pod nemocnicí, garáže u Prechezy, lokalita lagun včetně okolních zahrádek a areál Ornisu a Biosu. Všechny hlavní silniční komunikace v Přerově
zůstaly průjezdné,“ oznámila ráno radnice, podle které se osvědčila protipovodňová opatření. Bečva by v Přerově měla dál postupně klesat, její průtok je oproti předpokladu nižší.
Prognóza se zlepšila i pro nedaleké Troubky, ve kterých byla v neděli nařízena evakuace kvůli hrozbě extrémního ohrožení. Na severu katastru se zatápí slabá místa, řekl starosta Martin Frgal. Obe
c i nadále drží pohotovost, hladinu řeky sledují hasiči i policisté. K vodě to časně ráno přitáhlo i řadu obyvatel, kteří se v neděli večer odmítli evakuovat. Troubky již záplavy zažily dvakrát, staly se i 
symbolem katastrofálních povodní v roce 1997.
„Situace vypadá přívětivě, voda v Dluhonicích již před nějakým časem kulminovala a kulminuje i na našem lokálním varovném systému přes řeku Bečvu na mostě směrem na Tovačov. Slabá místa 
se na severu katastru zatápí, ale stále je tam nějaký retenční prostor,“ prohlásil starosta.
V Troubkách se po 06:00 silně rozpršelo, voda zalila fotbalové hřiště se skateparkem, přes valy se však nedostala. Obyvatelé Troubek v pondělí ráno situaci vzali s povděkem. U mostu časně ráno 
někteří z nich počítali zalité schody, které jsou pro ně ukazatelem povodní. „V roce 1997 bylo schodků jedenáct a do rána, když přišla ta největší voda, jich zbývalo pět a teď to vypadá dobře,“ pops
al sedmasedmdesátiletý muž, který byl ráno na obchůzce hrází. Výzvu k evakuaci odmítl. „Je nás doma šest. Je ale pravda, že jsme dnes spali jako vojáci – spali a bděli, syn sledoval prognózy, že
na koukala na televizi,“ doplnil.
Limitní hodnota pro Troubky je průtok Bečvy v deset kilometrů vzdálených Dluhonicích 650 kubíků. Podle prognózy se očekával průtok až ve výši 693 kubíků, proto se rozhodlo podle primátora Přer
ova a předsedy protipovodňové komise Petra Vrány (ANO) o evakuaci obyvatel. Na profilu v Dluhonicích voda kulminovala po 03:00 při průtoku 627 metrů krychlových za sekundu, uvedl ČHMÚ.
V Troubkách lidé povodně zažili dvakrát, při katastrofálních záplavách v červenci 1997 rozbouřený vodní živel v obci srovnal se zemí více než polovinu domů. Zbourat se muselo 335 stavení a o stř
echu nad hlavou přišla polovina ze dvou tisíc místních, o život tehdy přišlo devět lidí. Dosavadní protipovodňová ochrana je podle starosty v podobě navýšení v terénu připravena podle projektové d
okumentace na dvaceti až padesátiletou vodu.
Díky poklesu vodních toků mohli hasiči v neděli večer ukončit záchranné práce na Jesenicku, kde byly současné záplavy katastrofální. Hasiči v tomto horském okrese zachránili celkem 230 lidí a ev
akuovali dva tisíce obyvatel, zhruba 350 z nich využilo nouzového ubytování. Kvůli povodním byly v kraji o víkendu nasazeny stovky hasičů i policistů. Aktuálně v kraji řeší padesát událostí. Od sobo
ty do pondělního rána jich v kraji evidovali 1750.
„Na Jesenicku jsme v neděli večer ukončili záchranné práce, splnili jsme všechny požadavky a ještě jsme večer prověřili některé objekty, zda se v nich nikdo nenachází,“ uvedla mluvčí hasičů Lucie
Balážová. Hasiči při záchranných akcích v tomto horském okrese využívali čluny i vrtulník, nejvíce zásahů tohoto typu evidovali podél toku Bělá, z Jeseníku až do Mikulovic. Situace se v neděli zdra
matizovala v Hanušovicích, kde se utrhl břeh řeky a sesunul se do vodního toku. Zaplavena byla i Ruda nad Moravou a Bohdíkov, kde hasiči zachraňovali obyvatele s pomocí vrtulníku.
Hasiči budou v zaplavených oblastech monitorovat situaci po opadnutí vody, zaměří se například na stav silničních komunikací. „Mnohé jsou podemleté, utržené a jízda po nich je nebezpečná. Bude
se také zjišťovat stav mostů a budov. Už nyní víme o několika částečně destruovaných nemovitostech,“ uvedla Balážová. Hasiči budou také zajišťovat humanitární pomoc a její distribuci do nejvíce
postižených míst.
Peněžitou pomoc až čtvrt miliardy korun pro obce postižené povodněmi schválilo zastupitelstvo Olomouckého kraje. Hejtmanství bude peníze postupně rozdělovat. Hejtman Josef Suchánek (STAN
) na zasedání uvedl, že nejpostiženější oblastí kraje je Jesenicko, ale záplavy postihly i třeba Šumpersko, Litovelsko a další části kraje.
Hlasování o pomoci vedení kraje zařadilo na program zastupitelstva mimořádně až v pondělí. Ráno si krajští radní podle Suchánka ještě vyjasňovali výši pomoci. Hejtman také požádal zastupitelstv
o o důvěru pro stávající vedení kraje při distribuci peněz postiženým oblastem vzhledem k tomu, že se tento týden již konají krajské volby. Pro mimořádnou pomoc zaplaveným obcím hlasovalo 46 z
přítomných 47 zastupitelů a zastupitelek. Pouze jeden z členů zastupitelstva nehlasoval.
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V Moravskoslezském kraji je těžký průmysl na ústupu, technický ráz mu ale zůstává. Zaměřuje se proto zejména na podporu technického školství a jedním z jeh
o hlavních úkolů je i propojování podnikatelského sektoru se školami. Kraj také zároveň ze svého rozpočtu poskytuje stipendia žákům středních škol ve vybran
ých technických a řemeslných oborech, v rozhovoru to zmiňuje hejtman Moravskoslezského kraje Josef Bělica (ANO).
V Moravskoslezském kraji funguje několik technicky zaměřených vysokých škol, jde například o Vysokou školu báňskou – Technickou univerzitu Ostrava či Slez
skou univerzitu v Opavě. Kraj uvádí, že je jeho prioritou mimo jiné podpora technického školství, proč je pro kraj tak důležité?

Podpora technického školství souvisí s industriálním charakterem Moravskoslezského kraje a přítomností významných zaměstnavatelů. Přestože těžký průmysl je na ústupu, technický ráz kraje zůs
tává. Podle dat Českého statistického úřadu pracuje v moravskoslezském průmyslu 45,4 procenta obyvatel a poptávka po technicky vzdělaných pracovnících je vysoká.

Nakolik stojí ekonomika kraje právě na technických oborech? Které technické obory jsou v současnosti pro kraj nejzásadnější?

Moravskoslezský kraj má silnou průmyslovou tradici. Mezi zásadní technické obory patří ty se zaměřením na elektrotechniku, strojírenství, automobilový průmysl a informační technologie.

Jak a čím konkrétně kraj technické školství podporuje? Míří podpora pouze do středních škol, anebo i základních škol, vysokých škol či třeba nějakých zájmový
ch kroužků?

Kraj je zřizovatelem zejména středních škol. V posledních 20 letech směřovaly investice do modernizace a vybavení zejména technicky a přírodovědně zaměřených středních škol tak, aby žáci měli 
co nejlepší podmínky pro studium a absolventi byli co nejlépe připraveni na vstup na trh práce. Kraj ze svého rozpočtu poskytuje také stipendia žákům středních škol ve vybraných technických a ře
meslných oborech. Řemeslné obory, kterým hrozí v našem kraji zánik, a zároveň jsou jejich absolventi velmi žádaní na trhu práce, jsou na veřejnosti propagovány kampaní Řemeslo má respekt.
Vloni skončil krajský projekt OKAP, který podporoval polytechniky na základních školách a modernizaci učeben krajských středních škol. V současné době kraj připravuje projekt (IDZ) na podporu 
odborného vzdělávání, včetně kariérového poradenství. V jeho rámci by měly být podpořeny i kroužky, aktivity pro žáky základních i mateřských škol či sdílení učeben.

Sleduje také zájem podnikatelského sektoru o propojení se školami? Podílí se nějak kraj na zprostředkování spolupráce nebo budoucího zaměstnávání student
ů přímo ve firmách? Je možné uvést konkrétní příklady, kde se taková spolupráce daří?

Propojování podnikatelského sektoru se školami je jeden z úkolů Moravskoslezského paktu zaměstnanosti. Jeho posláním je přispívat ke slaďování nabídky a poptávky na regionálním trhu práce, 
analyzovat jeho klíčové problémy a připravovat řešení. Pro své zaměření byl v minulosti partnerem krajského projektu OKAP a inicioval spolupráci škol a firem v regionu. V současnosti je partnerem 
připravovaného projektu IDZ, který jsem zmiňoval, kde bude mít za úkol organizovat exkurze pro žáky ve firmách, tvořit online nástroje pro kariérové poradenství a podporovat spolupráci škol se za
městnavateli v oblasti odborného vzdělávání.
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Úzké propojení podnikatelského sektoru se školami je také jeden z předpokladů strategického projektu kraje Technologická a Podnikatelská Akademie – inovační centrum pro transformaci vzdělá
vání (TPA). Jeho hlavním cílem je modernizace odborného vzdělávání, podpora inovací ve vzdělávacím prostředí. Partnerem projektu je deset páteřních škol, Krajské zařízení pro další vzdělávání a
informační centrum (KVIC) a Moravskoslezská technologická akademie (MTA). Konkrétním výsledkem projektu budou takzvané EduBoxy, což je software – audiovizuální vzdělávací aplikace sestá
vající se ze souboru výukových materiálů, informací a podkladů, které budou k dispozici pro moderní výuku ve školách v Moravskoslezském kraji.

Daří se v kraji udržet absolventy škol? Co pro to kraj dělá, aby je v regionu udržel?

Moravskoslezský kraj se dlouhodobě zaměřuje na poskytování kvalitního vzdělání ve všech jeho úrovních. Spolupracuje s firmami v regionu, univerzitami, hospodářskými komorami a zaměstnavatel
skými svazy, jejichž prostřednictvím se snaží žákům zajistit praxe a stáže odborného a učňovského vzdělávání, a tím zvýšit jejich praktické dovednosti a připravenost na trh práce.

Má kraj například zájem na otevření některých oborů, které by mohly pomoci v rozvoji ekonomiky regionu? Které by to byly?

Situaci na trhu práce odbor školství krajského úřadu dlouhodobě monitoruje a každoročně pořádá takzvané kulaté stoly, kde s řediteli středních škol zřizovaných krajem a zástupci okresních poboč
ek Úřadu práce diskutuje o situaci na trhu práce a uplatnitelnosti absolventů jednotlivých oborů vzdělání. Výsledek diskuse je pak jedním z kritérií při posuzování záměrů škol měnit svou oborovou n
abídku. Letos v červnu se například diskutovalo o navýšení počtu přijímaných žáků do oboru Informační technologie pro školní rok 2025/2026.
Vzhledem k dostatečné kapacitě a široké nabídce oborů vzdělání ve školách v Moravskoslezském kraji není potřeba nabídku oborů v regionu v současné době rozšiřovat. I vzhledem k plánované ak
tualizaci oborové soustavy středních škol v České republice, kterou připravuje ministerstvo školství, je momentálně nejrychlejší cestou k přizpůsobení požadavků zaměstnavatelů případná úprava š
kolních vzdělávacích programů v rámci stávajících oborů vzdělání.

O jaké profese je největší zájem?

Na trhu dlouhodobě přetrvává nedostatek kvalifikovaných pracovních sil s technickým vzděláním a řemeslníků. Zaměstnavatelé stále požadují zejména techniky, kvalifikované dělníky se
strojírenským, elektrotechnickým a stavebním zaměřením, dlouhodobě jsou žádáni i absolventi vysokoškolských IT oborů. Obecně je vysoká poptávka po pracovnících v oblasti zdravotnictví.

Kraj se například zaměřuje na alternativní pohony v dopravě, jak se na tom mohou podílet školy?

Někteří ředitelé středních škol zvažují změnit školní vzdělávací program a zaměřit školy na elektromobilitu a udržitelnost.

V souvislosti s Moravskoslezským krajem se řeší také výstavba gigafactory v Dolní Lutyni na výrobu baterií do elektromobilů, co by to znamenalo například pro 
vysoké či střední školy?

Moravskoslezský kraj vítá každou příležitost pro uplatnění svých absolventů škol na trhu práce. Příchod silného investora, prioritně bychom se pro něj vždy měli snažit využít brownfield, by mohl být
příležitostí pro pracovní kariéru absolventů technických škol.

Jaká další oblast školství a vzdělávání je pro kraj zásadní? Co by znamenalo, kdyby se v kraji nepodařilo udržet vzdělávání na kvalitní úrovni?

Kvalitní vzdělání rovná se kvalitní absolvent. Pokud by došlo k porušení této rovnosti, nastal by masivní brain-drain efekt, tedy „odliv mozků“ z regionu, který má negativní vliv na sociální a ekonomi
ckou situaci v kraji. A to rozhodně nechceme.

Kolik vysokých škol, středních a základních škol v kraji funguje? Máte informace, že by byl například problém sehnat pedagogy?

V Moravskoslezském kraji působí pět vysokých škol, 14 vyšších odborných škol, 139 středních škol a konzervatoří a 449 základních škol všech zřizovatelů. Na webových stránkách
Moravskoslezského kraje jsou zveřejňovány inzeráty s nabídkou pracovních míst ve školách a školských zařízeních v regionu a také poptávka uchazečů o zaměstnání v těchto organizacích. Nabídk
a i poptávka je v současnosti vyrovnaná, pokud existuje převis nabídky škol, jde spíše o specifické profese, například školní psychology. V některých školách může být problém najít kvalitní učitele 
odborných nebo přírodovědných předmětů, třeba učitele informatiky, chemie, fyziky. Situace u nás ale není tak závažná jako v jiných krajích Česka.

Motivuje právě pedagogy nějak kraj, nabízí například k dispozici byty nebo jiné bonusy?

Motivace pedagogických pracovníků obecně přísluší řediteli školy. Nicméně kraj v rámci projektové činnosti připravuje vzdělávací aktivity pro pedagogické pracovníky, pro management škol také v 
oblasti leadershipu. Z rozpočtu kraje jsou učitelé podporováni v jazykovém vzdělávání, a to jazykovými kurzy v zahraničí.

Kde může kraj svůj příspěvek ke školství zlepšit? Kde máte rezervy?

Jak už jsem říkal, v posledních letech byly modernizovány a vybavovány zejména technicky zaměřené školy. V kraji ale působí i celá řada dalších škol, například gymnázia, lycea a další školy nabíz
ející vzdělávání v takzvaných službových oborech. Modernizace škol a jejich materiální vybavení je pro přípravu kvalitních absolventů pro vstup na trh práce nezbytná neustále.

K bilancování před krajskými volbami, co se podařilo prosadit v oblasti školství a co nikoliv.

Podařila se celá řada již zmíněných aktivit, například zavedení stipendijní podpory pro žáky, jde o prospěchová a motivační stipendia, modernizace a vybavení škol, podpora jazykového vzdělávání
, už zmíněné jazykové kurzy pro učitele v zahraničí, ale rovněž podpora rodilých mluvčích ve výuce jazyků ve středních školách. Letos se podařilo kraji získat akreditaci v programu Erasmus+ jako 
koordinátora konsorcia, do kterého je zapojeno 16 gymnázií zřizovaných krajem, a umožní tak školám jednodušší organizaci cest a pobytů žáků a učitelů v zahraničí.
Zopakuji, že jsme zrealizovali projekty zaměřené na zvyšování kvality škol, například OKAP, Krajský akční plán Moravskoslezského kraje, velká očekávání máme od realizace strategického projekt
u TPA a připravuje se rovněž již zmíněný projekt IDZ. Kraj podporuje odborné pozice školních psychologů a speciálních pedagogů na některých školách.
Vzhledem k turbulentním změnám ve společnosti, na trhu práce, zaváděním chytrých technologií a také životu v Moravskoslezském kraji, ale i v celé České republice, dochází ve školách k významn
ému nárůstu psychických problémů u žáků, ale i u pedagogů a vyhledání pomoci psychologů je čím dál častější. Zároveň je na trhu práce velký nedostatek psychologů. Tato problematika je tedy jed
ním z témat, kterému bychom se chtěli více věnovat v následujících letech.

SEKCE: Ekonomika a Finance

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezskou (1x), univerzitu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

5. Z Jiříkova do JiříkovaV dubnu letošního roku…  
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Z Jiříkova do JiříkovaV dubnu letošního roku nás při oslavách městského výročí navštívila má kolegyně starostka paní Barbora Šišková z obce Jiříkov (okres Bruntál). Na základě jejího pozvání jse
m se vydal zdvořilostní návštěvu oplatit.Dne 31. 8. 2024 totiž v místní části na Sovinci, před stejnojmenným hradem, došlo k slavnostnímu odhalení pamětních desek památníku francouzského kapit
ána, který podlehl následkům mučení při svém věznění na hradě Sovinci během 2. sv. války.Slavnostního aktu se mimo jiné zúčastnila také francouzská diplomatická delegace. Pietnímu aktu nadch
ázela historická přednáška o období, kdy hrad Sovinec sloužil okupační armádě coby vězení francouzských důstojníků. Mezi účastníky se také pohyboval v roli fotografa (jak jinak �) prof. Jindřich
Štreit . Patriot, který je spjat nejen s Jiříkovem a samotným Sovincem a celým regionem. Pro mnohé z Vás toto jméno jistě není neznámé a pro mě bylo ctí se s touto osobností setkat, potřást rukou
a zvěčnit se. Pro pana profesora ovšem na netradiční straně objektivu.�Krom oficiálního programu jsme v krátkém čase využili čas k rychlé prohlídce hradu Sovinec, k pomalejší návštěvě Pradědo
vi galerie plné úžasných zážitků pro děti i dospělé přímo v Jiříkově a dvojnásobné návštěvě kavárny Jiříkovská pecka, vzdálené pouze několik kroků od sebe.Ačkoliv nás od sebe dělí vzdálenost při
bližně 300 km a 4-5 hodin cesty, rozhodně stojí za to sdílet zážitky ze vzájemné návštěvy.Pakliže nevíte, kam za rok na dovolenou, a láká Vás tichý a klidný venkovský region s řadou příležitostí k z
ážitkům, potom je obec Jiříkov právě to pravé místo pro Vás.Děkuji za pozvání do obce Jiříkov, za úžasné uvítání, srdečné přijetí a péči. Těším se na další příležitosti k setkávání.Jindřich Jurajdasta
rosta města

SEKCE: Sociální sítě

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (1x), štreit (1x)

Zpět na seznam
 

6. DŮLEŽITÉ UPOZORNĚNÍ PRO VŠECHNY STUDENTY U3V V…  
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SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Slezská  univerzita  v Opavě SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
 AKTUALIZOVÁNO: 1x

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní
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DŮLEŽITÉ UPOZORNĚNÍ PRO VŠECHNY STUDENTY U3V V OPAVĚ!PROSÍM SDÍLEJTE!❤️

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

7. Kam za kulturou? Vyrazte na Noc literatury nebo Festival lidských práv  
11:53 | 16.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Tvorimevropu.cz - Články  AUTOR: Barbora Navrátilová SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Nemáte zatím program na tento týden a rádi byste vyrazili někam za kulturou  či vzděláváním? Vyrazte na akce Evropského týdne mobility, Noc literatury 2024 nebo Festival lids
kých práv!

Evropský týden mobility v Hradci Králové
V týdnu od 16. do 22. září se město Hradec Králové zapojí do celoevropské kampaně EVROPSKÉHO TÝDNE MOBILITY. Tématem letošního Evropského týdne mobility je „Náš s
polečný prostor“.

Eurocentrum Hradec Králové můžete potkat na Hradeckém pikniku ve čtvrtek 19.9. 2024 na Tylově nábřeží!
KDE: Hradec Králové
KDY: pondělí 16. – neděle 22.09.2024

Noc literatury 2024
18. ročník projektu Noc literatury je tu! Vše vypukne 18. září 2024 na 22 místech v oblasti pražských Hradčan, a to například v prostorách Ministerstva zahraničních věcí, Pražské
ho hradu či Národní galerie. Akce proběhne i v dalších více než 80 městech Česka.

Cílem Noci literatury je zvýšit zájem veřejnosti o současnou evropskou literaturu a její myšlenkové a tvůrčí proudy. Rovněž poukazuje na význam multilingvismu a překladů z velkých i malých jazyků
. Letošní ročník se zaměřuje především na mladé lidi, narozené po vstupu do Evropské unie. Bližší informace postupně přibývají na webových stránkách projektu.
KDE: celá ČR
KDY: středa 18.09.2024

Festival lidských práv v Karviné
Festival lidských práv v Karviné  na Slezské univerzitě  nabídne hned několik přednášek na aktuální témata v oblasti lidských práv, ať už právo na bezpečné a čisté životní prostředí, či jak se lids
ká práva formovala během posledních let a zajímavé srovnání ČR a USA. Těšit se můžete i na přednášku z oblasti migrace a práva svobody a projevu.
Na své si přijdou i filmoví fanoušci, kdy se chystá promítání filmu s lidskoprávní tématikou.
KDE: Slezská  univerzita , Univerzitní nám. 1934, Karviná  1-Fryštát
KDY: pátek 20.09. – čtvrtek 26.09.2024
Náhledové foto: Unsplash

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezské (1x), univerzitě (1x), slezská (1x), univerzita (1x), karviná (1x)

Zpět na seznam
 

8. Ve středu časně ráno nastane dobře viditelné částečné zatmění Měsíce  
12:38 | 16.09.24     Originál  Stáhnout
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Ve středu 18. září 2024 v časných ranních hodinách nastane částečné zatmění Měsíce. Bude sice jen malé, ale velmi dobře viditelné. Pro jeho pozorování budeme mít příznivé pozorovací pod
mínky – Měsíc bude zapadat až v době očima nepozorovatelné polostínové fáze zatmění, úkaz tedy uvidíme prakticky v celém jeho průběhu.

Zatmění Měsíce vzniká při průchodu našeho kosmického souseda zemským stínem. Teoreticky by k úkazu mělo dojít dle webu Fyzikálního ústavu Slezské univerzity  pokaždé, kdy je Měsíc v úpl
ňku a nachází se v tu dobu přesně na opačné straně oblohy než Slunce.
Do roka však nastanou maximálně čtyři měsíční zatmění (počítáme-li i nevýrazná polostínová zatmění). Je to způsobeno tím, že dráha Měsíce je vůči rovině zemské dráhy skloněna o přibližně 5° a 
zemský stín na obloze pokrývá ve vzdálenosti Měsíce kruhovou plochu o úhlovém průměru jen 1,5°. Měsíc proto zemský stín častěji mine a k žádnému zatmění nedojde.
Pokud je měsíční úplněk na obloze od zemského stínu ve vzdálenosti menší než jeho úhlový průměr, můžeme spatřit polostínové zatmění. Kdyby v tom okamžiku na přivrácené straně Měsíce stál n
ějaký kosmonaut, spatřil by Slunce částečně zakryté tmavou Zemí, obepínanou naoranžovělým prstýnkem naší atmosféry.
Polostínové zatmění je očima patrné jen v době, kdy se Měsíc nachází blízko zemského stínu. Vypadá to pak, jako by někdo měsíční úplněk z okraje začadil černým kouřem. Výraznější je zatmění č
ástečné. Při něm se měsíční kotouč nachází zčásti ponořen v plném zemském stínu. A právě toho budeme svědky 18. září.
Před samotným zatměním budeme pozorovat celou noc klasický úplněk, který v jeho blízkosti bude doprovázet i jasná planeta Saturn. Až v časných ranních hodinách se Měsíc přiblíží nejdříve k ze
mskému polostínu (ve 2 hodiny 41 minut SELČ; tato fáze není očima vidět). Očima rozeznatelného potemnění Měsíce z jeho horního okraje si povšimneme až před 4. hodinou ranní. Měsíc bude vy
padat, jako by byl shora začazený černým kouřem. Jev bude sílit a ve 4 hodiny 12 minut SELČ začne částečné zatmění Měsíce. V té době najdeme našeho kosmického souputníka okolo 20° nad ji
hozápadním obzorem.
Maximální fáze zatmění, při které bude z pravého horního okraje „ukousnuto“ asi 8,5 procenta průměru měsíčního disku, nastane ve 4 hodiny 44 minut. Měsíc najdeme ve výšce okolo 15° nad zápa
dojihozápadním obzorem. Jen 3° východně od měsíčního kotouče najdeme v dalekohledu planetu Neptun a 9° západně očima viditelný Saturn. Vysoko nad jižním a jihovýchodním obzorem se v zi
mních souhvězdích budou nacházet planety Jupiter (v Býku) a Mars (v Blížencích).
Částečné zatmění Měsíce skončí v 5 hodin 15 minut SELČ, kdy už také bude svítat. Celé částečné zatmění potrvá 1 hodinu 3 minuty. Po této fázi úkazu bude Měsíc pozvolna vystupovat i ze zemsk
ého polostínu a klesat k západnímu obzoru. Stále ještě bude z pravého okraje mírně tmavší a vizuálně se bude polostínové zatmění dát sledovat ještě asi 20 minut, tedy do cca 5 hodin 35 minut SE
LČ.
V úplně celém průběhu proběhne zatmění nad obzorem jen v západní polovině Čech, nicméně jeho nejvýraznější část (částečné zatmění a očima viditelné fáze polostínového zatmění) bude pozoro
vatelná všude v České republice a Slovenské republice.
Na pozorování zatmění Měsíce není zapotřebí žádná speciální výbava – úkaz je pozorovatelný volnýma očima i bez dalekohledu. Pokud ale budete mít po ruce malý dalekohled, například triedr, bu
de možné si lépe prohlédnout měsíční krátery a odhalit, že část Měsíce ponořená v zemském stínu není zcela tmavá, neboť i do této části dopadají slabé paprsky slunečního světla lámané v zemsk
é atmosféře.
Pokud nebude úplně jasno a obloha se přeci jen v průběhu pozorování pokryje jemnou vrstvou oblačnosti (nebude-li tedy úplně zataženo), pořád lze úkaz pozorovat. Dokonce samotné oblaky přec
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házející před Měsícem mohou vytvořit zajímavé jevy, neboť rozptylují měsíční záření na kapičkách vody či krystalkách ledu, z nichž jsou tvořeny, což obvykle přináší podmínky například pro vznik h
ala kolem Měsíce, atmosférickou korónu a podobně.
Přechod řídkého oblaku může učinit podívanou ještě dramatičtější a fotogenickou. Ostatně úkaz se můžete pokusit vyfotografovat i s krajinou. Pokud počasí dovolí, stojí za to si dopředu naplánovat
fotografování, aby se nízko položený zatmělý Měsíc nacházel například za hradem, vzdáleným stromem, štíty hor a podobně. Kompozice se vzdáleným objektem na obzoru může přinést velmi poda
řený fotografický úlovek.
Zdroj: Fyzikální ústav Slezské univerzity , Česká astronomická společnost

SEKCE: IT a komunikace

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (2x), univerzity (2x)

Zpět na seznam
 

9. Názory a argumenty (automat)  
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potraviny převážně z potravinové banky. Tolik Václav Plecháček přímo z Hanušovic na Šumpersku. Děkuji, na slyšenou. Hezký den. Speciál Radiožurnálu a ČRo Plus. Současné záplavy
mají první oběť.
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Policie také eviduje sedm pohřešovaných. Radiožurnálu a ČRo Plus to ráno řekl policejní prezident Martin Vondrášek. Na 13 tisíc lidí se muselo evakuovat a moravskoslezští policisté už podl
e hejtmana Josefa
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Bělici z ANO zaznamenali první případy pokusu o rabování. U telefonu je teď psycholog ministerstva vnitra Štěpán Vymětal, který se zaměřuje na psychologii mimořádných událostí a krizové
ho řízení. Dobrý den. Dobrý den. Jak v tuto chvíli
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probíhá ta koordinace psychosociální pomoci obětem povodní? Kdo všechno je do ní zapojený? Koordinaci řídí psychologické pracoviště Hasičského záchranného sboru. Ta koordinace je je
dnotná, jsou zapojeny všechny složky
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IZS, respektive jejich psychologové a interventi, to znamená odborníci od hasičů, od policie, ze zdravotnictví a dále spolupracují s pracovníky interventy a psychosociálními
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pracovníky také neziskových organizací. Ta strategie je jednotná. Do té pomoci se zapojují také další organizace, například školy. Zrovna
3
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jsem měl jednání se Slezskou  univerzitou , která připravuje systém pro podporu odolnosti svých zaměstnanců a studentů. Co se týká toho terénu, tak v tuto chvíli probíhá
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mapování potřeb ze strany hasičských odborníků právě v těch částech, které už jsou dostupné. Tam probíhají intervence a první psychická pomoc občanům ze strany interventů
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a pro ty částky, které zatím dostupné nejsou, tam jsou připraveny kým i pro tu akutní psychosociální podporu, kdy cílem, hlavním cílem je podpora odolnosti a zvládání lidí, protože
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většina lidí je odolných, zvládají samo, potřebují informace a jde o to, abychom zbytečně ne psychiatr ISO valy tu tématiku, ale naopak podpořili odolnost lidí. Co se týká, co se týká hasičů,
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tak já mám takovou důležitou zprávu od nich nebo výzvu, aby dobrovolníci, kteří se hlásí a jsou to i dobrovolníci v té oblasti psychosociální podpory anebo další práce, tak
4
5

prosím, ať počkají až na výzvu, budou potřeba později a koordinovaně. V tuto chvíli věc zvládají složky IZS. V tuto chvíli by stěžovaly na místě
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ty činnosti, pakliže by tam najížděly. Takže prosíme o trpělivost, vyčkejte, budeme rádi za pomoc později. Když jste zmínil dobrovolníky, tak my z druhé strany slyšíme, že je dlouhodobě nedo
statek psychologů i psychiatrů. Tak v tuto chvíli je těch
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profesionálů dost. Já se domnívám, že expertů na tu oblast mimořádných událostí máme dost a my si uvědomujeme, že zásadní je ta svépomoc a vlastní aktivita lidí. Takže
3
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tady nejde o nějakou léčbu traumatu, tady jde o preventivní ošetření k tomu, aby k rozvoji nějakého traumatu vůbec nedocházelo. Takže máme systémy, které dovedou reagovat v té akutní f
ázi,
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to je na bázi IZS a psychologických služeb hasičů, policie, záchranky atd. Tam si myslím, že jsme velmi dobře vybaveni. Potom, potom jsou určité služby následné a pozdější. Existují organiz
ace, jako
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Termín krajských a senátních voleb platí, uskuteční se tak v pátek a sobotu. Vláda je přesvědčená, že je schopná zajistit hlasování i v místech zasažených povodněmi, uvedl na tiskové konferen
ci po mimořádném jednání kabinetu premiér Petr Fiala (ODS). O odklad voleb žádal primátor Opavy Tomáš Navrátil (ANO). Připravit je v tomto stavu, kdy jsou Opava a další místa v Česku posti
ženy povodní, bude podle něj velmi náročné. Ministr životního prostředí Petr Hladík (KDU-ČSL) už dříve řekl, že odložení voleb by bylo možné pouze změnou legislativy, na což není velký prosto
r.

„Není to jen proto, že případný odklad by byl velmi komplikovaný. Předpokládá určité kroky, které bychom museli udělat, a následné schválení parlamentem – už to z hlediska času by bylo komplik
ované,“ uvedl Fiala. Zmínil, že i po debatě s některými lidmi z terénu i po znalosti situace, je stát schopen volby zajistit.
„Existují zde alternativy, jak pomoci tam, kde jsou ty problémy velké. Můžeme pomoci v zasažených místech s organizací. Byla na to zřízena pracovní skupina na ministerstvu vnitra,“ podotkl premié
r s tím, že skupina má na starosti to, aby bylo co nejméně komplikací. „Aby se všechny problémy vyřešily a abychom řádný průběh voleb na celém území České republiky v těchto těžkých podmínká
ch byli schopni zajistit.“
Ministr vnitra Vít Rakušan (STAN) na tiskové konferenci doplnil, že vláda je v kontaktu s hejtmany. Na volbách budou spolupracovat hasiči, policie a statistikové. „Byli jsme v kontaktu s Asociací kra
jů a drtivá většina hejtmanů si myslí, že volby by proběhnout měly a že ty volby také proběhnout mohou,“ podotkl s tím, že vláda pro to udělá vše. Odložení by podle něj byla velká legislativní „těžko
st“. „Volby je možné odložit pouze v nouzovém stavu a pouze zákonem,“ dodal.
„Připravit volby v tomto stavu bude velmi náročné. Některé volební místnosti nebudeme moci vůbec otevřít. Pravděpodobně ani nedokážeme zajistit roznesení volebních lístků,“ uvedl odpoledne Na
vrátil. Dodal, že problém může nastat i se členy volebních komisí. Řada z nich žije v zaplavených oblastech a budou mít podle primátora starosti s úklidem či opravami svých domovů.
Mluvčí opavského magistrátu Roman Konečný popsal, že pod vodou je aktuálně sedm volebních okrsků a také budovy, kde sídlily volební místnosti. „Jde hlavně o školy a školky. Do pátku je určitě 
nestihneme připravit. Volební štáb nyní společně s krizovým štábem hledají náhradní řešení,“ dodal. Doplnil, že roznos volebních lístků také vázne. „Roznášejí je zaměstnanci magistrátu, kteří ale od
čtvrtka řeší povodňovou situaci,“ uvedl.
V Opavě se konají jak krajské, tak i senátní volby. Personální problémy má město hlavně v případě druhého kola těch senátních. „Už nyní jsme evidovali nedostatek lidí do komisí ve druhém kole. Ti
, kteří se přihlásili, navíc už volají. Omlouvají se, že jsou zaplaveni a budou řešit své domovy. Budeme muset sehnat armádu lidí,“ upozornil Konečný.
Obhajující opavský senátor Herbert Pavera (TOP 09) motivům primátora rozumí, ale odložení voleb by podle něj nic nevyřešilo. „Naopak nás bude stát nemalé peníze, které teď potřebujeme na úpl
ně jiné věci,“ sdělil. Nikdo z dalších starostů z regionu, se kterými v posledních dnech hovořil, se podle něj pro odklad nevyslovoval.
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Do středečního večera bylo nahlášeno podle statistik České asociace pojišťoven dvacet sedm tisíc pojistných událostí za víc než tři a půl miliardy korun. Škodám dominují poškoz
ené domy, vytopené domácnosti a poškozené domácnosti. Pojišťovny začaly ve větší míře vyplácet peníze včetně záloh, klientům poslaly první desítky milionů korun.

Průtok Lužnicí pod rybníkem Rožmberkem na Jindřichohradecku stoupá. Voda v řece by se však neměla do čtvrtečního rána výrazněji zvednout  a ohrozit Veselí nad Lužnicí na Táb
orsku. Ve městě se hladina drží přibližně na stejné výšce, řekl starosta Veselí nad Lužnicí Vít Rada (BEZPP, za Jihočechy 2012).
Čtyři univerzity na Moravě a ve Slezsku zahájí kvůli záplavám akademický rok později. Výuka na Slezské univerzitě v Opavě začne o dva týdny později. Masarykova univerzita v Br
ně, Vysoká škola Báňská – Technická univerzita Ostrava a Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně odložily zahájení výuky o týden.
Také hejtman Ústeckého kraje Jan Schiller (ANO), který kandiduje do Senátu na Teplicku, si myslí, že odložení není možné. „U nás to žádný problém nebude,“ uvedl. „Chápu, že lidé mají v zasaže
ných oblastech jiné myšlenky než na volby a ovlivní to účast, ale nemyslím, že by se měly volby odkládat,“ řekl. Hejtman Jihomoravského kraje Jan Grolich (KDU-ČSL) míní, že odklad už není form
álně ani technicky možný. „Chápu, že někde budou komplikace, ale odložení si nedokážu fakticky představit. Na jižní Moravě žádná místa, kde by to byl technicky problém, nemáme,“ řekl.
Podle libereckého hejtmana Martina Půty (SLK) by měl stát udělat všechno pro to, aby se volby odehrály v původním termínu, a pomoci obcím, které mají teď jiné starosti, aby u nich mohly volby řá
dně proběhnout. „Myslím, že stát by měl zařídit, aby pokud jsou v některých regionech třeba zaplavené místnosti, kde jsou běžně okrskové komise, nebo nejsou komisaři, tak abychom doplnili třeba
stavy volebních komisařů do volebních komisí anebo zajistili nějaké náhradní prostory,“ řekl Půta.
„Odklad voleb je komplikovaný legislativně. Podle mého názoru je na prvním místě hledat způsob, jak volby uspořádat,“ řekl před jednáním vlády ministr dopravy Martin Kupka (ODS).
Rakušan před jednáním vlády řekl, že v úterý už podle něj bude nutné začít s přípravami hlasování, které se má odehrát v pátek a v sobotu. Řekl také, že kdyby se volby do krajů a třetiny Senátu na
konec nekonaly, mohla by být legitimita rozhodnutí napadána. Je to citlivé a chce mít legislativní jistotu, že bude rozhodnutí správné. Zopakoval také, že na ministerstvu vznikla pracovní skupina, kt
erá má pomoct, aby se volby konaly regulérně.
Opoziční hnutí ANO bude rozhodnutí vlády respektovat, uvedl první místopředseda ANO Karel Havlíček. „Podstatné je, pokud se vláda takto rozhodla, aby dokázala zabezpečit to, že ti lidé budou 
moci fyzicky k těm volbám jít,“ uvedl v pořadu Události, komentáře. Poslanec SPD a člen sněmovního bezpečnostního výboru Radek Koten s rozhodnutím vlády souhlasí. „Předpokládám, že tu reg
ulérnost voleb bude možné zařídit na všech místech,“ prohlásil.
Tam, kde nebude v pátek a v sobotu kvůli povodním a likvidaci následků záplav možné otevřít volební místnosti, hlasování zprostředkují hasiči, a to jak profesionální, tak dobrovolní, řekl také ministr
životního prostředí Petr Hladík (KDU-ČSL). Resort vnitra podle něj chystá manuál, který pomůže volby do krajských zastupitelstev a třetiny Senátu uspořádat. Zopakoval, že odložení voleb by bylo 
možné pouze změnou legislativy, na což není velký prostor.
„Musel by v nouzovém stavu být vyhlášen stav legislativní nouze, lhůty se velmi výrazně zkracují,“ popsal podmínky změny termínu ministr zemědělství Marek Výborný (KDU-ČSL). Hasiči podle něj
opakovaně ujistili, že jsou připraveni v maximální míře pomoci starostům s organizací voleb tak, aby se uskutečnily podle zákona. „Toto jsme schopni zajistit,“ konstatoval. Šéf hasičů Vladimír Vlček
při příchodu na jednání vlády uvedl, že hasiči jsou připraveni pomoci. Možný odklad je však politickou záležitostí, doplnil.
Prezident Petr Pavel odpoledne řekl, že jsou argumenty pro i proti odložení voleb. Zákonný termín, aby se mohlo datum změnit, podle něj vyprší právě v pondělí. „Protože dnes by musel Parlament r
ozhodnout. To už se zřejmě nestane. Takže určitě právníci hledají cestu, jak to vyřešit, aby to bylo v souladu se zákonem,“ uvedl.
„Asi všichni máme zájem, aby volby proběhly nejen v souladu se zákonem, ale také regulérně, pro což dnes ne všude jsou podmínky,“ řekl Pavel. „Když nebudeme schopni zajistit regulérnost ve vš
ech místech, kde by volby měly proběhnout, pak by asi byly dobré argumenty k tomu, aby byly odloženy, pokud k tomu najdeme právní cestu,“ dodal.
Uvedl také, že si nedokáže představit, zda v povodněmi nejvíce zasažených obcích bude skutečně možné zajistit náhradní volební místnosti s veškerými náležitostmi, zda lidé, kteří by měli sedět v k
omisích, budou dostatečně připravení a soustředění. „To jsou věci, které asi bude muset vláda zvážit, aby rozhodla, které riziko je menší,“ poznamenal prezident.
K záplavám řekl, že v některých místech jsou horší než při velkých povodních v letech 1997 a 2002. Krizový systém je ale připraven a schopen mnohem efektivněji reagovat než v minulosti, míní.
Mluvčí Českého statistického úřadu Jan Cieslar uvedl, že při sčítání a zpracování výsledků krajských a senátních voleb mohou nastat zpoždění proti běžné situaci. „Vzhledem k okolnostem je prav
děpodobné, že jak během voleb, tak i během samotného sčítání a následného zpracování volebního výsledků může docházet z mnoha důvodů k časovým prodlevám oproti běžné situaci. Nicméně l
egislativa na tyto možné nepředvídatelnosti pamatuje například prodloužením časových lhůt pro dodání výsledků Českému statistickému úřadu,“ uvedl Cieslar.
ČSÚ se podle něj na zpracování výsledků voleb chystá standardním způsobem s přihlédnutím k momentální situaci. Minulý týden nechal preventivně přemístit z vytipovaných míst výpočetní technik
u. „Samotný systém je nicméně připraven tak, aby bylo možné převzetí výsledků od okrskové volební komise uskutečnit bez připojení k internetu a případně i se záložní výpočetní technikou,“ řekl Ci
eslar.
Aktuální situaci ČSÚ vyhodnocuje ve spolupráci se svými krajskými správami a s ministerstvem vnitra. „Je možné, že některá přebírací místa Českého statistického úřadu zejména v Moravskoslezs
kém, Olomouckém a Jihočeském kraji budou muset být přesunuta do záložních lokalit, ale nemůžeme to v tuto chvíli předjímat,“ poznamenal Cieslar.
Všechny letošní volby by, včetně červnových evropských, měly přijít státní rozpočet na 1,6 miliardy korun. Proti loňsku je to nárůst o 910 milionů korun. Náklady na činnost policie při zajišťování bez
pečnosti voleb do třetiny Senátu a krajských zastupitelstev měly podle výpočtů před záplavami činit zhruba na 34,3 milionu korun. Náklady na červnové volby vyčíslilo ministerstvo vnitra v květnu na 
zhruba 23,2 milionu korun.
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Fotoséria vznikla na tému dokument ako výstup školského zadania našej pedagogičky a vedúcej odboru Fotografický dizajn Jany Kirschnerovej.
Blahoželáme našej študentke fotografického dizajnu Zoji Elle Hummelovej k nominácii na cenu v prestížnej súťaži Slovak Press Photo. 

Zoja sa dostala do finálového výberu v medzinárodnej študentskej kategórii do 26 rokov, kde o ocenenie súťaží spolu s fotografkami a fotografmi z vysokých škôl. Vyhlásenie výsledkov a otvorenie 
výstavy fotografií sa uskutoční v štvrtok 19. septembra na Hviezdoslavovom námestí v Bratislave. Srdečne pozývame!
Zoju k vytvoreniu úspešnej fotografickej série “bizar” inšpirovali ľudia z jej života, predovšetkým jej rodina. Postavy stvárnila podľa charakteru, ktorým na ňu pôsobia. Jednotlivých ľudí fotografoval
a v pre nich typickom prostredí, kde ich štylizovala do rolí, v ktorých ich autorka vníma.
Fotoséria vznikla na tému dokument ako výstup školského zadania našej pedagogičky a vedúcej odboru Fotografický dizajn Jany Kirschnerovej.
Celú fotografickú sériu, ktorú medzinárodná porota v zložení Maral Deghati, Bülent Kılıç, Magdalena Herrera, Prof. Mgr. Jindřich  Štreit  Dr.h.c., a Doc. Mgr. art. Jana Hojstričová, ArtD. ocenila finál
ovou nomináciou si môžete pozrieť aj na webe Slovak Press Photo >TU.
Foto (c) Zoja Ella Hummelová
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je spolehlivější třeba rozhlas nebo televize v tuto chvíli než sociální sítě nějakým neřízeným způsobem, protože tam může být mnoho nepřesností nebo se mohou šířit fámy
1
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apod. Takže hlídat si ten zdroj informací. Já v této souvislosti bych i lidi odkázal na on-line asistenční centrum pomoci, které zřídili hasiči na svých webových stránkách a je
3
0

to vlastně dostupné i v mobilu a tam můžeme najít ty základní instrukce, základní věci, které se týkají možnosti psychosociální pomoci a i třeba odkazy na linky, kam se můžeme
4
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ozvat. Některým lidem může napomoci to, že právě proberou svoje úzkosti nebo obavy na lince důvěry je to úplně v pořádku. Tyto služby jsou bezplatné a v ČR jsou dobře poskytovány a
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rozšířené, takže i tam můžu zjišťovat informace nebo, nebo si zkrátka promluvit a odventilovat tu zátěž. Děkuji vám. Dál je důležité být aktivně zapojen, to jsem zmiňoval. Kromě toho,
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že funguje tady integrovaný záchranný systém, který má svoje složky psychologické a intervenční a funguje tady množství neziskových organizací, kteří vědí, co mají v této oblasti dělat, tak e
xistuje i určitá

3
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svépomoc. Já jsem před chvílí komunikoval s paní prorektorkou Slezské univerzity  v Opavě  a oni například připravují systém pro posilování odolnosti
4
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svých zaměstnanců a studentů, protože řada z nich je z těch dotčených oblastí. Čili tam je zásadní ten tok informací, edukace, informování o těch krocích a poskytnutí
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jim podpory do budoucna. Tady došlo i k tomu, že proběhla spolupráce mezi Karlovou univerzitou, která po neštěstí, které ji postihlo koncem minulého
1
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roku, tak zřídila univerzitní centrum odolnosti, centrum resilience. A mají mnoho zkušeností, které zase sdílí třeba i s touto univerzitou a budou dále spolupracovat. Takže toto, to je
3
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i příležitost pro jako posílení odolnosti systému a organizací do budoucna, sdílení té dobré praxe. Nicméně v tuto chvíli jsme v té akutní fázi, kdy je potřeba, jak jsem říkal, zajistit ty základní
4
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potřeby a základní komunikace a informace, ale čeká nás potom ještě období dlouhodobějšího potřeby podpory lidí a na to je potřeba, nebo NATO je důležité se také připravena. Řada
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organizací v tom koná už teď. Já vám děkuji moc za informace i za praktické rady. Štěpán Vymětal, psycholog z Ministerstva vnitra. Na shledanou. Pokud možno klidný den. Děkuji vám, na s
hledanou.

1
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Teď už nabízíme souhrn aktuálních zpráv. Voda v Litovli už stagnuje. Místy vystoupala až do výšky jednoho metru. Situace by se měla podle radnice postupně zlepšovat.
3
0

Povodňová vlna z řeky Moravy v noci zalila většinu měst. Pod vodou se ocitlo mimo jiné nádraží, koleje jsou podemleté. Desetitisícové město je zcela uzavřené. Chatové oblasti v Hradci Králo
vé ve čtvrti
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Svinary zaplavila voda z řeky Orlice. Na místě od rána zasahují dobrovolní hasiči. Uzavřené jsou i náplavky v centru města a stezka u Labe. Hladina na soutoku Labe a Orlice v Hradci
Králové překročila hranici třetího povodňového stupně. Radnice

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

13. Až se odklidí bahno, nastoupí úzkosti a deprese. Nepotlačujte emoce a zůstaňte aktivní, doporučuje
psycholog  

15:46 | 16.09.24     Originál  Stáhnout
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 AKTUALIZOVÁNO: 1x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Česko dál bojuje s povodněmi. Zatímco někde již započaly odklízecí práce, jinde se na vzestup vodních toků teprve čeká. Jak zasáhla velká voda obce na Horní Moravě a jak chce Ostrava řešit
trhliny v hrázi na soutoku Odry a Opavy? Kde chce vláda zajistit finance na odstraňování škod po povodních a jak zajistí legitimitu krajských a senátních voleb? A kde najdou lidé, kteří to potřebu
jí, první psychosociální pomoc?

Dramatická zůstává situace v Ostravě, kde se od noci evakuuje městská část Přívoz. Právě tam v místě soutoku Opavy a Odry jsou na pravém břehu Odry dvě 50metrové trhliny v hrázi.

Čtěte také
iROZHLAS
Aktuální problém jsou podle ministra protržené hráze v Ostravě. Pršet má až do středy

„Voda vytéká z děr mimo své koryto. Podle Povodí Odry jde přibližně o 50 000 litrů za sekundu, což znamená, že vedle Odry teče další menší řeka, která bohužel míří do městského obvodu Přívoz, 
zastavěného bytovými domy a průmyslovými objekty,“ popisuje ředitel Hasičského záchranného sboru Moravskoslezského kraje Radim Kuchař.
Řešení problému není podle něj jednoduché. Nabízí se čekat na to, až voda klesne pod úroveň trhlin. To by však znamenalo, že by voda vytékala do města až do dnešního večera. „Proto momentál
ně probíhá zkouška, že by se do místa možná pomocí vrtulníku házely vaky s pískem, které by voda zatlačovala směrem k trhlinám. Pokud se to nepovede, platí varianta, že bude voda vytékat, dok
ud nepoklesne hladina pod úroveň trhliny,“ dodává Radim Kuchař s nadějí, že hráz další tlak vydrží.

Nápor na psychiku
Současné záplavy si už vyžádaly jednu oběť. Podle policejního prezidenta Martina Vondráška policie eviduje sedm pohřešovaných. Evakuováno bylo na 13 000 lidí. Zaznamenán byl i první případ p
okusu o rabování. Hlavní nápor na psychiku lidí ale podle psychologa ministerstva vnitra Štěpána Vymětala teprve přijde.

Čtěte také

Povodně 2024: Jaká je situace v zasažených městech a obcích a jak teď postupovat?

„Až opadne voda a bahno, nastoupí úzkosti a deprese. Koordinace psychosociální pomoci obětem povodní probíhá jednotně. Jsou do ní zapojeny psychologové a interventi všech složek IZS. Spolu
pracují s námi také neziskové organizace a školy, například Slezská  univerzita  teď připravuje systém pro podporu odolnosti svých zaměstnanců a studentů.“
V místech, která už jsou dostupná, probíhá aktuálně mapování potřeb a první intervence, v místech, která dostupná nejsou, jsou připraveny týmy pro akutní psychosociální podporu. Cílem je podle V
ymětala podpora odolnosti a informovanosti, aby se tematika zbytečně nepsychiatrizovala. „Expertů na oblast mimořádných událostí máme dost. Zásadní je svépomoc a vlastní aktivita lidí, aby ned
ošlo k rozvoji traumatu.“

Aktivní účast
Služby pro snížení stresu budou ale dostupné i později, až voda opadne a lidé začnou o události více přemýšlet. „Proto se budeme snažit lidi aktivně zapojovat a budeme jim dodávat informace, kt
eré se týkají i péče o sebe. Řada lidí se totiž bude snažit co nejrychleji vše obnovit, uklidit, ale je důležité rozložit zátěž v čase a se svojí energií dobře balancovat,“ nabádá odborník.
Konkrétní doporučení jsou k dispozici například na webových stránkách Hasičského záchranného sboru nebo na webu Národního ústavu duševního zdraví. „Stále však platí, že ke snížení zátěže n
ejvíce pomáhá nejbližší sociální okolí, rodina, blízcí a přátelé. Je důležité o emocích a zkušenostech mluvit, být v kontaktu, spolupracovat, protože když člověk spolupracuje a vidí, že se posouvá v p
racích, že se má o koho opřít, dokáže zvládnout situaci přirozeně a bez odborné péče,“ dodává Štěpán Vymětal.
Hosty Věry Štechrové byli:

Petr Janků, starosta obce Bohdíkov;
Radim Kuchař , ředitel Hasičského záchranného sboru Moravskoslezského kraje;
Petr Veselka, starosta Moravská Ostrava, Přívoz;
Martin Dvořák, ministr pro evropské záležitosti, STAN;
Jan Kopřiva, reportér ČRo Veselí nad Lužnicí;
Václav Plecháček , reportér ČRo Hanušovice;
Štěpán Vymětal, psycholog ministerstva vnitra.
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Lukáš Curylo, Charita ČR ;
Ondřej Preuss , odborník na ústavní právo PF UK;
Kateřina Havlíková, zpravodajka Čro v Polsku.
Je reálné, že by se volby ještě mohly odložit? Na jaké kompenzace škod ze strany EU by mohla mít Česká republika nárok? Poslechněte si celou Polední publicistiku s Věrou Št
echrovou.

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x)

Zpět na seznam
 

14. Povodně uzavřely stovky škol, učitelky místo výuky zápolí s vodou a bahnem  
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Kvůli ničivým povodním zavírají některé školy zejména v Olomouckém, Zlínském a Moravskoslezském kraji. „Řešíme situaci s krizovým štábem. Pak budou potřeba ještě kontejnery, aby to bahn
o bylo kam dávat,“ popsaly pedagožky z Opavy, které místo výuky uklízí zaplavenou školu. Většina zatím řeší situaci ředitelským volnem, na ministerstvo školství už ale přicházejí žádosti o úpra
vu organizace školního roku.

„Je zavřeno, děti jsou doma. Nemáme elektřinu, teplo, jídlo nemůžeme uvařit. A my uklízíme,“ přiblížily učitelky mateřské školy Šrámkova v Opavě, které včera neváhaly přijít likvidovat škody, které 
u nich napáchala povodeň. Bahno, jež po záplavě zůstalo, odklízejí pomocí hrabel na sníh. Jen venku jich pracuje v plném nasazení pět. A u branky se zastavují další pomocnice.
Učitelky čekají na čerpadla, generátory elektřiny a aktuálně hlavně na gumové rukavice. „Ale už to řešíme s krizovým štábem. Pak budou potřeba ještě kontejnery, aby to bahno bylo kam dávat,“ po
pisují pedagožky, co je v následujících hodinách čeká. Školka se nachází v evakuačním pásmu Opavy a během neděle ji zatopila stoletá voda.
„Byli jsme nuceni zavřít osm mateřských škol a šest základních škol. Nyní již intenzivně pracujeme na tom, abychom zmapovali detailně, co je potřeba proto, abychom je mohli případně částečně z
provoznit, největší problém nám dělá elektřina,“ uvedl náměstek primátora Opavy Michal Kokošek. Části města stále zůstávají bez proudu.
Zasaženo bylo i Mendlovo gymnázium v Opavě. Voda se dostala do suterénu. Bahno musí odklízet ze šaten i skladů jídelny. Do uklízení se zapojili zaměstnanci školy.
Kuchařky tak místo chystání obědů uklízejí. „Když jsme zjistili, že voda je i u nás, šli jsme do školy a celý den uklízíme. Bylo tu deset centimetrů vody, naštěstí jsme suché a trvanlivé potraviny jsme 
měli v regálech ve vyšších policích. Ale bude ještě trvat, než dostaneme všechno bahno pryč. Pak musíme vytřít na čisto a všechno dezinfikovat. A pak znovu,“ popsala pro MF DNES vedoucí tam
ní školní jídelny Jana Wronová s tím, že pomoci se rozhodli i studenti, jako dobrovolníci.

Část škol zůstává zavřená

Ředitelé škol zatím na pondělí využívají podle ministerstva školství převážně ředitelská volna. „To mohou ředitelé vyhlásit bez jakéhokoliv povolení, je to na nich. Na jeden školní rok takových dní m
ají ředitelé k dispozici pět,“ přiblížila MF DNES mluvčí resortu Tereza Fojtová.
Další možností, kterou ředitelé škol mají, je přerušení výuky. To lze udělat z mimořádných a závažných důvodů. Je pro to ale nutné dostat povolení od ministerstva školství.
Ministerstvo zatím obdrželo asi dvě desítky žádostí. „Změnu harmonogramu školního roku budou podle nás žádat školy, které budou potřebovat rekonstrukci, obnovu a tak dál, až v dalších dnech. 
Není to pochopitelně priorita, určitě nepředpokládáme, že první, co ředitelé a učitelé po příchodu do školy po takové katastrofě udělají, bude to, že začnou řešit nějaké žádosti. Nicméně jsme na ně 
připravení a čekáme, že přijdou právě až během příštích dní,“ doplnila Fojtová.
Odhadem zůstávají zavřené stovky škol. V jednom z nejpostiženějších krajů – Moravskoslezském, zůstaly školy zcela uzavřeny ve městech Bohumín, ve zmíněné Opavě či Krnově na Bruntálsku, k
teré povodně výrazně postihly.
„V Bohumíně mají všechny školy ředitelské volno na dva dny. Bohumín je z 80 procent pod vodou, bez elektřiny a ve vyšších patrech i bez vody a tepla, s výpadky signálu, je problém s
informacemi, hasiči a policie jezdí s tlampači,“ přiblížila maminka Radka Glacois, jejíž dcera je žákyní jedné z nich.
Podle hejtmana Josefa Bělici (ANO) kraj vyčlení školy a školky, které budou mít povinnost přijímat třeba děti záchranářů nebo i povodněmi postižených občanů.
Na Jesenicku uzavřel Olomoucký kraj sedm středních a speciálních škol, které zřizuje, a to do konce tohoto týdne. Město Litovel na Olomoucku zůstalo uzavřeno celé, a to včetně škol. Ani základní
škola v Hanušovicích na Šumpersku nefunguje. V ní bylo původně zřízené evakuační centrum, nevyhnula se ale záplavě. Podle ředitele je podmáčená tělocvična, zaplavené jsou šatny, stejně tak jí
delna.
„Přišla tak obrovská vlna během patnácti minut, že to byla apokalypsa, kterou ani nikdo nepředpokládal. Vlna nám zlikvidovala dvě třetiny města,“ popsal starosta Hanušovic Marek Kostka. Ve Zlíns
kém kraji mělo v pondělí ředitelské volno osm středních škol.

Akademický rok začne později

Na povodně reagují také vysoké školy, některé zahájí akademický rok později. Povodně si vyžádaly zrušení úvodního týdne výuky například na Masarykově univerzitě v Brně. „Informace z Bezpečn
ostního a krizového výboru Masarykovy univerzity uvádí, že dopravní dostupnost zejména z oblasti severní a střední Moravy je složitá. Spousta lidí má teď úplně jiné starosti, potýkají se s následky 
záplav. Podobná doporučení ostatně přicházejí také z ministerských míst.“ uvedl ke zrušení úvodního týdne výuky rektor Masarykovy univerzity Martin Bareš.

Studenti jsou mimo koleje. „Extrémní srážky způsobily zatékání do pokojů na kolejích Vinařská, kde byly nedávno dokončeny opravy po jarním krupobití, střechy byly nově rekonstruovány, bohužel 
v některých místech opět došlo k zatečení a museli jsme zhruba deset pokojů vystěhovat,“ doplnila kvestorka Masarykovy univerzity Marta Valešová s dodatkem, že zastavení příjezdu studentů na 
koleje trvá až do odvolání.
V Olomouci začínají později některé fakulty. „Od děkanů mám v tuto chvíli informaci, že začátek semestru bude zatím probíhat podle původního harmonogramu akademického roku. Výjimkou je pou
ze Fakulta zdravotnických věd Univerzity Palackého, která výuku v pondělí a úterý 16. a 17. září zrušila s ohledem na komplikace, které povodeň přináší, a organizace výuky by vzhledem k situaci n
ěkterých studentů i pedagogů byla v prvních dnech značně složitá,“ objasnil rektor univerzity Martin Procházka.
Výuka se posune také v Opavě . „Rektor Slezské univerzity  Tomáš Gongol je v kontaktu s primátorem města Opavy, jež v tuto chvíli realizuje evakuační plány a připravuje další postup. Ve měst
ě je k dispozici mimo jiné náhradní ubytování v tělocvičnách. Ačkoli ubytovací kapacita našich opavských kolejí je naplněna našimi studenty, Slezská  univerzita  je v případě potřeby připravena po
moci a vynasnaží se uvolnit co nejvíce prostoru pro občany, kteří se v důsledku rozvodnění řeky Opavy ocitli bez přístřeší,“ říká mluvčí Gordana Raková s tím, že třeba Fyzikální ústav zahájí výuku 
nejdřív 30. září.

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  opavě (1x), slezské (1x), univerzity (1x), slezská (1x), univerzita (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Povodně uzavřely stovky škol, učitelky místo výuky zápolí s vodou a bahnem ( Idnes.cz - Články, Vedení univerzity );
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15. Toto nesmieš zmeškať. Slovákom čoskoro začne neobyčajné nebeské divadlo  
17:26 | 16.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Fontech.startitup.sk - Články  AUTOR: Matúš Čonka SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Slováci sa môžu tešiť na ďalší astronomický úkaz. Ráno 18. septembra 2024 nastane čiastočné zatmenie Mesiaca, ktoré bude viditeľné aj na našom území. Hoci pôjde o menšie zatmenie, priazniv
é pozorovacie podmienky umožnia sledovať takmer celý priebeh tohto úkazu, informuje v tlačovej správe Fyzikálni  ústav  Slezské univerzity v Opavě  a České astronomické společnosti.
Zatmenie Mesiaca nastáva, keď Mesiac prechádza zemským tieňom. Tento jav je viazaný na spln a nie je veľmi častý – ročne môžeme pozorovať maximálne štyri zatmenia, z nich sú niektoré men
ej výrazné polotieňové zatmenia. Keď Mesiac zasiahne zemský tieň len čiastočne, hovoríme o čiastočnom zatmení, ktoré bude pozorovateľné aj tento rok.
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Priebeh zatmenia

Zatmenie bude možné sledovať už od skorého rána. Mesiac sa priblíži k zemskému polotieňu okolo 2:41 hodiny stredoeurópskeho letného času (SELČ), avšak táto fáza zatmenia nebude viditeľná
voľným okom. Výraznejšie stmavnutie horného okraja Mesiaca si začneme všímať až pred 4. hodinou. Úkaz sa bude postupne zosilňovať a čiastočné zatmenie začne presne o 4:12 SELČ. Mesiac
bude v tej chvíli približne 20° nad juhozápadným obzorom.
ČESKÁ ASTRONOMICKÁ SPOLEČNOST
Maximálna fáza zatmenia nastane o 4:44 SELČ, kedy bude z horného okraja Mesiaca „ukrojených“ približne 8,5 % jeho priemeru. Mesiac sa bude nachádzať 15° nad západo-juhozápadným obzo
rom a v jeho blízkosti nájdeme aj planétu Neptún, zatiaľ čo Saturn bude viditeľný voľným okom asi 9° západne od Mesiaca.
Zatmenie sa skončí o 5:15 SELČ, keď už začne svitať. Polotieňové zatmenie bude možné pozorovať ešte približne 20 minút po jeho skončení, kým Mesiac postupne nezmizne za obzorom.

Ako zatmenie pozorovať?

Na sledovanie zatmenia nie je potrebná žiadna špeciálna výbava. Úkaz bude dobre viditeľný voľným okom, dokonca aj v prípade miernej oblačnosti. Mraky môžu dokonca spôsobiť zaujímavé atm
osférické javy, ako napríklad halové kruhy alebo koróny okolo Mesiaca, čo môže zážitok z pozorovania ešte zvýrazniť.
Ďalšie čiastočné zatmenie nastane až 14. marca 2025, v septembri 2025 bude viditeľné jedno z najdlhších úplných zatmení Mesiaca tohto desaťročia.
Ďakujeme, že čítaš Fontech. V prípade, že máš postreh alebo si našiel v článku chybu, napíš nám na redakcia@fontech.sk.

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálni (1x), ústav (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Toto nesmieš zmeškať. Slovákom čoskoro začne neobyčajné nebeské divadlo ( Fontech.startitup.sk - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

16. ‼️️Vzhledem k vzniklé situaci v důsledku povodní v…  
17:57 | 16.09.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Filozoficko-přírodovědecká fakulta v Opavě SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Institut tvůrčí fotografie
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

‼️ Vzhledem k vzniklé situaci v důsledku povodní v Opavě a Moravskoslezském kraji omezujeme provozní dobu objektů Slezské univerzity v Opavě ve správě Filozoficko-přírodovědecké fakulty�(
Masarykova 37, Hauerova 4, Hradecká 17)�️  od úterý 17.9.2024 do pátku 20.9.2024 na dobu od 7.00 hod. do 16 hod.O případných změnách Vás budeme dále informovat. Slezská univerzita v O
pavěÚstav historických věd - Slezská univerzita v OpavěAudiovizuální tvorba v OpavěKulturní dramaturgie Opava Institut  tvůrčí  fotografieÚstav informatikyAnglistika OpavaÚstav bohemistiky 
a knihovnictví Slezské univerzity v Opavě

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  institut (1x), tvůrčí (1x), fotografie (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): ‼️ Vzhledem k vzniklé situaci v důsledku povodní v… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

17. Hlavní zprávy - rozhovory, komentáře (automat)  
18:34 | 16.09.24     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - Plus - Hlavní zprávy - rozhovory, komentáře (automat)  AUTOR: ČRo - Plus SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v
Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 8x

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

18:31
0
0

to by znamenalo odsouhlasit zvýšení schodku. Znamenalo by to odsouhlasit zvýšení výdajů, protože ten rozpočet je v podstatě se chová v tuto chvíli jako, pardon, jako běžný zákon, kde jsou 
stanoveny výdaje. Čili pokud by vláda

1
5

se rozhodla, že ty výdaje chce zvýšit, tak by musela právě navýšit ty výdaje. To by se s největší pravděpodobností promítlo do zvýšení schodku. Z našeho pohledu jako Národní rozpočtové ra
dy je důležité, že by to neovlivnilo ten tzv. strukturální

3
0

schodek, to je to, co my primárně sledujeme, ale pravděpodobně by ty dodatečné výdaje šly jenom do tzv. jednorázových výdajů, což by právě na ten strukturální schodek nemělo, nemělo vliv
. Dá se v tuto chvíli, když

4
5

ministr mluví o škodách v řádech miliard korun, odhadnout, pokud vláda bude muset ten schodek zvýšit, teď je pro letošní rok 252 miliard korun, na jakou částku by se mohl dostat?

18:32
0
0

To je opravdu v tuto chvíli předčasné vůbec odhadovat. Už jsem zaznamenal nějakou analýzu, ale ta zase směšovala celkové škody a škody, které by se vztahovaly přímo ke státnímu rozpoč
tu. Čili tam mezi tím není rovnítko,

1
5

protože ty škody na majetku znamená, že jsou třeba, že ten majetek je třeba pojištěný. Čili to by šlo za pojišťovnami a otázka je, kolik by skutečně šlo nebo kolik by z toho bylo hrazeno z těch
celkových škod z veřejných rozpočtů. V tuto chvíli opravdu je předčasné

3
0

odhadovat. Petr Musil, ekonom a člen Národní rozpočtové rady. Děkuji vám, na slyšenou. Díky za pozvání a hezký večer vám i posluchačům. Dopomoci do pomoci lidem zasaženým povodně
mi se zapojila také Slezská  univerzita  v Opavě . Nabízí

4
5

nejen ubytování na svých kolejích, ale ve spolupráci s Univerzitou Palackého v Olomouci taky psychologickou pomoc a krizové poradenství. Zájemci najdou kontakt na odborníky, kteří jsou při
praveni jim obtížné situaci pomoc, například na internetových stránkách Slezské univerzity .

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x), slezské (1x), univerzity (1x)

Zpět na seznam
 

18. Informace k odkladu začátku zimního semestru na…  
20:57 | 16.09.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Slezská  univerzita  v Opavě SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Informace k odkladu začátku zimního semestru na Slezské univerzitě .Vážené kolegyně, vážení kolegové, milé studentky a milí studenti. Vzhledem k aktuální krizové situaci způsobené rozsáhlým
i povodněmi se z rozhodnutí rektora Slezské univerzity  odkládá začátek výuky v zimním semestru na 30. září 2024.Více informací naleznete zde: https://www.slu.cz/ slu/cz/aktuality/1/2236

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (2x), slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x), univerzitě (1x), univerzity (1x), slu (1x)
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Zpět na seznam
 

19. Odpolední publicistika: Trhliny v hrázi v Ostravě. Evakuace tamních obyvatel. Kulminace řeky Moravy.
Sesuvy půdy  

01:31 | 17.09.24     Originál  Stáhnout
Internet  ZDROJ: Rozhlas.cz - Radiožurnál  AUTOR: Věra Štechrová ula, SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Ostrava řeší problém s trhlinami v hrázi. Jak se vše hasičům daří opravit a jak pokračuje evakuace tamních obyvatel? Jak města na dolním toku Moravy zvládají kulminaci řeky? Bude nutné kvůl
i povodňovým škodám upravit státní rozpočet ještě na letošní rok? Jaké komplikace způsobily záplavy chovatelům zvířat? A kde hrozí po povodních častější sesuvy půdy?

Hosty Věry Štechrové jsou:

Marta Pilařová, reportérka Českého rozhlasu;
Marek Svoboda (KDU-ČSL) , starosta Tovačova;
Vlastimil Baudyš, pilot armádního vrtulníku;
Petr Musil, ekonom a člen Národní rozpočtové rady;
Andrea Hanáčková, prorektorka pro komunikaci a studentské záležitosti Slezské univerzity  v Opavě ;
Robin Bareš, vedoucí krizového štábu Krnova;
Zbyněk Semerád, ústřední ředitel Státní veterinární správy;
Zdeněk Venera, ředitel České geologické služby.

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

20. ‼️️Vážné poškození střechy způsobilo rozsáhlé…  
10:17 | 17.09.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné , Slezská  univerzita SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA:
Slezská univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

‼️ Vážné poškození střechy způsobilo rozsáhlé zatékání do našich výukových prostor na hlavní budově na Univerzitním náměstí v Karviné. Žádáme proto studenty a návštěvníky, aby do budovy vst
upovali pouze v nejnutnějších případech. Toto omezení platí do doby, než vyhodnotíme rozsah poškození a stanovíme další postup ohledně organizace výuky v zimním semestru.‼️  Připomínáme, 
že z důvodu povodňové situace v sídelních městech Slezské univerzity  a v přilehlých městech regionu se začátek zimního semestru odkládá na � 30. září 2024. Nastěhování studentů na kolej 
je možné od 29. září od 9:00–22:00 hodin.� Informace budeme postupně přidávat. Sledujte sítě a náš web go.slu.cz/odlozenivyuky

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x), slezské (1x), univerzity (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): ‼️ Vážné poškození střechy způsobilo rozsáhlé… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Zpět na seznam
 

21. Asociace: Pojištěné škody ze záplav dosáhnou podle prvních odhadů 17 miliard  
12:30 | 17.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: ČT24 web - Články  AUTOR: ČTK, ČT24, jch, ktr SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 10x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Podle prvních odhadů České asociace pojišťoven se pojištěné škody, které způsobily katastrofální záplavy, vyšplhají asi na sedmnáct miliard korun. Přibližně polovinu jich mají domácnosti a dr
uhou část podniky. Půjde tak zřejmě pro pojišťovny o druhou největší katastrofu. Počet hlášených škod podle pojišťoven od úterý rychle roste, první případy již vyplatily.

„Jde samozřejmě pouze o první odhad, který bude průběžně upřesňován a aktualizován,“ podotkl mluvčí asociace Tomáš Pavlík. V úterý večer evidovaly pojišťovny v důsledku velké vody kolem de
vatenácti tisíc událostí.
Čtyři univerzity na Moravě a ve Slezsku zahájí kvůli záplavám akademický rok později. Výuka na Slezské univerzitě v Opavě začne o dva týdny později. Masarykova univerzita v Br
ně, Vysoká škola Báňská – Technická univerzita Ostrava a Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně odložily zahájení výuky o týden.
Opavský primátor Tomáš Navrátil (ANO) požádal dopisem vládu, aby vyhlásila nouzový stav a odložila krajské a senátní volby v zaplavených oblastech.  Navrátil opakovaně tvrdí, že
připravit volby v situaci krátce po ničivých záplavách bude velmi náročné.
Hladina Moravy ve Spytihněvi na Zlínsku klesla odpoledne na první stupeň povodňové aktivity, ještě v úterý byla na třetím.  Znovu stoupat by už neměla.
„Největší nápor hlášení čekáme ode dneška (úterka), a to zejména z povodní, které na většině území odezní, a lidé se budou moci soustředit na sčítání škod. Je třeba počítat s tím, že technici na pr
ohlídky škod mohou do terénu také až poté, co je tam pustí integrovaný záchranný systém po ověření a zajištění přístupnosti a stability cest,“ řekla mluvčí Uniqa pojišťovny Eva Svobodová.
S klienty pojišťovna podle ní komunikuje převážně on-line, pouze pokud si to sami nepřejí, tak jinak. „Je to nejrychlejší cesta registrace škod, se zasláním elektronické fotodokumentace obrazu ško
dy a poškozených věcí,“ dodala.
V Kooperativě nahlášené škody přibývají rychlým tempem. „K dnešnímu (úternímu) poledni jsme zaregistrovali 3670 škod za 318 milionů korun. Nejvíce škod způsobily povodně, téměř 45 procent z 
nahlášených. Nejvíce, čtyřicet procent, jich je z Moravskoslezského kraje. Jde většinou o škody v domácnostech a na nemovitostech, ale evidujeme i 75 poškozených aut. Předpokládáme, že podo
bným tempem hlášení škod poroste minimálně do konce týdne,“ sdělil ředitel centra likvidace pojistných událostí v pojišťovně Ondřej Poul. Klientům podle něj Kooperativa začala již vyplácet pojistn
é plnění.
Česká podnikatelská pojišťovna má oznámeno přes čtrnáct set škod s celkovým odhadem 140 milionů korun. Škody podle mluvčí Renaty Čapkové přibývají opravdu neobvykle rychlým tempem,
jen za úterní dopoledne je to zhruba tři sta nových hlášení. Suverénně nejvíce škod má stále hlášeno z Moravskoslezského kraje, dále pak z kraje Jihomoravského, Zlínského a Olomouckého.
Generali Česká pojišťovna má aktuálně nahlášeno 8131 pojistných událostí za odhadovaných 519 milionů korun. Nejvíce případů se týká následků záplav, jde o 3921 škod. „Z našeho pohledu byly
největší událostí povodně a záplavy v roce 1997, kdy jsme řešili devadesát tisíc pojistných událostí. V roce 2002 to bylo 53 tisíc, v roce 2013 pak padesát tisíc. V tuto chvíli je obtížné odhadovat, zd
a aktuální povodně některou z těchto met překonají,“ přiblížil mluvčí pojišťovny Jan Marek.
Pro pojišťovny byly největší katastrofou v historii České republiky, tedy od roku 1993, rozsáhlé povodně, které zasáhly Česko v srpnu 2002. Za ně vyplatily 36,7 miliardy korun. S odstupem
následovaly povodně na Moravě v roce 1997 s deseti miliardami, povodně v Čechách v roce 2013 se 7,5 miliardy korun a tornádo na jižní Moravě z června 2021 s 3,3 miliardy korun.
Státní podnik Lesy České republiky zatím odhaduje škody na svém majetku způsobené dešti a záplavami na nejméně 200 milionů korun. Zejména jde o škody na lesních cestách. V lesích spravova
ných podnikem je po povodni poškozeno nejméně 260 tisíc metrů krychlových dřeva, což představuje přes tři procenta ročních těžeb, oznámila mluvčí podniku Eva Jouklová. Odhad je zatím velmi 
orientační, na mnohá místa v lesích se zatím nedá ani dostat, dodala.
„Nejvíce velká voda poškodila lesy a majetek podniku v Moravskoslezském kraji v oblasti Jeseníků a Beskyd,“ uvedla Jouklová. Kromě lesních cest podnik eviduje škody i na provozních budovách 
v záplavami zasažených oblastech. Voda zatopila například objekty Lesů ČR v Rudě nad Moravou na Šumpersku nebo ve Vyšším Brodě na Českokrumlovsku.
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Lesníci lidem stále nedoporučují vstup do lesů, protože hrozí vyvrácení stromů z podmáčené půdy. „Stromy padají i při bezvětří,“ podotkla Jouklová. Například na Břeclavsku a Mikulovsku na jižní 
Moravě již úřady vstup do lesů zakázaly. Přerovský magistrát zakázal vstup do lesního komplexu národní přírodní rezervace Žebračka.
Lesy ČR loni vykázaly čistý zisk 3,84 miliardy korun a tržby 14 miliard korun. Loni podnik s koncem kůrovcové kalamity snížil těžbu dřeva o patnáct procent na 7,8 milionu metrů krychlových.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzitě (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

22. Největší úspěch studenta Gymnázia Jana Blahoslava v Ivančicích ve Středoškolské odborné činnosti!  
13:40 | 17.09.24     Originál  Stáhnout

Tisk  ZDROJ: Kulturní a informační centrum Ivančice - Ivančický zpravodaj  AUTOR: PhDr. Jana Chocholáčová SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA:
Slezská univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Po vítězství v krajském kole Středoškolské odborné činnosti se absolvent letošní 8. A Vojtěch Eibel zúčastnil 46. celostátní přehlídky SOČ v oboru Teorie kultury, umění a umělecké tvorby se svojí o
dbornou prací Tvorba zpěvníku písní Jana Blahoslava. Celostátní kolo soutěže se konalo ve dnech 21.-23. 6. 2024 v Pardubicích a Vojta tuto soutěž ve veliké konkurenci vyhrál! Získal však nejen 1
. místo v soutěži SOČ, ale obdržel i Cenu The Kellner Family Foundation (1. místo), Cenu děkanky Filozofi cko-přírodovědecké fakulty Slezské univerzity  v Opavě  (1. místo) a dvě zvláštní ceny: 
Širší nominaci na účast v zahraniční soutěži a Návrh do soutěže o cenu České hlavičky – Merkur „Člověk a společnost“. S tímto velmi úspěšným absolventem přineseme rozhovor v příštím čísle Iva
nčického zpravodaje.

SEKCE: Kultura a vzdělávání MUTACE: Brno-venkov
PDF STRANA: 20

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

23. Ničivé povodně zasáhly i basketbalisty BK Opava. Trénovat budou v Ostravě  
13:52 | 17.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Denik.cz - Moravskoslezský deník  AUTOR: Kateřina Součková SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Následky škod po povodních v Opavě se teprve postupně odhalují. Ničivá voda zasáhla jak fotbalový stadion, tak i basketbalovou halu. Basketbalisté BK Opava proto museli hledat nové útočišt
ě, které našli na pár dní v Ostravě-Porubě. Během úterního dopoledne tak mohl proběhnout první trénink.

Prostory pro trénink basketbalistů BK Opava poskytla VŠB-TUO. „Díky rychlému schválení ze strany vedení univerzity  mohou basketbalisté BK Opava  v současnosti využívat volné prostory škol
y z důvodu posunutí začátku semestru v důsledku povodní,“ uvedl vedoucí Institutu tělesné výchovy a sportu na VŠB-TUO Roman Vala. S basketbalovým týmem byla škola v kontaktu už od soboty
.
play_fill

SFC Opava sčítá škody, Městské sady přežily. V pátek se nehraje
Fotbal
„Všichni jsme sledovali vývoj situace v Opavě a vzhledem k tomu, že se s některými hráči a trenérem známe dlouho, tak došlo k prvním kontaktům už v sobotu. Někteří současní hráči BK Opava v 
minulosti hrávali za vysokoškolský tým VŠB-TUO nebo zde nyní studují, proto jsme rádi, že jsme mohli pomoci s tréninky seniorského týmu u nás ve sportovní hale,“ dodal Vala.
Tréninky basketbalistů BK Opava v Porubě budou probíhat do pátku. „Zatím jsme domluveni na tom, že se bude na VŠB-TUO trénovat do pátku. Pak jim už začíná výuka, tak se uvidí, jak to půjde 
dál. V tu chvíli už budeme vědět, jak na tom je i hala v Opavě. Pokud bude špatná, najdeme útočiště jinde, například v Novém Jičíně,“ uvedl trenér A-týmu BK Opava Petr Czudek. Basketbalisté mě
li začít sezonu sobotním domácím zápasem proti Slunetě Ústí nad Labem. „Nabídli jsme pořadatelství Ústí nad Labem, ale bohužel se nenašel volný termín, takže se zápas odkládá,“ dodal trenér.

Most u Děhylova otevřen. Hlučín má spojení s Ostravou
Opavsko
Basketbalová hala v Opavě se momentálně vzpamatovává z ničivých povodní, které Opavu v uplynulých dnech zasáhly. „Škody se budou teprve vyčíslovat, nedá se to vůbec odhadovat. Voda se n
a některých místech dostala pod palubovku, nyní děláme vše, abychom ta místa vysušili a vodu odsáli. Usilovně teď na všem pracujeme a ve středu ráno už snad budeme vědět, jestli palubovka př
ežila,“ řekl správce haly Lumír Sedláček.

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  univerzity (1x), opava (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Ničivé povodně zasáhly i basketbalisty BK Opava. Trénovat budou v Ostravě ( Denik.cz - Opavský a hlučínský deník, Slezská univerzita v Opavě );
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Zpět na seznam
 

24. Noční oblohu ovládne obří superúplněk. Úchvatný dojem znásobí částečné zatmění Měsíce  
16:10 | 17.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Zoom.iprima.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Superúplněk v noci ze 17. na 18. září doplní částečné zatmění Měsíce. Ten se tentokrát ocitne velmi blízko Země a bude se tak jevit větší než obvykle.
Před samotným zatměním budeme pozorovat celou noc úplněk, v blízkosti Měsíce pak uvidíme jasnou planetu Saturn. V časných ranních hodinách se Měsíc začne blížit k zemskému polostínu, oči
ma rozeznatelného potemnění Měsíce z jeho horního okraje si povšimneme až před 4. hodinou ranní. „Měsíc bude vypadat, jako by byl shora začazený černým kouřem. Jev bude sílit a ve 4 hodin
y 12 minut SELČ začne částečné zatmění Měsíce. V té době najdeme našeho kosmického souputníka okolo 20° nad jihozápadním obzorem,“ vysvětlil astronom a fotograf Petr Horálek z Fyzikál
ního  ústavu  Slezské univerzity v Opavě .

Vesmír
Unikátní video Perseid: Noční oblohu křižují desítky zářivých meteorů za hodinu

Maximální fáze zatmění, při které z pravého horního okraje zdánlivě zmizí asi 8,5 % průměru měsíčního disku, nastane ve 4:44 ráno. Měsíc bude v té době ve výšce 15° nad západojihozápadním ob
zorem. „Jen 3° východně od měsíčního kotouče najdeme v dalekohledu planetu Neptun a 9° západně očima viditelný Saturn. Vysoko nad jižním a jihovýchodním obzorem se v zimních souhvěz
dích budou nacházet planety Jupiter (v Býku) a Mars (v Blížencích),“ upřesnil Horálek.
Částečné zatmění Měsíce podle něj skončí v 5:15 SELČ, kdy už bude svítat. Celé částečné zatmění potrvá 1 hodinu a 3 minuty. Po této fázi úkazu bude Měsíc pozvolna vystupovat i ze zemského p
olostínu a klesat k západnímu obzoru. Stále ještě bude z pravého okraje mírně tmavší a vizuálně se bude polostínové zatmění dát sledovat ještě asi 20 minut, tedy přibližně do 5:35 SELČ. „V úplně 
celém průběhu proběhne zatmění nad obzorem jen v západní polovině Čech, nicméně jeho nejvýraznější část (částečné zatmění a očima viditelné fáze polostínového zatmění) bude pozorovatel
ná všude v České republice,“ slíbil Horálek.

Optická iluze nad obzorem
Podle něj můžeme být zároveň svědky zajímavé optické iluze. „Měsíc bude v době úkazu už poměrně nízko nad obzorem, a tak se nám může zdát větší. Důvodem je optická iluze, při které náš 
mozek porovnává velikost Měsíce se vzdálenými objekty na obzoru,“ vysvětluje Horálek. V době zatmění navíc budeme pozorovat jeden z úhlově větších úplňků v roce, kdy se jen necelých 11 hod
in po maximu zatmění Měsíc ocitne nejblíže k Zemi, a to ve vzdálenosti pouhých 357 283 km. Zaslouží si tak vžité označení superúplněk.
Mohlo by vás také zajímat: Vzácná kometa se po 68 letech opět přiblížila k Zemi. Co je potřeba k jejímu sledování?
Další částečné zatmění Měsíce u nás proběhne 14. března 2025. Z našeho území navíc už 7. září 2025 v pozdních večerních hodinách za soumraku a na počátku noci spatříme úplné zatmění Měsí
ce, jedno z nejdelších v tomto desetiletí.
Zdroj: astro.cz, Astrofyzikální progresy z Opavy
Video, které jste mohli minout: Úplné zatmění Slunce 2024

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Noční oblohu ovládne obří superúplněk. Úchvatný dojem znásobí částečné zatmění Měsíce ( Zoom.iprima.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

25. Zastupitelé schválili nové záměry - vznik Hobby dílen a stavbu nové MŠ v Karviné-Loukách  
16:32 | 17.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Polar.cz - Karvinsko  AUTOR: Monika Danková SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Obchodně-podnikatelská fakulta
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Zastupitelé se v pondělí sešli na svém pravidelném zasedání, tentokrát v malém sále Obchodně podnikatelské  fakulty . Schvalovali dotace i nové záměry, podívejte se na další reportáž.

14. zasedání Zastupitelstva města Karviné se tentokrát konalo v malém sále OPF. Mezi 21 body programu bylo například schvalování záměru akce pod názvem Hobby dílny Karviná. Ta by měla vz
niknout místo plaveckého bazénu Deja při Základní škole Slovenská.
Dojde tedy k rekonstrukci objektu plavecké učebny v Karviné - Hranicích na kovo, dřevo, keramické a šicí dílny jak pro využití školami, tak i pro širokou veřejnost s možností samostatného využití v
č. odborného vedení, seminářů a workshopů .Zastupitelé záměr schválili, nyní bude vyhlášeno výběrové řízení na projektovou dokumentaci, začne příprava na získání dotace a samotnou realizaci s
tavby. Hotovo by mělo být do dvou let. Další záměr, který projednávali a schvalovali zastupitelé, se týkal výstavby nové mateřské školy v Karviné-Loukách.
Nová budova školky bude postavena na zahradě stejného pozemku, jako je současný objekt školky. Ten bude kvůli špatnému stavu zbourán.
Dále zastupitelé schvalovali například rozdělení dotací nad 250 tisíc korun v sociální oblasti a poskytnutí dotace Místní skupině Polskému kulturně – osvětovému svazu Karviná – Ráj.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (1x), podnikatelské (1x), fakulty (1x)

Zpět na seznam
 

26. Od čtyř hodin ráno můžeme pozorovat částečné zatmění superúplňku, kterému bude „asistovat“
Saturn  

17:02 | 17.09.24     Originál  Stáhnout
Internet  ZDROJ: Novinky.cz - Věda a školy  AUTOR: Filip Šára SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 4x

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Obloha si pro nás na středeční velmi brzké ráno zase jednou nachystala pozoruhodnou astronomickou podívanou, které už by navíc mohlo přát i počasí. V časných ranních hodinách nastane to
tiž částečné zatmění Měsíce, které sice bude jen malé, ale přesto velmi dobře viditelné. Letos navíc jediné pozorovatelné z našeho území.

V noci na středu rovněž nastane úplněk, a to ve 4:35 SELČ – v době, kdy se střed Měsíce ke středu Země přiblíží na méně než 360 tisíc kilometrů, proto se lidově označuje jako superúplněk.

Superúplněk

Označení „superúplněk“ není astronomickým termínem. Poprvé jej v roce 1979 použil astrolog Richard Nolle. Superúplněk či superměsíc je obecně definován jako úplněk, který je blíže k Zemi, než
je obvyklé. Díky tomu se na obloze jeví o něco jasnější a větší. Měsíc se kolem Země nepohybuje po kružnici, ale po mírně výstředné elipse. Proto se vzdálenost obou těles mění – nejdál od sebe m
ohou být cca 406 700 kilometrů. Nejvíce se k sobě mohou přiblížit na 356 500 kilometrů, v průměru jsou středy obou těles vzdáleny takřka 385 tisíc km.
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Foto: Hvězdárna a planetárium Brno
Rozdíl mezi „superúplňkem“ a „mikroúplňkem“
A současně tedy tuto noc dojde k částečnému zatmění Měsíce, který se zanoří do zemského stínu.

63 minut
Kolem půl čtvrté ráno už bude patrné, že se „něco děje“. Horní polovina kotouče bude o trochu tmavší než spodní. Tato fáze úkazu se označuje jako polostínové zatmění.

Meteory, kometa a zatmění Měsíce při superúplňku. Výběr astronomických úkazů roku 2024
Věda a školy
„Měsíc bude vypadat, jako by byl shora začazený černým kouřem. Jev bude sílit a ve 4:12/4:13 SELČ začne částečné zatmění Měsíce,“ popsal Pavel Suchan z České astronomické společnosti, kt
erý je i tiskovým tajemníkem Astronomického ústavu Akademie věd ČR.
Zatmění je malé a krátké, jeho maximální fáze nastane o půl hodiny později, ve 4:44 SELČ, a do stínu Země se při ní zanoří, tj. bude „ukousnuto“, 8,5 procenta průměru měsíčního disku. Částečné z
atmění skončí v 5:15/5:16 SELČ.
Foto: Petr Horálek/FÚ v Opavě/Stellarium
Simulační snímek maximální fáze zatmění Měsíce 18. září 2024
„Na pozorování si vyberte dobrý výhled k jihozápadnímu obzoru, protože Měsíc bude v době zatmění už poměrně nízko nad obzorem,“ radí zástupci Astronomického ústavu AV ČR. Pozorovat úkaz
je možné pouhýma očima, není třeba ani malý dalekohled.
Celé částečné zatmění potrvá jednu hodinu a tři minuty. Měsíc bude zapadat až cca v 6:52 SELČ, tedy až v době očima nepozorovatelné polostínové fáze zatmění, úkaz tak uvidíme prakticky celý.
Částečné zatmění Měsíce dnes v noci, nad ránem V noci z úterka na středu, přesněji ve středu nad ránem, dojde k...
Posted by Astronomický ústav AV ČR on Monday, September 16, 2024
Po hlavní fázi úkazu bude každopádně Měsíc pozvolna vystupovat i ze zemského polostínu a klesat k západnímu obzoru.
„Stále ještě bude z pravého okraje mírně tmavší a vizuálně se bude polostínové zatmění dát sledovat ještě asi 20 minut, tedy do cca 5:35 SELČ. V úplně celém průběhu proběhne zatmění nad obzo
rem jen v západní polovině Čech, nicméně jeho nejvýraznější část (částečné zatmění a očima viditelné fáze polostínového zatmění) bude pozorovatelná všude v republice,“ uvedl popularizátor astr
onomie a fotograf Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  Slezské univerzity v Opavě .

Dobrá zpráva pro lovce hvězd. Nebe nad Manětínskem je dál temné
Věda a školy

„Za asistence planety Saturn“
Jev se odehraje nad jihozápadním obzorem a „za asistence planety Saturn“, jak podotýkají astronomové na webu Astronomického ústavu.
Saturn najdeme po jeho pravé straně, tuto planetu bude možné vidět i pouhýma očima. Kousek od Měsíce pak v dalekohledu můžeme najít i planetu Neptun.
Foto: Petr Horálek/FÚ v Opavě/Stellarium
Simulační snímek oblohy během maximální fáze zatmění 18. září 2024. Západně od Měsíce bude také planeta Saturn.

Úkaz lze sledovat, i když nebude úplně jasno
Počasí už se po vydatných deštích a ničivých záplavách uklidňuje a pozorovatele oblohy by o zážitek ochudit příliš nemělo.
„Počasí přát bude: s výjimkou Šumavy a okolí Novohradských hor, kde bude oblačno, očekáváme jasno nebo polojasno. Jen ojediněle se mohou tvořit mlhy či nízká oblačnost,“ sdělila Novinkám m
eteoroložka Dagmar Honsová.

Policie řeší tři případy rabování
Počasí
„Pokud nebude úplně jasno a obloha se přeci jen v průběhu pozorování pokryje jemnou vrstvou oblačnosti (nebude-li tedy úplně zataženo), pořád lze úkaz pozorovat,“ doplnil k tomu Horálek.
„Dokonce samotné oblaky přecházející před Měsícem mohou vytvořit zajímavé jevy, neboť rozptylují měsíční záření na kapičkách vody či krystalcích ledu, z nichž jsou tvořeny, což obvykle přináší 
podmínky například pro vznik hala kolem Měsíce, atmosférickou korónu a podobně. Přechod řídkého oblaku může učinit podívanou ještě dramatičtější a fotogenickou,“ vysvětlil.

Za rok úplné zatmění
Zatmění vzniká při průchodu Měsíce zemským stínem. Další částečné zatmění Měsíce viditelné z Česka proběhne 14. března 2025.
Z našeho území navíc už za necelý rok, 7. září 2025 v pozdních večerních hodinách za soumraku a na počátku noci spatříme úplné zatmění Měsíce, jedno z nejdelších v tomto desetiletí.
Následuje obsah vložený z jiného webu. Zde jej můžete přeskočit.
Přejít před obsah vložený z jiného webu.
FOTO: Modrý úplněk rozzářil oblohu po celém světě
Věda a školy
Svět se kochal modrým Měsícem, ve skutečnosti byl žlutý až načervenalý
Věda a školy

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Od čtyř hodin ráno můžeme pozorovat částečné zatmění superúplňku, kterému bude „asistovat“ Saturn ( Novinky.cz - Věda a školy, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

27. Zastupitelé schválili nové záměry - vznik Hobby dílen a stavbu nové MŠ v Karviné-Loukách  
17:27 | 17.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Regiotv1.cz - Články  AUTOR: Monika Danková SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Obchodně-podnikatelská fakulta
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Zastupitelé se v pondělí sešli na svém pravidelném zasedání, tentokrát v malém sále Obchodně  podnikatelské  fakulty. Schvalovali dotace i nové záměry, podívejte se na další reportáž.

Zastupitelé se v pondělí sešli na svém pravidelném zasedání, tentokrát v malém sále Obchodně  podnikatelské  fakulty. Schvalovali dotace i nové záměry, podívejte se na další reportáž.

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (2x), podnikatelské (2x), fakulty (2x)
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Zpět na seznam
 

28. Unisféra — Sen o létání 3D  
18:04 | 17.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Slu.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Rezervace a nákup

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  unisféra (1x)

Zpět na seznam
 

29. Moravskoslezský kraj: rázovitý region si nese ekologickou zátěž, trápí jej i rostoucí vnitřní rozdíly  
05:05 | 18.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: IRozhlas.cz - Zprávy z domova  AUTOR: Jakub Grim Jan Boček Petr Kočí SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fakulta veřejných politik
 AKTUALIZOVÁNO: 2x

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Z pohledu socioekonomických dat patří Moravskoslezský kraj k těm nejvíce vnitřně rozrůzněným, vyplývá z analýzy webu iROZHLAS.cz a Radiožurnálu. Karvinsko, Bruntálsko a Vítkov dominují že
bříčku nejvíce socioekonomicky znevýhodněných částí Česka, na druhou stranu ale nabízí Moravskoslezský kraj i mikroregion s nejnižší hodnotou destabilizující chudoby: Jablunkov.
Ostrava 18. září 2024 Sdílet na Facebooku  Sdílet na Twitteru  Sdílet na LinkedIn  Tisknout Kopírovat url adresu  Zkrácená adresa Kopírovat do schránky  Zavřít
Poslední část třináctidílného předvolebního seriálu Kraje 2024 představuje Moravskoslezský kraj. Mimo jiné i aktuálně jeden z regionů nejvíce zasažených letošními povodněmi.
„Moravskoslezský kraj je specifický v tom, že si myslí, že je specifický… A od toho se všechno odvíjí,“ popsal ve speciálu Radiožurnálu spisovatel Leoš Kyša, rodák z Bruntálska.
Váš prohlížeč nepodporuje přehrávání audia.
Přehrát
00:00 / 00:00
Poslechněte si speciální debatu k volbám do zastupitelstva Moravskoslezského kraje
„Je strašně rozdílný. Jsou tam oblasti, ve kterých se posunete o deset kilometrů a máte úplně jinou náladu, jiné problémy, jiný způsob uvažování, jiný způsob života. V tom je Moravskoslezský kraj 
velmi náročný a velmi složitý,“ doplnil.
Sociální geograf Ondřej Slach z Ostravské univerzity upozorňuje, že kraj jako celek vypadá o něco lépe, než jaká je skutečná situace v jeho nejpostiženějších a nejvíce znevýhodněných částech.
„Čelíme oddělování mezi ekonomickým vývojem kraje a sociodemografickým vývojem. A tato mezera je v Česku téměř největší – ano, máme problém v kraji Ústeckém a podobně, ale ten má horší e
konomický vývoj než Moravskoslezský,“ popisuje.
1:47
Zlínský kraj: region prodchnutý podnikatelským duchem, folklorem a sousedskou pospolitostí
Číst článek
Dle socioekonomického znevýhodnění, což je index kombinující míru nezaměstnanosti a nízkého vzdělání, patří Moravskoslezský kraj na druhé nejhorší místo mezi českými kraji hned za Ústecký.
Co do destabilizující chudoby (exekuce, bytová nouze rodin, život v sociálně vyloučeném prostředí) si vede o něco lépe. V této metrice je mezi kraji čtvrtým nejhorším za Ústeckým, Karlovarským a 
Libereckým.
Jenže při pohledu na ty „nejhorší“ a naopak ty „nejlepší“ je vidět mimořádná vnitřní rozrůzněnost.
Karvinsko je dle hodnot nezaměstnanosti a nízkého vzdělání tím nejvíce znevýhodněným regionem v celé republice, v těsném závěsu je Vítkov a třetí je Bruntálsko. Vysoké hodnoty mají i Orlová či K
rnovsko.
Přesně tyto oblasti pak mají i vysoké hodnoty destabilizující chudoby a jsou jasně vidět i při pohledu na Mapu zadlužení.
Na Karvinsku je v exekucích 13 procent místních, na západě kraje stabilně přes deset procent, ale najdou se i obce s více než 30 procenty. Například Osoblaha, Slezské Pavlovice nebo Hlinka.
„Karviná, Havířov nebo Orlová jsou tradičně města s nejhorší kvalitou života. Karvinsko je ale specifické v tom, že vlastně nepatřilo do Sudet, takže na odsun tamní situaci nemůžeme svalit. Je to re
gion postižený průmyslem, s čímž se bude potýkat ještě hodně dlouho. Je tam vysoká nezaměstnanost, přestože z Karviné se dá po dálnici dojet za dvacet minut autem po dálnici do Frýdku-
Místku, kde naopak tamní firmy nemůžou sehnat lidi,“ popisuje politolog Jakub Lysek z Katedry politologie a evropských studií Filozofické fakulty Univerzity Palackého.

Politická mapa kraje
I v Moravskoslezském kraji se ale najdou mikroregiony, které jsou daleko pod celorepublikovým průměrem. Nejmenší hodnoty znevýhodnění má jih a jihovýchod kraje a Hlučínsko či Opavsko.
53:23
Jihomoravský kraj: bohatý region s velkými vnitřními rozdíly. Místní politiku ovlivňuje víra i víno
Číst článek
Jablunkovsko na východním cípu země je pak v indexu destabilizující chudoby tím vůbec nejméně postiženým českým mikroregionem.
„Jablunkov je odlehlý region, který ale nevykazuje prvky periferie. Lidé tam volí jinak, je tam velký lokální patriotismus a z celého tohoto území je cítit, že tam žijí lidé hrdí na to, že odtamtud pochází,“
říká politolog Lysek, který se zabývá datovou analýzou, regionální politikou a volebním chováním.
Chudobou málo zasažené moravskoslezské oblasti jsou opět právě oblasti na jihu a jihovýchodě kraje a k nim i Hlučínsko a Opavsko.
„Hlučínsko je zajímavý úkaz. Je to region, který sice byl německý, žili tam ale Němci, kteří tam chtěli po válce zůstat a uměli i oba jazyky. Nakonec tam tak nedošlo k tak velkému vysídlení jako jinde
. Přetrvává tam tak lokální patriotismus, lidé se tam o své okolí starají,“ popisuje Lysek.
Nastíněné rozdělení přesně odráží i volební výsledky. Bruntálsko, Krnovsko, Karvinsko či Havířovsko, Bohumín, Orlová… To všechno jsou bašty volební podpory současných opozičních stran ANO,
ČSSD/SOCDEM, KSČM a SPD. V minulých krajských volbách v roce 2020 v těchto oblastech v součtu porazily současné vládní strany ODS, TOP 09, KDU-ČSL, Piráty a STAN často rozdílem třídy
. Největší rozdíl byl na Karvinsku, kde opoziční strany dostaly dohromady 67 procent hlasů oproti pouhým 25 pro ty vládní.
2:15
Olomoucký kraj: Jesenicko zaostává kvůli velké izolaci, problémy jsou ale i na Hané
Číst článek
Vládním stranám se podařilo před čtyřmi lety získat více hlasů jen na Jablunkovsku, Frýdlantsku, Těšínsku, Novojičínsku, Frenštátsku a v Kravařích.
„Současným vládním stranám se daří v oblastech, kde je větší kontinuita, jsou to často historická města. Jihovýchod kraje má vyšší míru religiozity, tamní oblasti mají často kulturně blíž Olomoucké
mu nebo Zlínskému kraji než Ostravě,“ doplňuje Lysek.
Sociální geograf Slach upozorňuje, že se kraj dlouhodobě dál vnitřně štěpí, jak je vidět i na hodnotách dvou zkoumaných indexů, což regionu způsobuje další potíže.
„Zvyšuje se vnitřní polarizace kraje. Na jedné straně jsou ti ‚vítězové‘, kteří mají dobrou ekonomickou výkonnost (Frýdek-Místek, Nový Jičín, Opava, Ostrava), a pak jsou regiony, které se dlouhodo
bě vzdalují nikoliv jen ekonomicky, ale i prostorově od jádra regionu tvořeného Ostravskem, hlavně Karvinsko a Bruntálsko,“ vyjmenovává odborník z Ostravské univerzity.

Odliv lidí
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Ještě v roce 2008 byl Moravskoslezský kraj nejlidnatějším českým krajem, aktuálně je až čtvrtý s necelými 1,2 milionu obyvatel. Podle prognózy Českého statistického úřadu do roku 2050 klesne p
očet tamních obyvatel o čtvrt milionu a dostane se pod hranici milionu.
V Ostravě ještě na začátku 90. let žilo 325 tisíc lidí, dnes už je to ale 285 tisíc. Havířov se z 86 tisíc zmenšil na 69, Frýdek-Místek z 64 tisíc na 54, Opava z 63 tisíc na 55, snad nejvíc je ale pokles vi
dět na Karviné, která se ze 78 tisíc smrskla na dnešních bezmála 50 tisíc.
Přes pokles žije v celé ostravské metropolitní oblasti téměř milion obyvatel, což z ní dělá druhou největší českou aglomeraci po Praze.
V celé ostravské aglomeraci už žije téměř milion lidí, která je tak po pražské druhou největší aglomerací v Česku | Zdroj: ČSÚ
Kdo, proč a kam z kraje odchází? „Zhruba padesát procent stěhujících je ve věkové kategorii 20–39 let. Ti míří do Prahy, Brna a Olomouce. Kdybychom hledali území, se kterým má tento kraj poziti
vní bilanci z hlediska migrace, je to Jesenicko – to je jediné území, odkud si Moravskoslezský kraj bere,“ popisuje sociální geograf Slach.
V rámci kraje čerpá Ostrava z Karviné, Havířova či Orlové a naopak z ní odchází lidé do oblasti Beskyd a jejich podhůří, kde mají blízko přírodu a zároveň se příliš nevzdálí pracovním příležitostem v
krajském městě.
Na mapě Vysočiny je jasně vidět vylidňující se pohraniční části kraje | Zdroj: ČSÚ
Odliv mladých lidí z regionu jako největší problém Moravskoslezského kraje adresoval i při své první prezidentské návštěvě loni v březnu Petr Pavel. Zároveň pochválil krajskou transformaci od těž
kého průmyslu.
„Jde o problém, který vlastně nekoresponduje s tím, jak se vyvíjí ostatní parametry kvality života v regionu. Může jít ve větší míře o setrvačnost nebo představy, že jinde je to výrazně lepší, přitom zr
ovna Moravskoslezský kraj nabízí řadu příležitostí především pro mladé lidi, aby tady našli uplatnění. Je vidět, že se řada projektů daří, ať už je to transformace od těžkého do průmyslu lehčího s vy
šší přidanou hodnotou, ochrana životního prostředí, důraz na vzdělávání nebo kvalitu života ve všech jeho aspektech.“
Petr Pavel (prezident České republiky)

Jakožto jeden ze tří českých „uhelných regionů“ získal Moravskoslezský za dvacet let českého členství miliardy eur z eurofondů určených pro transformaci z orientace na těžební či chemický prům
ysl a zamezení odlivu mozků.
Jak ukázala nedávná analýza iROZHLAS.cz, byť není vše ideální, oproti Ústeckému a Karlovarskému se Moravskoslezskému jako celku daří ekonomicky sílit. Při pohledu na HDP na hlavu je vidět,
že se za posledních dvacet let z ekonomicky nejslabšího českého kraje zařadil do průměru.
HDP na obyvatele v poměru k EU v krajích ČR | Foto: Ministerstvo pro evropské záležitosti ČR
„Moravskoslezský kraj můžeme považovat za příklad úspěšného využití fondů EU pro řešení sociálních a ekonomických výzev,“ popsal pro iROZHLAS.cz a Radiožurnál Stanislav Schneidr ze sek
ce koordinace evropských zdrojů ministerstva pro místní rozvoj.
Hořící heřmanická halda: měla být už dávno rozebraná, místo toho se vedou války o její škodlivost
Číst článek
„Mezi hlavní pozitivní dopady fondů EU v tomto kraji patří mimořádné snížení dlouhodobé nezaměstnanosti, zlepšení kvality ovzduší, integrace romských žáků do vzdělávání, zvýšení dostupnosti ve
řejné dopravy a podpora podnikání,“ doplnil.
To vše ale při vědomí přetrvávajícího problému vylidňování a prohlubujících se vnitřních krajských rozdílů.

Životní prostředí i gigafactory
Objevení a těžba černouhelných ložisek na Ostravsku znamenaly překotný rozvoj v regionu, který se stal už v 19. století klíčovým průmyslovým motorem Rakouska-Uherska.
V průzkumu STEM/MARK vyšlo, že pro obyvatele Moravskoslezského kraje jsou hlavními problémy kromě dostupnosti bydlení a bezpečnosti i horší životní prostředí, které se váže ke skladbě tam
ního průmyslu.
Ostravsko dodnes zůstává nejvíce znečištěnou oblastí v Česku, kde mezi největší znečišťovatele patří huť společnosti Liberty, elektrárna Dětmarovice nebo Třinecké železárny.
Oblasti s překročenými imisními limity pro ochranu zdraví v roce 2022 | Zdroj: ČHMÚ
Největší znečišťovatelé v Česku | Zdroj: Fakta o klimatu
Největší emitenti v ČR v roce 2021 od autora Fakta o klimatu, licencovaný pod CC BY 4.0.

S ústupem hutnictví a těžby zažívá kraj rozvoj průmyslových zón hlavně u Ostravy – v Mošnově či v Hrabové. V Nošovicích na Frýdecko-Místecku se nachází výrobní závod automobilky Hyundai za
městnávající přes tři tisíce lidí.
Váš prohlížeč nepodporuje přehrávání audia.
Přehrát
00:00 / 00:00
Sál Kulturního domu v Dolní Lutyni na Karvinsku praskal ve švech. Lidé v něm diskutovali o stavbě obří továrny v jejich vesnici
V Dolní Lutyni je pak i přes odpor místních plánována gigafactory, která by do regionu měla přivést až 7000 pracovních míst.
„Člověk si jede z města odpočinout… Teď to bude jako bydlet ve městě. Bude tu šílený hluk, už tu nebude takový klid, jak tu byl,“ popsala Českému rozhlasu Ostrava Kristýna Seková z Dolní Lutyn
ě, které se plánovaná výstavba gigafactory nepozdává.
Svůj názor dali obyvatelé najevo i v červnovém místním referendu, kdy se z 2472 hlasujících vyjádřilo proti stavbě továrny 88 procent.
Transparent při vstupu do kulturního domu v Dolní Lutyni | Foto: Andrea Brtníková | Zdroj: Český rozhlas

Tři hejtmani
V tomto volebním období zažil Moravskoslezský kraj tři hejtmany. Postupně se vyměnili tři zástupci hnutí ANO Ivo Vondrák, Jan Krkoška a Josef Bělica.
Krajské volby 2020 drtivě vyhrálo ANO a vládu vytvořilo s ODS a TOP 09, lidovci a ČSSD. V opozici zůstali Piráti, SPD a komunisté. S pravicovými stranami spolupracoval hejtman Vondrák i ve vol
ebním období 2016–2020 a funguje i na ostravské městské radnici.
Dlouholetý hejtman Vondrák ale musel v hnutí a i ve funkci skončit poté, co loni v lednu podpořil v prezidentských volbách Petra Pavla proti svému stranickému šéfovi Andreji Babišovi.
Vondrák přitom patřil k nejznámějším hejtmanům, v loňském průzkumu agentury STEM/MARK odpovědělo 59 procent respondentů z kraje, že jej jako svého hejtmana zná.
V té samé sondáži práci krajské rady v čele s ním pozitivně hodnotilo 47 procent respondentů, zatímco 20 procent negativně a zbytek to nedokázal posoudit.
Loni v červnu tak Vondráka nahradil jeho dosavadní náměstek Jan Krkoška. Dlouho nebylo jasné, kdo ANO do letošních voleb povede, o post lídra se ucházel Krkoška, havířovský primátor a posla
nec Josef Bělica i bývalý policejní prezident a velvyslanec na Slovensku Tomáš Tuhý, kterého si vybral přímo předseda Babiš.
Letos v březnu ale ve funkci hejtmana skončil i Krkoška poté, co jej soud uznal vinným z účasti na organizované skupině, která uplácela lékaře. Dopouštěl se toho v letech 2009–2012, když ještě v p
olitice nepůsobil.
Volební období tak jako hejtman dosluhuje Bělica, který porazil vnitrostranickou konkurenci a stal se i volebním lídrem.
hejtmani Moravskoslezského kraje
Evžen Tošenovský (ODS), 2000–2008
Jaroslav Palas (ČSSD), 2008–2012
Miroslav Novák (ČSSD), 2012–2016
Ivo Vondrák (ANO), 2016–2023
Jan Krkoška (ANO), 2023–2024
Jakub Unucka (ODS), 2024 (1. náměstek vykonávající pravomoci hejtmana)
Josef Bělica (ANO), od 2024
Hejtman Josef Bělica | Zdroj: Profimedia
Vondrák si po odchodu z ANO založil hnutí Osobnosti pro kraj a kandiduje jako lídr společné kandidátky se Starosty. Dvojkou za ním je místopředsedkyně STAN a poslankyně Michaela Šebelová.
2:39
Pardubický kraj: prosperující Polabí, zaostávající východ a uprostřed výjimečná Litomyšl
Číst článek
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„Nemyslím si, že hlavní souboj bude mezi exhejtmanem Vondrákem a hejtmanem Bělicou. Nemyslím si, že Starostové vedení Vondrákem mohou pomýšlet na drtivé volební vítězství. Šanci na
nejlepší volební zisky má určitě hnutí ANO a kromě něj i koalice Spolu,“ domnívá se politolog  ze Slezské univerzity  Lukáš  Vomlela .
Moravskoslezský kraj je jedním ze čtyř, kde se letos stranám ODS, KDU-ČSL a TOP 09 povedlo sestavit jednotkou kandidátku Spolu. Vede ji náměstek ministra vnitra Radek Kaňa (ODS), sekund
uje mu náměstek hejtmana Lukáš Curylo (KDU-ČSL) a nejvýše postaveným kandidátem TOP 09 je na šestém místě Pavel Tuleja, prorektor Slezské univerzity v Opavě a bývalý kandidát na ministr
a pro vědu, který se po kritice svého publikování v predátorských časopisech nominace vzdal.
Dosavadní první náměstek hejtmana a lídr v letech 2016 a 2020 Jakub Unucka (ODS) byl původně na jedenáctém místě, nakonec ale před měsícem rezignoval jak na funkci náměstka, tak i na sam
otnou kandidaturu. Důvodem byla snaha Unucky a jeho manželky získat krajskou dotaci.
Piráty vede karvinská zastupitelka Zuzana Klusová, koalici SPD, Trikolory a PRO poslanec Jan Síla (SPD), Sociální demokracii bývalý ministr zdravotnictví Svatopluk Němeček, Přísahu Petr Gřes 
a koalici Stačilo! tvořenou komunisty a ČSNS Ivan Strachoň.
kandidující subjekty
SPD, Trikolora a PRO, lídr Jan Síla (SPD)
DSZ – ZA PRÁVA ZVÍŘAT, lídryně Barbora Tocauerová (DSZ)
Přísaha, lídr Petr Gřes (Přísaha)
Česká pirátská strana, lídryně Zuzana Klusová (Piráti)
REFERENDUM - Hlas Lidu, lídr Petr Bílý (REFERENDUM)
Starostové a osobnosti pro kraj, lídr Ivo Vondrák (OK)
ANO 2011, lídr Josef Bělica (ANO)
Moravané, lídr Ondřej Hetmánek (Moravané)
Sociální demokracie, lídr Svatopluk Němeček (SOCDEM)
Švýcarská demokracie, lídr Tomáš Raždík (Švýcar. demokr.)
STAČILO! (KSČM a ČSNS), lídr Ivan Strachoň (KSČM)
SPOLU MSK (ODS, KDU-ČSL, TOP 09), lídr Radek Kaňa (ODS)
ČSSD a nezávislé osobnosti, lídr Petr Gawlas (ČSSD)

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  politolog (1x), slezské (1x), univerzity (1x), lukáš (1x), vomlela (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Moravskoslezský kraj: rázovitý region si nese ekologickou zátěž, trápí jej i rostoucí vnitřní rozdíly ( IRozhlas.cz - Zprávy z domova, Vedení univerzity ); Moravskoslezský
kraj: rázovitý region si nese ekologickou zátěž, trápí jej i rostoucí vnitřní rozdíly (IRozhlas.cz - Zprávy z domova, Slezská univerzita v Opavě );
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30. Básníci o utopeném Ostravsku: Hektolitry kalného sajrajtu a hřbety vln jako šílení delfíni  
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„Valí se to jako smrad, hektolitry kalného sajrajtu, směs bahna, stromů, odpadků, laviček z parku, kusy všeho možného, co kdysi někomu patřilo,“ popisuje živelní katastrofu v Opavě tamní básní
k a hudebník Jan Kunze. „Ostravice, tedy voda v ostrém proudu. Ta řeka dala jméno i celému městu,“ přemítá o rozvodněném symbolu Ostravy spisovatel a loňský držitel prestižní ceny Magnes
ia Litera Petr Hruška. Redakce CNN Prima NEWS požádala literáty i další umělce ze zaplaveného Ostravska a Opavska o první reakce na nezkrotnou stoletou vodu.

Hasiči popisují záplavy v Moravskoslezském kraji realisticky, informace opírají o tvrdá data. Politici uklidňují veřejnost a nenápadně také sbírají body před krajskými volbami, zato spisovatelé vykres
lují řádění vodního živlu emotivními obrazy.
MOHLO BY VÁS ZAJÍMAT: Totální devastace, popsal primátor Opavu po povodních. Voda zničila halu i historický areál

Tah delfínů zatopenou Ostravou
„V noci se městem hnala řeka. Těžké hřbety vln připomínaly tah zešílených delfínů, vletěly do světel nábřeží a okamžitě mizely dál ve tmě,“ popisuje pro CNN Prima NEWS přední český básník Petr
Hruška, který žije v historickém středu Ostravy. Tedy na břehu rozběsněné řeky Ostravice, zatímco od západu k centru pomalu postupovala voda z Odry.
Hruška byl silou obou hlavních ostravských toků znova překvapen, i když už v roce 1997 zažil, co tyhle řeky dokážou v jeho rodném městě napáchat. Třeba Hlučínskou ulicí ve čtvrti Přívoz, která je 
nyní opět zaplavena, se před 27 lety hnala řeka vysoká 2,4 metru. A to rovnou po tramvajových kolejích. Bezprostřední zápis ostravského básníka o záplavách v září 2024 pokračuje takto:
„Stoletá voda se divoce řítila městem. Hrnula se nocí, nezjednaným a neužitečným pohybem směřovala – pryč. Ten chvat, tmavé tělo vody do tmavého těla noci, řeka ženoucí se městem nic nezan
echávala. Vítr serval dráty deštníku, zahodil jsem ho. Chtěl jsem myslet na nebezpečí, vytopené domovy, zničené cesty, vyvrácené stromy, ploty, sloupy, ohrožené lidi a zvířata. Ale jenom jsem hled
ěl na ohromnou spěchající vodu mizející ve tmě – jako děcko. Proboha, kolik mi je?“

Dvě stoleté povodně za 60 let
Petru Hruškovi je 60 let, ale v Ostravě už zažil dvě stoleté povodně. Někteří historikové dokonce v obou případech mluví o pětisetleté či tisícileté vodě. Něco tu nesedí, když se tak velké záplavy obj
evují ve stále častějších periodách. Matka příroda má nějaký problém. A nejspíše s civilizací...
Ostravice, která těsně protéká kolem nejstaršího ostravského chrámu sv. Václava ze 13. století, něco výhružného nese už ve svém názvu. „Řeka se vrací ke svému jménu: Ostravice, tedy voda v o
strém proudu. Ta řeka dala jméno i celému městu, Ostrava tedy mělo být ostré, prudké město. A často jím za mého života taky bylo,“ dumá básník Hruška, mimo jiné nositel Státní ceny za
literaturu z roku 2013.
Hruška je také autorem básnické sbírky Auta vjíždějí do lodí. Teď v Ostravě mnoho aut vjelo přímo v ulicích města do řeky, kde pak řidiči museli nepojízdné vozy zanechat svému osudu.

Voda se valí jako smrad
„Voda je všude, kam se podíváš. Valí se to jako smrad, hektolitry kalného sajrajtu, směs bahna, stromů, odpadků, laviček z parku, kusy všeho možného, co kdysi někomu patřilo. Hladina se zvedá,
proud nabírá sílu, město se topí a volá o pomoc,“ zaznamenává bezprostřední pocity opavský básník, textař a hudebník Jan Kunze (např. v kapelách KOFE-IN a Munroe). Opava stejně jako v roce 
1997 patří k nejpostiženějším místům v republice.
Kunze pokračuje: „Vypadá to hrozně, jako nějaký konec světa. Volám bráchovi. ‚Jo, už to máme v baráku,‘ říká mi. Sklepy jsou plné vody. A teď už to teče ulicemi. Barák je starý, kdo ví, jestli to pře
žije. Brácha má k vodě blízko, dělá v tom. Do telefonu mi říká: ‚Ty vole, kdyby postavili tu přehradu v Heřminovech, měli na to 27 let! Jenže nepostavili nic. Politici si to mezi sebou přehazovali a lidi 
nechtěli prodat pozemky. A teď je to tady.‘“

Ignorace politiků a magické uhranutí
A teď je to opět tady! Některé protipovodňové stavby se sice podařilo realizovat, mnohé se ovšem nechaly takzvaně „plavat“. Svým způsobem nikdo vážně nepočítal, že se záplavy z konce devade
sátých let ještě mohou zopakovat. Stoletá voda je stoletá voda, další podobné povodně už nikdo během svého aktivního života prostě neočekával.
Ani v zaplaveném ostravském Přívoze či v Nové Vsi, kde žádné protipovodňové zábrany nikdo nepostavil. A tak se obě čtvrti ocitly pod vodou. Hádali se politici, až řeky opět vytekly do měst. Bezpe
čně bylo v minulých dnech jen vysoko nad koryty.
„Jsme na kopci, odkud voda steče. Proteče Sovincem a zmizí. Včera jsem však byl v Třeštině, vesnice u Mohelnice, a tam jsem viděl krajinu pod vodou. Projížděl jsem nočními obcemi a všude měli
hasiči pohotovost. Bylo to až magické,“ reaguje na prosbu CNN Prima NEWS o komentář světoznámý fotograf Jindřich  Štreit . Skvělý dokumentarista, který zaznamenal již povodně v roce 1997.

Vzpomínka z Českého Těšína na rok 1997
Dramatické zprávy přicházely o víkendu i z Českého Těšína, silniční spojení s Polskem ale nebylo přerušeno. Navíc je to dnes schengenský prostor, hranice je propustná i bez pasů a občanských p
růkazů. Při povodních v roce 1997 to ještě byla ostře střežená čára, která ovšem dávala práci mnoha přenašečům alkoholu z české na polskou stranu. Říkalo se jim mravenci. Spisovatel a režisér N
árodního divadla moravskoslezského Janusz Klimsza tehdy žil v Českém Těšíně hned u hraničního mostu, který povodeň uzavřela.
Alkohol přenášela i Božena. „Byla to žena neurčitého věku, vyžilá, zdevastována chlastem a bůhvíjak složitým životem. Stála schoulená v oné řece z nebes, promočená na kost. Postoupil jsem těsn
ě k ní a v hukotu řeky jsem uslyšel, že se modlí. Modlí se o to, aby byl zachován její pracovní nástroj a existenční nutnost. Aby voda neodnesla most, přes který nesčetněkrát denně přenášela
krosnu vyskládanou lahvemi hanácké vodky myslivce a rumu,“ líčí Klimsza pro CNN Prima NEWS, co před 27 lety zažil v Českém Těšíně.
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Od wehrmachtu k záplavám
„Zbožná přání ‚ať už to skočí, ať už to skončí‘ jsou k ničemu. Jen mraky, vítr, lijáky a displej mobilu nabízející stále se opakující peklo v podobě žlutočervených vln, které se valí kupředu. Za okny mr
ačna deště a stoupající hladiny čehokoliv,“ sugestivně popisuje kulminující řeky na Opavsku a Ostravsku spisovatelka Eva Tvrdá.
Tvrdá je v regionu populární autorkou, která v literatuře otevřela poválečný příběh takzvaného Hlučínska. Regionu mezi Ostravou a Opavou, který v letech 1742 až 1920 a znova mezi roky 1938 až 
1945 patřil k Německu. A i když tamní muži museli na frontu v uniformách wehrmachtu, poválečný odsun na ně nebyl uplatněn.
Teď Hlučínskem protekla běsnící řeka Opava, která za sebou zanechala šílenou spoušť. A voda z této řeky se dostala až na dotek přízemního domku v Hlučíně, v němž žije jeden z posledních veter
ánů wehrmachtu Josef Bialas (ročník 1927), jehož válečný příběh už CNN Prima NEWS zaznamenala.
Eva Tvrdá ve svém díle mapuje právě osudy hlučínských veteránů, teď se ale soustředí výhradně na vodu: „Voda v ulicích, v prolukách, v zahradách, na polích, v potocích i řekách se stává novými ř
ekami a jezery, která krajinu změnily v nepřátelské území.“

Z nepřítele opět přítel
Až se řeky vrátí do svých koryt a zahladí se i všechny škody způsobené běsnícími vodami, stane se i krajina znova přátelským územím a povodeň ze září 2024 jen historickou událostí. Stejně jako t
a ze srpna 1997. Pro dějiny tu pak zůstanou svědectví pamětníků, videa, fotografie, reportáže či kronikářské záznamy. A také umělecké reflexe...

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (1x), štreit (1x)
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31. Povodňová vlna dorazila do polské Olawy, v Drážďanech je Labe na třetím stupni  
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Povodňová vlna na řece Odře dorazila do polského města Olawa v Dolnoslezském vojvodství, připravuje se na ni Vratislav i další města. V polském městě Žagaň se kvůli kulminující řece Bobr 
evakuovaly některé ulice. Na povodňovou vlnu na Odře se připravují i v Braniborsku, v Drážďanech dosáhlo Labe třetího stupně. Na vysoké úrovni zůstává v Bratislavě Dunaj. V Maďarsku jeho
kulminaci očekávají v pátek nebo sobotu. V Rakousku hladiny řek klesají. V Itálii se utopil hasič, který při povodních pomáhal.

„Olawou prochází povodňová vlna, činnost služeb včetně hasičů a vojsk územní obrany se soustředí na zabezpečení (protipovodňových) hrází,“ řekl Michal Wójtowicz z místního hasičského sboru. 
Do zajištění hrází se podle něj zapojili i obyvatelé. Na některých místech se objevily průsaky, které se utěsňují pytli s pískem.
Povodňová vlna je podle starosty Olawy Tomasze Frischmanna nižší, než se čekalo, ale může městem protékat delší dobu. Asi třicetitisícovým městem protékají dvě řeky – stejnojmenný tok a Odr
a. Olawa se nachází asi tři desítky kilometrů od Vratislavi, která se na příchod velké vlny chystá. Server onet.pl informuje, že v Trestně, kde se na Odře nachází poslední měřicí stanice před Vratisla
ví, byl překročen stav pro vyhlášení povodňového poplachu.
Hladina Odry stále stoupá, její kulminaci město teprve čeká. Polský náměstek ministerstva vnitra Wieslaw Leśniakiewicz upozornil, že povodňová vlna bude velmi dlouhá. „Existuje tak pravděpodo
bnost poškození protipovodňových valů, proto je nutné je nepřetržitě monitorovat,“ řekl Leśniakiewicz agentuře PAP. Dodal, že největšího nasazení je nyní potřeba v Dolním Slezsku, mimo jiné v ok
olí Vratislavi.
Přímo ve Vratislavi jsou potřeba lidé pro plnění a ukládání pytlů s pískem na ochranu před povodní, informovaly ve středu úřady prostřednictvím sociálních sítích. Krizový štáb upozornil, že je potřeb
a zajistit, aby se voda z Odry nevtlačovala do dalších řek, které se ve městě do tohoto toku vlévají.
„Jsme připraveni lépe než v letech 1997 nebo 2010. Přesto panují obavy, že voda hráze přeteče. Musíme čekat nejhorší scénář a pokusit se mu předejít,“ popsal situaci dobrovolník z Vratislavi Alb
ert Wrotnowski.
Úřady zrušily výzvu k evakuaci ve městě Nisa, které velká voda zaplavila ve dvou vlnách v neděli a v pondělí a zalila kromě jiného nemocnici. Naopak lidé v několikatisícovém městečku Lewin Brze
ski ležícím dále po proudu Kladské Nisy se ještě do svých domovů vracet nemají.
V západopolské Žagani (česky Zaháň) ve středu ráno kulminovala řeka Bobr a záchranáři už v noci evakuovali obyvatele několika ulic. Zavřený je také hlavní most přes řeku v centru města. Hladin
a řeky se dostala na 751 centimetrů, jen pět centimetrů pod rekordní úroveň. Povodňová vlna se přesunula dále na sever do Nowogrodu Bobrzańského.
Jih Polska se už několik dní potýká s rozsáhlými záplavami, zejména v povodí Odry. Podle úterních informací policie si povodně vyžádaly životy nejméně sedmi lidí. Ve středu policie uvedla, že mom
entálně nemá oficiálně hlášené žádné pohřešované.
Do Vratislavi ve čtvrtek přijede předsedkyně Evropské komise Ursula Von Der Leyenová, která se sejde s premiéry ze zemí zasažených záplavami, včetně šéfa české vlády Petra Fialy (ODS).
Situaci v zaplavených oblastech sledují drony Bayraktar, uvedla ve středu polská armáda. K dispozici je také devatenáct vrtulníků. Do pomoci se zapojilo čtrnáct tisíc vojáků.
Hladina Labe v Sasku dál pomalu stoupá. Dosáhla šesti metrů, a překonala tak hranici třetího povodňového stupně. Ten znamená, že by voda mohla zaplavit zastavěné pozemky, silnice a železnič
ní tratě. Kulminovat by ve městě měla řeka v noci na čtvrtek, a to zhruba na 6,2 metru. Při povodních v roce 2002 dosáhlo Labe v Drážďanech na 9,4 metru.
Třetí povodňový stupeň v Sasku nadále platí v Schöně u hranic s Českem, zde se kulminace očekává rovněž v noci na čtvrtek, a to na 6,77 metru. Různé stupně varování před povodní platí po celé 
délce toku Labe v Sasku, tedy i v Riese a Torgavě; v Sasku-Anhaltsku, kam řeka dál teče, byl zatím první stupeň varování vyhlášen ve Wittenbergu, který leží jihovýchodně od zemské metropole M
agdeburku.
Do středečního večera bylo nahlášeno podle statistik České asociace pojišťoven dvacet sedm tisíc pojistných událostí za víc než tři a půl miliardy korun. Škodám dominují poškoz
ené domy, vytopené domácnosti a poškozené domácnosti. Pojišťovny začaly ve větší míře vyplácet peníze včetně záloh, klientům poslaly první desítky milionů korun.

Průtok Lužnicí pod rybníkem Rožmberkem na Jindřichohradecku stoupá. Voda v řece by se však neměla do čtvrtečního rána výrazněji zvednout  a ohrozit Veselí nad Lužnicí na Táb
orsku. Ve městě se hladina drží přibližně na stejné výšce, řekl starosta Veselí nad Lužnicí Vít Rada (BEZPP, za Jihočechy 2012).
Čtyři univerzity na Moravě a ve Slezsku zahájí kvůli záplavám akademický rok později. Výuka na Slezské univerzitě v Opavě začne o dva týdny později. Masarykova univerzita v Br
ně, Vysoká škola Báňská – Technická univerzita Ostrava a Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně odložily zahájení výuky o týden.
Na Lužické Nise na německo-polské hranici se situace uklidnila, žádná z měřicích stanic už nehlásí hodnoty odpovídající zvýšenému povodňovému nebezpečí. Povodňová vlna se tu přesunula dál n
a sever do Braniborska, které se nyní připravuje – stejně jako polské město Vratislav – na povodňovou vlnu z Odry. Ta rovněž tvoří část hranice Polska a Německa a Lužická Nisa se do ní vlévá.
Hladina řek opadá také na jihovýchodě Bavorska, kde od neděle do úterý vydatně pršelo. V Pasově, který se připravoval na velkou vodu, kleslo varování ze třetího na druhý povodňový stupeň. Hlad
ina Dunaje a většiny dalších řek, které se do něj vlévají, klesá. Výjimkou je Isar, na kterém platí v současnosti třetí povodňový stupeň v dolnobavorské metropoli Landshutu.
Města jsou na záplavy podle místních úřadů připravená. „Zavedli jsme ochranná a preventivní opatření a máme protipovodňové varovné systémy. Jsme dobře připraveni a vycvičeni na podobné kri
ze,“ ujistil starosta Frankfurtu nad Odrou René Wilke.
Hladina Dunaje v Bratislavě, která podle dřívějších informací slovenských úřadů kulminovala v úterý, se i ve středu ráno držela na vysoké úrovni. Řeka Morava ve své horní části slovenského úseku
již klesla. Obě řeky na Slovensku nadále dosahují třetího stupně povodňové aktivity, vyplývá z údajů slovenských meteorologů. Komplikovaná situace kvůli povodňové vlně přetrvala v západní části
Bratislavy.
Dunaj ve slovenské metropoli ráno dosáhl výšky 967 centimetrů a dopoledne mírně stoupl. V noci na středu byl až na 983 centimetrech. Ještě na začátku minulého týdne, tedy před vydatnými srážk
ami na Slovensku a v okolních zemích, dosahoval jen zhruba tří metrů. Hladina evropského veletoku by podle posledního odhadu slovenských meteorologů měla výrazně klesnout až ve čtvrtek.
Řeka Morava v Kopčanech na západě Slovenska byla ve středu ráno na 586 centimetrech a dopoledne pak klesla o zhruba deset centimetrů; v pondělí a v úterý přesahovala úroveň šesti metrů. U 
Bratislavy se pak nadále držela nad osmi metry.
„Kulminace na Dunaji stále přetrvává, Morava nad soutokem s Dyjí začala mírně klesat,“ uvedl Slovenský hydrometeorologický ústav. Dodal, že průběh kulminace Dunaje ovlivňuje vysoký stav Mor
avy, která se do Dunaje vlévá v západní části Bratislavy. Tam vydatné srážky v uplynulých dnech zkomplikovaly situaci a vynutily si evakuaci desítek lidí.
Předseda Bratislavského kraje Juraj Droba uvedl, že situace v bratislavských čtvrtích Devínska Nová Ves a Devín se nelepší. Devín, který leží u soutoku Moravy a Dunaje, zůstal pro běžnou doprav
u nedostupný. Přepravu obyvatel tam nadále zajišťuje armáda nákladními vozy. Rozvodněný Dunaj se v této oblasti podle Droby tlačí do koryta Moravy.
Na jižním Slovensku Dunaj ve středu dopoledne dál výrazněji stoupal, ve Štúrovu překročil 6,5 metru. Kulminovat by tam měl ve čtvrtek na úrovni kolem 7,3 metru. K preventivním protipovodňovým
opatřením přistoupilo také jihoslovenské Komárno. Podle meteorologů vysoký stav Dunaje způsobí zvýšení hladin na dolních úsecích tří slovenských řek, které se do tohoto evropského veletoku vlé
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vají.
Slovenské ministerstvo dopravy oznámilo, že po půlnoci na středu byla obnovena vlaková doprava mezi Slovenskem a Rakouskem. Vlaky ale nadále nejezdily do Česka přes dva hraniční přechody.
Vydatné srážky, které zasáhly Slovensko minulý týden, způsobily lokální záplavy v západní i severozápadní části země. Od minulého čtvrtku do úterý na Slovensku nejvíce napršelo ve vesnici Pern
ek pod pohořím Malé Karpaty na jihozápadě země, a to 386 litrů vody na metr čtvereční. Toto množství odpovídá více než půlročnímu množství srážek v této oblasti. Přes dvě stě litrů spadlo během 
posledních vydatných dešťů také v západoslovenských regionech a v Bratislavě.
V Rakousku se povodňová situace dál zlepšuje a hladiny velké části toků klesají. I ve středu očekávají rakouští meteorologové občasné přeháňky, velké a vytrvalé deště by ale Rakousko neměly za
sáhnout nejméně do víkendu. Záchranné složky jsou stále v pohotovosti a pokračují v odstraňování následků záplav, a to zejména v Dolních Rakousích, kde kvůli velké vodě zemřelo šest lidí.
Napjatá zůstává situace na řece Litavě (německy Leitha) v okrese Neusiedl am See na východě země a podle úřadů se uklidní až o víkendu. Hasiči pracují na zpevňování povodňových hrází. V Nic
kelsdorfu museli val zpevnit pytli s pískem, protože ho poškodili bobři. Úřady a záchranáři vyzývají lidi, aby nechodili na břeh Litavy.
Meteorologové ve Štýrsku ve středu upozornili, že nyní sice hladiny řek v této spolkové zemi klesají, znovu by ale mohly stoupnout. Oteplilo se a v horách taje sníh, který tam napadl koncem minuléh
o týdne. Lidé by také zatím neměli chodit do lesů, protože kvůli podmáčené půdě mohou padat stromy. V Tyrolsku v horách hrozí nebezpečí pádu lavin. Záchranáři proto nemohou pokračovat v pátr
ání po seniorovi z Německa, kterého lavina v oblasti na severovýchod od Innsbrucku zasypala už v sobotu.
Od středy se v celém Rakousku vrací k normálnímu provozu školy, v úterý jich byla téměř stovka zavřena ve spolkové zemi Dolní Rakousy. Uzavřeny ale zůstávají některé části silnic, včetně úseků 
na rychlostní silnici S3, která vede k hranicím s Českem.
K normálnímu provozu se vrátilo i vídeňské metro a ve středu ráno začaly opět jezdit i vlaky na západní železniční trati, která spojuje většinu hlavních měst spolkových zemí a jejíž provoz byl kvůli p
očasí omezen od neděle. Obnovení dopravy ale provázejí problémy a vlaky nabírají zpoždění mimo jiné na vídeňském hlavním nádraží. Důvodem je i větší počet cestujících, kteří v rakouské metropo
li uvázli v předchozích dnech.
Rakouský kancléř Karl Nehammer slíbil na pomoc postiženým vyčlenit až jednu miliardu eur. „Teprve až voda opadne, uvidíme skutečný rozsah škod, a proto vláda přispěla prvními pětačtyřiceti mil
iony eur z fondu na pomoc postiženým. Region Dolního Rakouska poskytne dalších třicet milionů a víc peněz bude následovat,“ informoval.
Při povodních v jihoitalské Apulii zemřel 59letý hasič, jenž pomáhal desítkám řidičů, které prudký déšť a bahno uvěznily na silnici. Na tahu mezi obcemi San Severo a Apricena také několik vozů hav
arovalo. Další hasič byl s lehčími zraněními převezen do nemocnice.
Skupina hasičů v úterý večer pomáhala více než padesáti uvázlým automobilům. Jejich služební vůz zasáhla nečekaná vlna, jednomu se podařilo z auta utéct, druhý v autě zůstal. Auto s tělem pozd
ěji našli potápěči, uvedl list Corriere della Sera. Hasič měl jít zanedlouho do důchodu.
Také Itálii už několik dní sužují prudké deště. Mnoho řek se vylilo z břehů, zaplaveno je několik obcí. V regionu Emilia-Romagna na severu země od středy platí druhý nejvyšší stupeň výstrahy před 
povodněmi. O stupeň nižší výstrahu úřady vyhlásily pro jedenáct z dvaceti italských regionů.
Velkou vodu stále očekává i Maďarsko. Dunaj by měl v Budapešti kulminovat v pátek nebo v sobotu. „Podle předpovědi měla voda vystoupat na osm metrů. Zpřesnění mluví o hladině ve výšce 837 
centimetrů. Bariéry jsme vystavěli do osmi a půl metru. Snad to bude stačit,“ říká Jacint Ujhelyi, příslušník obecní policie v Gönyű.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzitě (1x), opavě (1x)
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Řada lidí se v noci na středu nevyspala, další se vzbudili s bolestí hlavy a unavení. Jedním z důvodů může být úplněk, který začal krátce po půl páté ráno. Říká se mu také kukuřičný a doprovází
ho částečné zatmění Měsíce.

V noci na středu bylo možné na obloze v plné kráse vidět úplněk, který odborníci považují za speciální. Nastalo totiž částečné zatmění Měsíce, a do toho navíc superúplněk. Pojem superúplněk popr
vé použil v roce 1979 astrolog Richard Nolle.
"Měsíc je v té chvíli  velmi blízko Země, a tak se jeví větší než obvykle," upřesnil astronom a fotograf Petr Horálek z Fyzikálního ústavu Slezské univerzity  v Opavě . Jde přitom o jediné letošní zat
mění pozorovatelné i v Česku.
Zatmění Měsíce je o něco běžnější než zatmění Slunce, které nastává v momentě, kdy Měsíc vstoupí mezi Slunce a Zemi. "Měsíc zapadá na východní polovině našeho území před koncem polostín
ové fáze, která však očima pozorovatelná není. V západní polovině území je pak úkaz bezvýhradně pozorovatelný celý. Při maximální fázi ve 4:44 SELČ se ponoří měsíční kotouč do jižní poloviny z
emského stínu devíti procenty svého průměru," popsal jev web astro.cz.
Zářijovému úplňku se někdy říká sklizňový nebo kukuřičný , protože v tuto dobu se sklízí kukuřice. Ta ve své době přinášela lidem hojnost a pomáhala jim upevňovat vztahy při společné práci. Skliz
ňový úplněk je vždy nejblíž podzimní rovnodennosti a symbolizuje příchod nového ročního období.
Citlivější lidé mohou nyní pociťovat zvýšené emoční napětí a nespokojenost, a to několik dnů poté, co se úplněk objevil. "Vůbec jsem nemohla spát. Celou noc jsem prakticky probděla. Určitě za to 
může úplněk. Jindy takové problémy nemívám. Jsem nevyspalá a bolí mě hlava," postěžovala si ve středu ráno na jedné ze sociálních sítí uživatelka Veronika Pavlíková.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Bolesti hlavy, ponocování, nevyspání. Noční oblohu ovládl kukuřičný úplněk ( Tnbiz.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); Bolesti hlavy, ponocování, nevyspání. Noční
oblohu ovládl kukuřičný úplněk (TN.nova.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); Bolesti hlavy, ponocování, nevyspání. Noční oblohu ovládl kukuřičný úplněk ( TN.nova.cz - Články, Slezská univerzita v
Opavě);
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Výstava Opět spolu v Galerii Václava Chada

Akce Zlín
Výstavy
Zlínský zámek, Zlín
19.9.2024 - 19.10.2024
Web akce: 
zlinskyzamek.cz/galeri...
Web organizátora: 
zlinskyzamek.cz/galerie/
Akce se mi líbí
Další akce ve městě Zlín
Podrobnější informace: info@zlinskyzamek.cz tel.: 602 560 020
Desáté výročí svého založení si letos připomíná Galerie Václava Chada ve Zlíně. Oslaví jej výstavou s názvem „Opět spolu – 10 let Galerie Václava Chada“, která představí díla více než osmdesáti 
autorů, kteří zde v průběhu uplynulé dekády vystavovali. Výstava potrvá až do 8. listopadu.
10 let, 75 výstav, více než 80 autorů. To je bilance Galerie Václava Chada na zámku ve Zlíně. Za dobu svého působení se stala pevnou součástí zlínské kulturní scény, a to zejména díky promyšlen
ě připraveným výstavám, které prezentovaly široké spektrum uměleckých směrů a přístupů. U příležitosti svého jubilea připravila galerie výstavu s přehlídkou autorů, kteří zde za celé desetiletí svou
tvorbou rezonovali. Nechybí mezi nimi jména jako Adolf Born, Jindřich  Štreit , Adriena Šimotová nebo Stanislav Libenský a Jaroslava Brychtová.
Výstava je poděkováním všem umělcům, kteří v průběhu let sdíleli své neobyčejné vizionářství s Galerií Václava Chada. Každý z více než osmdesáti vystavujících autorů zanechal nesmazatelnou st
opu a přispěl k vytváření bohaté mozaiky uměleckých objevů, které galerie nabídla širokému publiku. Výstava však není pouze retrospektivou oslavující minulé úspěchy. Vyjadřuje také naději do bu
doucnosti – že galerie bude i nadále místem, kde se setkávají kreativní duše a kde umění inspiruje k hlubšímu zamyšlení. Tato výjimečná platforma se neustále rozvíjí a jejím posláním je i nadále př
inášet tvůrčí odvahu a nebojácnost, stejně jako to dělal Václav Chad, po němž galerie nese své jméno.
Výstava „Opět spolu – 10 let Galerie Václava Chada“ je přístupná v prvním poschodí zlínského zámku až do 8. listopadu 2024. Otevřena je od středy do pátku a v sudé neděle, vždy od 13 do 17 ho
din. Vstupné na výstavu je ve výši 70 Kč. Pro děti od 6 do 15 let, studenty do 26 let, seniory od 60 let a držitele Senior pasu platí snížené vstupné 50 Kč, děti do 6 let a držitelé průkazů ZTP a ZTP/
P mají vstup zdarma. Zvýhodněné rodinné vstupné (pro 2 dospělé a 2 děti do 15 let) činí 150 Kč. Držitelé Rodinného pasu (2 dospělí a 2 děti do 15 let) zaplatí 135 Kč. Školní skupiny platí vstupné 4
0 Kč, pedagogický doprovod je zdarma.
Výstava je realizována za podpory Státního fondu kultury ČR, Zlínského kraje a Statutárního města Zlína. Další podrobnosti o zlínském zámku i Galerii Václava Chada najdete na www.gvch.cz.
Jméno organizátora: Zlínský zámek
Fotografie
Přidat fotografie
Mapa akcí v okolí
Komentovat akci
Podobné akce
Výstava „Architektonické dědictví architekta Plesníka ve Zlínském kraji“ v Zikmundově vile
3.9.2024 - 3.10.2024
Zikmundova vila, Zlín
Výstava „Architektonické dědictví architekta Plesníka ve Zlínském kraji“ v Zikmundově vile
3.9.2024 - 3.10.2024
Zikmundova vila, Zlín
Hobby setkání sběratelů, Výstaviště Kroměříž, neděle 3.11.2024
3.11.2024
Výstaviště Kroměříž, K Výstavišti 4069/8, Kroměříž
Prodejní výstava brouků a motýlů, Výstaviště Kroměříž, 19.10.2024
19.10.2024
Výstaviště Kroměříž, K Výstavišti 4069/8, Kroměříž
Dan Bárta: koncert + vernisáž výstavy
8.10.2024
synagoga, Břeclav
Výstava hub, Praha8, hotel Olympik, 4.-5.10.2024
4.10.2024 - 5.10.2024
Hotel Olympik Congress Tristar, U Sluncová 14A, Praha 8, 18000, Praha
Akce v zahraničí|O nás|Podmínky|Kontakt|Cookies
© 2017, cdrex s.r.o., všechna práva vyhrazena
design & programming by  Ondrej Demian

SEKCE: Ostatní
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KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (1x), štreit (1x)

Zpět na seznam
 

34. Povodně: Výuku zatím mění či omezuje přes 140 škol  
14:01 | 18.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Msmt.gov.cz - Aktuality  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 3x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

AKTUALIZOVÁNO: Praha, 20. září 2024 – O odlišnou organizaci školního roku 2024/25 v důsledku povodní dosud požádalo celkem 51 škol. Dalších minimálně 85 škol vyhlásilo dvoudenní či d
elší ředitelské volno a minimálně 12 škol přešlo na distanční výuku. Později zahájí akademický rok 2024/25 i několik univerzit.

Nejvíce žádostí o změnu organizace školního roku dosud zaslaly MŠMT školy z Moravskoslezského kraje (18 ZŠ, 9 SŠ, 2 ZUŠ), dále z Olomouckého kraje (8 ZŠ, 9 SŠ, 3 ZUŠ), po jedné střední š
kole pak z kraje Královéhradeckého a Zlínského. V případě odlišné organizace školního roku je výuka pro žáky ze závažných technických či organizačních důvodů přerušena, obvykle do rozsahu 1
4 dnů. Všem školám, které o tuto změnu z důvodu aktuálních povodní požádaly, ji MŠMT schválilo.
O udělení ředitelského volna rozhoduje vedení dané školy a informuje o něm svého zřizovatele. Ředitel/ka školy má možnost během školního roku takto udělit až 5 volných dnů, během kterých nepr
obíhá výuka. Ministerstvo toto volno školám neschvaluje. Podle aktuálního rychlého šetření MŠMT ředitelské volno na dva či více dnů nyní vyhlásilo 85 škol.
Třetí možností je přechod na tzv. distanční vzdělávání. Výuka tak neprobíhá prezenčně, ale distančním (vzdáleným) způsobem. K tomuto řešení aktuálně přistoupily školy v regionech dotčených pov
odní ve 12 případech. O přechodu na distanční vzdělávání na základě nařízení odpovídajícího krizového opatření ředitel informuje rodiče.
MŠMT také připravilo úpravu podmínek pro konání maturitních zkoušek v podzimním termínu, kdy u dotčených středních škol dochází k prodloužení zkušebního období až do 18. 10. 2024.
Povodňová situace ovlivňuje výuku i na vysokých školách, konkrétně u univerzit, které plánovaly zahájení akademického roku od 16. září. Slezská  univerzita  v Opavě  odložila zahájení o dva tý
dny, Masarykova univerzita v Brně, Vysoká škola Báňská – Technická univerzita Ostrava a Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně pak odložily zahájení výuky o týden.
S ohledem na mimořádnou situaci v Moravskoslezském a Olomouckém kraji zároveň vydalo MŠMT rozhodnutí, které veřejným a soukromým vysokým školám se sídlem v obou krajích umožní v pří
padě potřeby zavést úpravy akademického roku a plošnou realizaci distanční výuky, včetně distančního konání zkoušek a státních závěrečných zkoušek. Opatření je prozatím platné po dobu 30 dn
ů, v případě potřeby je možné je dalším rozhodnutím prodloužit.
MŠMT aktivovalo svůj krizový štáb hned ve čtvrtek 12. 9. 2024 a pod vedením ministra Mikuláše Beka se schází v pravidelných intervalech, vyhodnocuje disponibilní informace a koordinuje aktivity
a opatření resortu směrem k regionálnímu i vysokému školství.
Od čtvrtka 12. 9. 2024 je MŠMT v průběžném kontaktu jak s krajskými reprezentacemi (intenzivní komunikace zejména v krajích s vyhlášeným stavem nebezpečí), tak s vedením České konference
rektorů a Rady vysokých škol a stejně tak i se zástupci Svazu měst a obcí ČR, Sdružení místních samospráv ČR a Asociace krajů ČR. Kroky a opatření přijímané a realizované ze strany MŠMT se 
průběžně komunikují i v rámci jednání Ústředního krizového štábu.
Již ve čtvrtek 12. 9. 2024 také MŠMT otevřelo krizové telefonické linky a e-mailové kontakty pro školy a školská zařízení a současně pro ně operativně připravilo soubor doporučených postupů v pří
padě krizových situací se zaměřením na přírodní katastrofy a především povodně. Tato doporučení včetně informací o možnostech změn organizace školní výuky v důsledku povodní MŠMT následn
ě distribuovalo všem školám v oblasti regionálního školství do datových schránek a současně je zveřejnilo na metodickém portálu resortu www.edu.cz.

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Povodně: Výuku zatím mění či omezuje přes 130 škol ( Pedagogicke.info - Články, Slezská univerzita v Opavě ); Povodně: Výuku zatím mění či omezuje přes 130 škol
(Tiskovec.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě ); MŠMT: Výuku kvůli povodním mění či omezuje přes 130 škol ( Infodnes.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě ); Povodně: Výuku zatím mění či
omezuje přes 130 škol (Dvs.cz (Deník veřejné správy) - Články, Slezská univerzita v Opavě ); Povodně: Výuku zatím mění či omezuje přes 130 škol ( Denik.obce.cz - Články, Slezská univerzita v
Opavě);

Zpět na seznam
 

35. Opět spolu: Galerie Václava Chada slaví deset let výstavou  
15:24 | 18.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Feedit.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Institut tvůrčí fotografie
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Desáté výročí svého založení si letos připomíná Galerie Václava Chada ve Zlíně. Oslaví jej výstavou s názvem „Opět spolu – 10 let Galerie Václava Chada“, která představí díla více než osmdesáti 
autorů, kteří zde v průběhu uplynulé dekády vystavovali. Vernisáž proběhne ve čtvrtek 19. září 2024 v 17 hodin, výstava pak potrvá až do 8. listopadu.
10 let, 75 výstav, více než 80 autorů. To je bilance Galerie Václava Chada na zámku ve Zlíně.  Za dobu svého působení se stala pevnou součástí zlínské kulturní scény, a to zejména díky promyšlen
ě připraveným výstavám, které prezentovaly široké spektrum uměleckých směrů a přístupů. U příležitosti svého jubilea připravila galerie výstavu s přehlídkou autorů, kteří zde za celé desetiletí svou
tvorbou rezonovali. Nechybí mezi nimi jména jako Adolf Born, Jindřich  Štreit , Adriena Šimotová nebo Stanislav Libenský a Jaroslava Brychtová.
„Výstava je naším poděkováním všem umělcům, kteří v průběhu let sdíleli své neobyčejné vizionářství s Galerií Václava Chada. Každý z více než osmdesáti vystavujících autorů zanechal nesma
zatelnou stopu a přispěl 
k vytváření bohaté mozaiky uměleckých objevů, které galerie nabídla širokému publiku ,“ uvedla její kurátorka Miroslava Ptáčková. Výstava však není pouze retrospektivou oslavující minulé úspěc
hy. „Vyjadřuje také naději do budoucnosti – že galerie bude i nadále místem, kde se setkávají kreativní duše a kde umění inspiruje 
k hlubšímu zamyšlení. Tato výjimečná platforma se neustále rozvíjí a jejím posláním je i nadále přinášet tvůrčí odvahu a nebojácnost, stejně jako to dělal Václav Chad, po němž galerie nese své j
méno.“
Výstava „Opět spolu – 10 let Galerie Václava Chada“ je přístupná v prvním poschodí zlínského zámku až do 
8. listopadu 2024. Otevřena je od středy do pátku a v sudé neděle, vždy od 13 do 17 hodin. Vstupné na výstavu je ve výši 70 Kč. Pro děti od 6 do 15 let, studenty do 26 let, seniory od 60 let a držitel
e Senior pasu platí snížené vstupné 50 Kč, děti do 6 let a držitelé průkazů ZTP a ZTP/P mají vstup zdarma. Zvýhodněné rodinné vstupné (pro 2 dospělé a 2 děti do 15 let) činí 150 Kč. Držitelé Rodi
nného pasu (2 dospělí a 2 děti do 15 let) zaplatí 135 Kč. Školní skupiny platí vstupné 40 Kč, pedagogický doprovod je zdarma.
Vystavující – více než 80 autorů, kteří rezonovali v galerii:
Bachůrek Dominik, Baklík Petr, Beran Alex, Beránek Jiří, Born Adolf, Brunton Vladimír, Chad Václav, Christo Karolína, Chmelař František, Cigler Václav a Motyčka Michal, Czepcová Irena, Červen
ka Rudolf, Doubnerová Jiřina, Dvorská Šípová Zuzana, Fibichová Zdena, Fusková Zdeňka, Gabriel Michal, Gottlich Miroslav, Hábl Patrik, Hanke Radim, Havlíčková Taťána, Hudeček Otakar,
Jarcovják Lubomír, Jarcovják Vladimír, Janouškovec Pavel, Karlík Viktor, Kodovská Marie, Koblasa Jan a Sonia Jakuschewa, Kosková Hammid Petra, Kosek Pavel, Kovařík Slavoj, Koval
Miroslav, Kovalová Anežka, Kožušková Lívia, Křižka Martin, Kubelková Zuzana, Lakomá Adéla, Lhotáková Gabriela, Libenský Stanislav a Brychtová Jaroslava, Macháček Zdeněk, Macho Palo, Mi
nxová Anna, Navrátil František, Nepraš Karel, Nikl Petr, Nováková Eva, Padrtová Ludmila, Pášma Michal, Petr Jakub, Ptáčková Miroslava, Prchalová Vendulka, Preisner Pavel, Prokop Tomáš, Pr
okopjuk Rostislav, Rajlich Jan, Rajlich Jan ml., Regal Jan, Rozkopal Zdeněk, Schmidtová Milada, Schmidtová Natálie, Seydl Zdeněk, Sudek Josef, Slovenčík Jan, Slovenčík Svatopluk,
Spružinová Michaela, Stanický Petr, Stöhr František, Šestáková Ivana, Šimorda Miroslav, Šimotová Adriena, Štefánková Barbora, Štreit Jindřich, Švanda Martin, Tománek Zdeněk, Trčková Lenka
, Valenta Milan, Valner David, Volráb Marian, Zlín Karel, Žák Václav
Výstava je realizována za podpory Státního fondu kultury ČR, Zlínského kraje a Statutárního města Zlína.
Další podrobnosti o zlínském zámku i Galerii Václava Chada najdete na www.gvch.cz.

Žádné další zprávy/články nejsou k dispozici.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (1x), štreit (1x)
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https://www.maximusweb.cz/public/original/66473611
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/66473611
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjY0NzM2MTEsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjY0NzM2MTEsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjY0NzM2MTEsInRodW1icyI6MX0=
https://www.maximusweb.cz/public/original/66482741
https://www.maximusweb.cz/public/original/66479984
https://www.maximusweb.cz/public/original/66501874
https://www.maximusweb.cz/public/original/66501816
https://www.maximusweb.cz/public/original/66500530
https://www.maximusweb.cz/public/original/66476815
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/66476815
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjY0NzY4MTUsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjY0NzY4MTUsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjY0NzY4MTUsInRodW1icyI6MX0=


Zpět na seznam
 

36. ZRUŠENO! Pondělní slavnostní premiéra…  
16:39 | 18.09.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Multimediální techniky v Opavě SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

ZRUŠENO! Pondělní slavnostní premiéra absolventských filmů MMT 2024 je zrušena! O filmy nepřijdete, hledáme nový termín akce. .-)Díky za pochopení.Slezská univerzita v Opavě Fyzikální  ú
stav  v OpavěBezručova OpavaMěsto Opava

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  opavě (2x), fyzikální (1x), ústav (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): ZRUŠENO! Pondělní slavnostní premiéra… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

37. Daniel Kvíčala v novém dílu podcastu Podnikej! �…   
19:35 | 18.09.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné , Slezská  univerzita SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA:
Slezská univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Daniel Kvíčala v novém dílu podcastu Podnikej! � Poslechnout si ho můžete na Spotify

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Daniel Kvíčala v novém dílu podcastu Podnikej! �… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Zpět na seznam
 

38. Jediná stavba architekta Mendelsohna v ČR je v Ostravě  
07:04 | 19.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Mistnikultura.cz - Články  AUTOR: Antikvariát a klubu Fiducia SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Filozoficko-přírodovědecká fakulta
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

OSTRAVA: Jakou budoucnost má ostravská architektonická perla – Obchodní dům Bachner? Jediná realizace světově proslulého architekta Ericha Mendelsohna v ČR se nachází právě v Ostra
vě, dlouhodobě však chátrá. Není dokonce zařazena ani do celku Mendelsohnových děl, která by měla být připravována na zápis do seznamu světového dědictví UNESCO. Proč je ostravská r
ealizace světového architekta na okraji zájmu a odpovídá to její hodnotě? Jak se pracuje s Mendelsohnovými objekty jinde? Je možné tento ostravský klenot smysluplně oživit podobně jako měs
tská jatka či Grossmannovu vilu? Na tyto a další otázky se pokusí odpovědět oceňovaný teoretik architektury a architekt Jan Sapák, který stál za prohlášením stavby za kulturní památku a dlouh
odobě usiluje o její popularizaci.

Terénní přednáška architekta Jana Sapáka o jediné realizaci Ericha Mendelsohna v ČR v pátek 20. 9. v 18.00 hod.
Sraz před Obchodním domem Bachner (dnes obchodní dům Horník) na Zámecké ulici 18 v centru Ostravy.

VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ
Místo si můžete rezervovat na tel.: 596 117 312 nebo osobně v antikvariátu (Mlýnská 2, Ostrava 1) vždy v pracovní dny od 10 do 18 hodin.
Náš klubový web: www.klubfiducia.cz

Naše další webové stránky: 
www.antikfiducia.com, www.e-antikvariat.com, www.antikvariaty.com
klubfiducia.cz
krasnaostrava.cz
ostravskesochy.cz
ostravskepamatky.cz
ostravskestezky.cz

naše stránky na Facebooku: antikfiducia, krasnaostrava, ostravajevcentru

naše skupiny na Facebooku: Čtenářský klub Ostrava, Ostravské výlety, Ostravské sochy, Dětské studio Fiducia

Program klubu Fiducia pro vás připravuje naše dramaturgická rada:
Ilona Rozehnalová, Monika  Horsáková , Martin Mikolášek, Roman Polášek, Martin Popelář, Martin Režný, Petr Stach, Iva Málková, Libor Magdoň, Milena Vitoulová, Martin Strakoš, Pavel Hrušk
a, Jiří Sovadina, Petr Šimíček, Marcela Lysáčková, Max Lysáček, Kristína Pupáková, Jiří Šigut.

Akce Antikvariátu a klubu Fiducia podporují:
Ministerstvo kultury ČR, Statutární město Ostrava, Nadace české architektury, Moravskoslezský kraj, MUDr. David Feltl, tiskárna Printo, Portaflex, Městský obvod Moravská Ostrava a Přívoz

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  monika (1x), horsáková (1x)

Zpět na seznam
 

39. Výuku v souvislosti s povodněmi zatím mění přes 130 škol  
09:03 | 19.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Promestaobce.cz - Články  AUTOR: Redakce SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Nejvíce žádostí o změnu organizace školního roku dosud zaslaly MŠMT školy z Moravskoslezského kraje (13 ZŠ, 7 SŠ, 2 ZUŠ), dále z Olomouckého kraje (4 ZŠ, 7 SŠ, 2 ZUŠ), po jedné střední š
kole pak z kraje Královéhradeckého a Zlínského. V případě odlišné organizace školního roku je výuka pro žáky ze závažných technických či organizačních důvodů přerušena, obvykle do rozsahu 1
4 dnů. Všem školám, které o tuto změnu z důvodu aktuálních povodní požádaly, ji MŠMT schválilo.
O udělení ředitelského volna rozhoduje vedení dané školy a informuje o něm svého zřizovatele. Ředitel/ka školy má možnost během školního roku takto udělit až 5 volných dnů, během kterých nepr
obíhá výuka. Ministerstvo toto volno školám neschvaluje. Podle aktuálního rychlého šetření MŠMT ředitelské volno na dva či více dnů nyní vyhlásilo 85 škol.
Třetí možností je přechod na tzv. distanční vzdělávání. Výuka tak neprobíhá prezenčně, ale distančním (vzdáleným) způsobem. K tomuto řešení aktuálně přistoupily školy v regionech dotčených pov
odní ve 12 případech. O přechodu na distanční vzdělávání na základě nařízení odpovídajícího krizového opatření ředitel informuje rodiče.
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https://www.maximusweb.cz/public/original/66493123
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/66493123
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjY0OTMxMjMsInRodW1icyI6M30=
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MŠMT také připravuje úpravu podmínek pro konání maturitních zkoušek v podzimním termínu, kdy by u dotčených středních škol došlo k prodloužení zkušebního období až do 18. 10. 2024.
Povodňová situace ovlivňuje výuku i na vysokých školách, konkrétně u univerzit, které plánovaly zahájení akademického roku od 16. září. Slezská  univerzita  v Opavě  odložila zahájení o dva tý
dny, Masarykova univerzita v Brně, Vysoká škola Báňská – Technická univerzita Ostrava a Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně pak odložily zahájení výuky o týden.
S ohledem na mimořádnou situaci v Moravskoslezském a Olomouckém kraji zároveň vydalo MŠMT rozhodnutí, které veřejným a soukromým vysokým školám se sídlem v obou krajích umožní v pří
padě potřeby zavést úpravy akademického roku a plošnou realizaci distanční výuky, včetně distančního konání zkoušek a státních závěrečných zkoušek. Opatření je prozatím platné po dobu 30 dn
ů, v případě potřeby je možné je dalším rozhodnutím prodloužit.
MŠMT aktivovalo svůj krizový štáb hned ve čtvrtek 12. 9. 2024 a pod vedením ministra Mikuláše Beka se schází v pravidelných intervalech, vyhodnocuje disponibilní informace a koordinuje aktivity
a opatření resortu směrem k regionálnímu i vysokému školství.
Od čtvrtka 12. 9. 2024 je MŠMT v průběžném kontaktu jak s krajskými reprezentacemi (intenzivní komunikace zejména v krajích s vyhlášeným stavem nebezpečí), tak s vedením České konference
rektorů a Rady vysokých škol a stejně tak i se zástupci Svazu měst a obcí ČR, Sdružení místních samospráv ČR a Asociace krajů ČR. Kroky a opatření přijímané a realizované ze strany MŠMT se 
průběžně komunikují i v rámci jednání Ústředního krizového štábu.
Již ve čtvrtek 12. 9. 2024 také MŠMT otevřelo krizové telefonické linky a e-mailové kontakty pro školy a školská zařízení a současně pro ně operativně připravilo soubor doporučených postupů v pří
padě krizových situací se zaměřením na přírodní katastrofy a především povodně. Tato doporučení včetně informací o možnostech změn organizace školní výuky v důsledku povodní MŠMT následn
ě distribuovalo všem školám v oblasti regionálního školství do datových schránek a současně je zveřejnilo na metodickém portálu resortu www.edu.cz.

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

40. Romantika pod nebem, fascinující proměny v laboratořích. Sever Moravy nabízí pestrou Noc vědců  
10:24 | 19.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Universitas.cz - Články  AUTOR: redakce SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V posledním trojročí se lidé s moravskoslezskými vědci podívali na zoubek času, zkoumali všemi smysly a zároveň odhalili mnohá tajemství. Do výčtu skvělých témat Noci vědců letos přidávají 
proměnu, která se nevyhýbá žádné oblasti. Nabízí velmi širokou škálu interpretací, což se setkalo u organizátorů s velmi pozitivní odezvou. Proměna může odkazovat na evoluci, technologický 
pokrok, změny v klimatu nebo dokonce na osobní transformaci jedince prostřednictvím vědeckého poznání. Proměna hýbe nejen programem akce, ale celkově dnešním světem.

Noc vědců každoročně představuje stovky fascinujících vědeckých objevů i experimentů v zábavné a interaktivní podobě. Cílem je poukázat na to, že věda umí být velmi zábavná, nikdy není nudná.
Vědci chtějí překvapit svou kreativitou a zaujmout i ty nejmladší tak, aby měli chuť bádat, zapojit se, experimentovat a začali více přemýšlet o vědě jako takové. „Máme široké tematické zaměření o
d nejnovějších technologických inovací přes environmentální studie až po pokroky v medicíně, společenských vědách a udržitelném životním stylu. Stejně důležité jako vědecké prezentace jsou pro
nás i otevřené diskuze s našimi vědkyněmi a vědci. Program pro malé i velké nabídne rovněž vědecké workshopy, science shows, komentované prohlídky či rozmanitý doprovodný program,“ vzkaz
ují organizátoři Noci vědců v Moravskoslezském kraji.
Jak se nacvičuje porod

Koho uchvacuje příroda a koho fascinuje lékařství? Tito zájemci se mohou nechat ve cvičné nemocnici vtáhnout do světa medicíny nebo poznat svět mikroorganismů. To vše a mnohem víc přinese
Ostravská univerzita.
„Propracovaný program zkoncentrujeme do tří komplexů – do budovy Přírodovědecké fakulty na Hladnově, City Campusu a do Cvičné nemocnice Lékařské fakulty. Navážeme také na loňskou pre
miéru úspěšného přednáškového cyklu Nocvědeckých talks, kde letos probereme proměny města Ostravy, význam hudby, nadcházející výzvy společnosti nebo proměny gest napříč staletími,“ shrn
uje program Noci vědců na Ostravské univerzitě vedoucí Centra marketingu, komunikace a popularizace OU Adam Soustružník.
A láká na prohlídku inovativního porodního sálu s porodním simulátorem pro autentické procvičování porodních scénářů. Návštěvníci se seznámí s nefarmakologickými metodami u porodu, které se
stávají stále populárnější alternativou k tradičním lékařským zásahům. V biologické laboratoři budou zase pozorovat toxické látky a zkoumat jejich vliv na životaschopnost bakterií, rostlin i živočichů.
Ještěže pomáhá technika

Na Vysoké škole báňské – Technické univerzitě Ostrava se na programu podílí dvě výzkumná centra, planetárium a sedm fakult. S jednou z nich, s Fakultou elektrotechniky a informatiky, lze zažít t
echnologickou budoucnost na vlastní kůži – mechanické srdce nebo model CT pomáhají lékařům zachraňovat životy. Příchozí poznají princip počítačové tomografie, biometrické identifikace osob a
její využití pro svoji bezpečnost.
Dřív stačilo dřevo, kámen, hlína, sláma... a bylo postaveno. Dnes jsou nároky na bydlení a stavby mnohem větší, technologie a rozmanitost stavebních materiálů se výrazně proměnily. S Fakultou st
avební návštěvníci projdou cestu materiálu od suroviny až po výrobek.
„Noc vědců je pro nás každoročním svátkem. Setkáváme se s tisícovkami návštěvníků, kteří se zajímají o vědu a technologie, o novinky, většinou přicházejí připravení, s nastudovaným programem
a vytvořeným osobním programovým plánem. U nás si ale přijdou na své všichni – zveme malé i velké, náročné i ty, kteří se radují z her a maličkostí. Představíme naše vědce a špičkové laboratoře,
ale také ukážeme, že věda je práce jako každá jiná. Ale je to práce neobyčejná. Plná překvapení a proměn!“ doplňuje programové highlighty mluvčí VŠB-TUO Petra Halíková.
WHOO! Kometa na obloze, emoce z hudby

Přihlaste si newsletter

Vědkyně a vědci ze Slezské univerzity  v Opavě  účastníkům nasadí headsety, vypraví je do fascinujícího světa virtuální reality a pro pozorování oblohy nadchnou nejen beznadějné romantické d
uše.
Proměny noční oblohy mají od nepaměti nedozírný rozměr. Již u Hesioda se objevují zmínky o zkušenostech zemědělců a námořníků s využíváním hvězd k určování roční doby. Každý bude moct p
ozorovat specifika astronomického podzimu. V pátek 27. září, tedy právě na Noc vědců, proletí přísluním kometa. Pozorování noční oblohy bude probíhat na terase astronomické observatoře WHO
O!
S hlavou v oblacích zůstanou všichni i díky virtuální realitě, kterou taktéž chystá opavská  univerzita . Na vlastní uši se přesvědčí, jestli hudba dokáže posílit emocionální prožitek, tedy zda autenti
citě zážitků dodává další rozměr. S nohama ponořenýma do mořských vln zažijí nezapomenutelné dobrodružství.
„Jako každý rok Slezská  univerzita  a její zaměstnanci chystají pro veřejnost zajímavý a nabitý program plný přednášek, promítání a workshopů. Tradičně cílíme na rodiny s menšími dětmi, letos 
bychom rádi programem v obchodním domě Breda, kde připravujeme přednášku Coby kdyby s youtuberem Martinem Rotou, a programem Unisféry, potažmo ještě virtuální realitou a naší pozorova
cí observatoří, oslovili i studenty středních a vysokých škol nebo dospělé publikum,“ těší se na novinky Gordana Raková, vedoucí oddělení komunikace Slezské univerzity  v Opavě .
Proměny pivní kultury i módy

Šifrovací hra, kryptex, otevřené makerspace dílny s LEGO roboty, 3D tiskárnou nebo 3D perem, nové přednášky na různá témata od psychologie přes strojového učení po historii a proměny v módní
m průmyslu. To je Noc vědců v Moravskoslezské knihovně v Ostravě.
Svět techniky zve mimo jiné na speciální večerní science show nebo do alchymistické laboratoře. Performeři Světa techniky si připravují nejrůznější chemické pokusy, které budou nejen vzdělávat, 
ale především bavit.
V areálu Dolní oblasti Vítkovice nelze minout hned vedle Světa techniky Národní zemědělské muzeum. Kdo sem zajde, ochutná nejen za studena chmelenou IPU, ale také pozná ostravský
industriál v proměnách času. Nejmenší si vyrobí amulety z pravěkých korálků. Podoba ozdob se od pravěku změnila.
Raclette i memes

Jedním ze vzdělávacích cílů gymnázií bývá posílení zájmu žáků o různé vědní obory. A proto jsou moravskoslezští organizátoři rádi, že se připojili dva nováčci. Noc vědců se letos poprvé uskuteční
také na Mendelově gymnáziu v Opavě a Gymnáziu Petra Bezruče ve Frýdku-Místku.
Zdejší návštěvníci si zamodelují v programu Geogebra a vyzkoušejí si na vlastní kůži, jak se změnila výuka matematiky od dob, kdy sami studovali. Nebo ochutnají tradiční švýcarský sýr Raclette, o
kterém se dozvědí víc během odborného povídání právě na Gymnáziu ve Frýdku-Místku.
Kolegové z opavského gymnázia otevírají chemické, biologické a fyzikální laboratoře, aby si účastníci (malí i velcí) vyzkoušeli různé vědecké experimenty na vlastní kůži. Ve spolupráci s Jiřím Dobrý
m jsou všichni zváni na přednášku Memy jako pěšci propagandy, ve které vysvětlí mechanismy i historii memů.
Metamorfózy noční oblohy
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Beskydská oblast tmavé oblohy, která se do Noci vědců v Moravskoslezském kraji tradičně zapojuje, je druhý mezinárodní park tmavé oblohy na světě, jenž se nachází v Moravskoslezských Besky
dech se středem u obce Staré Hamry.
Duhy, glorie, korony nebo noční svítící oblaka – nebe plné hvězd je prostě dechberoucí. Pozorování oblohy doprovodí i několik přednášek, které nejen tyto jevy vysvětlí.
Veškeré vstupy jsou zdarma, na vybraných místech je doporučena předchozí registrace. Podrobný program najdou zájemci a zájemkyně na webu www.nocvedcu.cz.
Pořadatelé Noci vědců v Moravskoslezském kraji

Ostrava:
Ostravská univerzita
Vysoká škola báňská – Technická univerzita Ostrava
Moravskoslezská vědecká knihovna v Ostravě
Národní zemědělské muzeum v Ostravě
Svět techniky Ostrava

Opava :
Slezská  univerzita  v Opavě
Mendelovo gymnázium

Karviná :
Slezská  univerzita  v Opavě

Frýdek Místek:
Gymnázium Petra Bezruče

Staré Hamry:
Beskydská oblast tmavé oblohy

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  opavě (4x), univerzita (4x), slezská (3x), slezské (2x), univerzity (2x), opavská (1x), opava (1x), karviná (1x)

Zpět na seznam
 

41. Know how pro nové využití odpadů  
10:54 | 19.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Taudrzitelnost.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Účastníme se budování excelentního výzkumně-vývojového centra CirkArena, kde vznikne jedinečný ekosystém pro spolupráci na řešení specifických průmyslových odpadů, ří
ká Soňa Klepek Jonášová, zakladatelka Institutu cirkulární ekonomiky Incien.

Na jaký projekt vaší společnosti z oblasti udržitelnosti jste obzvlášť hrdí a proč?

Aktuálně mi největší radost dělá účast týmu Incien na budování excelentního výzkumně-vývojového centra CirkArena, které vyroste na brownfieldu v Třinci. Jedná se o projekt, který vytvoří
jedinečný ekosystém spolupracujících organizací, jejichž cílem je zaměřit se na řešení regionálně specifických průmyslových odpadů, jako jsou strusky a odprašky, stavebních odpadů a bioodpadů 
se zaměřením na konkrétní řešení pro praxi. Projekt bude mostem mezi technologickou a znalostní základnou a pomůže akcelerovat aktivity výzkumu a vývoje, inovací a vzdělávání v oblasti cirkulár
ní ekonomiky. Co mě na projektu ale baví nejvíce, je energie, radost a sladění partnerů, protože právě ona lidská energie je v tak rozsáhlých projektech nejdůležitější. Více se můžete dozvědět na: h
ttps://cirkarena.cz/#kontakt.
Vidíte v zahraničí nějakou iniciativu z oblasti udržitelnosti, kterou byste ráda přinesla do českého prostředí?

Osobně se teď soustředím na pomoc s akcelerací kvalitních vzdělávacích programů, ať už na bakalářské, magisterské nebo celoživotní úrovni na českých univerzitách. Intenzivně spolupracuji s Uni
verzitou Karlovou, Mendelovou univerzitou v Brně a Slezskou  univerzitou  v Opavě . Chceme vytvořit programy pro budoucnost, které se budou vymykat tomu, co známe. Zasáhne do nich uměl
á inteligence, koncept tzv. Inner development goals, modulárního vzdělávání nebo design pro regeneraci na všech úrovních od jednotlivce po celoplanetární systémy. A to je právě to, co je běžné v z
ahraničí - že univerzity drží prst na tepu doby a jsou disruptivní tím, jaké programy nabízí. V Česku tato agilita chybí. A přitom je naprosto klíčové, jaké absolventy univerzity právě v době globální po
lykrize pouští do světa.

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezskou (1x), univerzitou (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

42. �Zastupitelé se sešli na svém pravidelném…   
14:00 | 19.09.24     Originál  Stáhnout
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SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

�Zastupitelé se sešli na svém pravidelném zasedání, tentokrát v malém sále Obchodně  podnikatelské  fakulty.��Schvalovali se dotace i nové záměry, konkrétně záměr akce pod názvem Ho
bby dílny Karviná, záměr výstavby nové mateřské školy v Karviné-Loukách, rozdělovaly se dotace nad 250 tisíc korun v sociální oblasti a další. �Pojďte se podívat na reportáž Televize Polar.�

SEKCE: Sociální sítě

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (1x), podnikatelské (1x), fakulty (1x)

Zpět na seznam
 

43. � Noc vědců v Karviné je zrušena!!! Rušíme…   
20:31 | 19.09.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné , Slezská  univerzita SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA:
Slezská univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

� Noc vědců v Karviné je zrušena!!! Rušíme plánovanou Noc vědců, která se měla konat v pátek 27. září 2024 od 17 hodin. Střecha hlavní budovy byla vážně poškozena kroupami a následné silné
deště znemožnily bezpečné konání akce. Děkujeme za pochopení �Karviná - oficiální stránka města, Slezská  univerzita  v Opavě

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  univerzita (2x), slezská (2x), karviné (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): � Noc vědců v Karviné je zrušena!!! Rušíme… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );
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Zpět na seznam
 

44. �Máme pro vás časové rozdělení promocí absolventů…   
08:00 | 20.09.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné , Slezská  univerzita SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA:
Slezská univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

�Máme pro vás časové rozdělení promocí absolventů, které se uskuteční 4. října 2024. �Promoce inženýrů proběhne v 9 hodin (sraz promujících v 8 hodin) � a bakalářů ve 12 hodin (sraz pro
mujících v 11 hodin). ‼️ POZOR‼️ Promoce se uskuteční v Obecním domě Družba, Fryštátská 181/44, Karviná-Fryštát.

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): �Máme pro vás časové rozdělení promocí absolventů… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );
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45. Kaňa i Němeček jsou překvapivá jména na kandidátkách, říká politolog Vomlela  
08:26 | 20.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Okraj.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Zastupitelům Moravskoslezského kraje se za poslední čtyři roky nepodařilo zvrátit odchod lidí, povedlo se jim ale čerpání peněz z Fondu spravedlivé transformace, míní politolog Lukáš Vomlela ze 
Slezské univerzity  v Opavě . V rozhovoru přibližuje některé kandidáty i to, k čemu jsou kraje dobré.
Na kraji v tomto volebním období úřaduje už třetí hejtman, široká koalice se ale podle politologa Lukáše Vomlely z Fakulty veřejných politik Slezské univerzity  v Opavě , osvědčila. „Vláda ANO, 
ODS, TOP09, KDU-ČSL a SOCDEM se ukázala jako stabilní a v mnoha ohledech soudržná,“ říká Vomlela.
V rozhovoru popisuje, jak volby ovlivní povodně a vysvětluje, proč by krajské volby mohly dopadnout jako referendum o vládě. „Jméno Radka Kaňy mě překvapilo. Nikdy jsem ho nepovažoval za vý
raznou tvář místní ODS,“ říká k jedničce kandidátky koalice SPOLU.
Jak povodně zasáhnou do voleb v kraji?

V souvislosti s povodněmi a jejich následky očekávám spíše nižší volební účast, která může ovlivnit volební výsledky v neprospěch současných vládních stran. Jednotlivé strany vládní koalice mají dl
ouhodobě v Moravskoslezském kraji nižší podporu ve srovnání s jinými regiony, takže je možné říci, že události posledních dní nahrávají spíše nevládním opozičním stranám.
Volební účast v krajských volbách bývá nízká, přijde tedy ještě menší počet voličů?

Pravděpodobně ano. Obyvatelé povodněmi nejvíce postižených obcí budou mít mnohem méně prostoru volit. Navíc organizace a zajištění voleb v těchto částech kraje zřejmě bude velmi problemati
cké. Kromě povodní jsou tu i další faktory. Tyto volby lidé vnímají jako volby druhého řádu, v našem systému jim dávají menší důležitost než parlamentním volbám, kde bývá účast naopak vysoká, 
ne-li nejvyšší.
K čemu nám vlastně kraje jsou?

Kraje stojí zejména nad samosprávami v oblasti přenesené působnosti, to znamená, že plní úkoly, které na ně deleguje stát a spolupracují s obcemi. To nejdůležitější je, že mají svůj vlastní rozpočet
a mohou hospodařit se svým majetkem. Mají ve správě nemocnice, školy, spravují některé komunikace a podobně.
Kraje se zabývají rozvojem území a jsou takovým spojovatelem mezi státní správou a lokální úrovní. Mají také důležitou politickou funkci - tou je nábor politického personálu, který může v budoucnu 
sloužit na lokální nebo na celostátní úrovni. Pro starosty také může být důležité být součástí krajského zastupitelstva, aby věděli, co kraj chystá a měli větší přehled o tom, co se děje.
Může být kraj pro místní politiky přestupní stanicí do poslanecké sněmovny? Je kraj výtahem k moci?

Řekl bych, že ano. V minulosti jsme byli svědky situací, kdy se poslanci nechali zvolit následně i do kraje a stali se hejtmany. To byl příklad Davida Ratha při velkém vítězství ČSSD (dnes SOCDEM
) v roce 2008. Tehdy se řešilo, co je pro politiky důležitější, jestli krajská nebo celostátní úroveň.
Působí jako odborný asistent na Fakultě veřejných politik Slezské univerzity  v Opavě . Ve svém výzkumu se zabývá regionální politikou, politickými stranami a politickými systémy.
Při samotném vzniku krajů politici nechtěli kandidovat do krajských zastupitelstev, protože si neuměli představit, co tato role bude obnášet. Vznik krajů byl problematický a chyběla vize nebo shoda 
napříč politickým spektrem na tom, co by měly vykonávat. Zákon o krajích mluvil pouze o území, ale ne o tom, jaké budou mít kraje kompetence. Dále v něm bylo napsáno, že kraje vzniknou k 1. le
dnu roku 2000, což se stalo, ale volby proběhly až na konci roku 2000. Řadu měsíců tedy kraje neměly zastupitelstva.
Velmi dobře si pamatuji na rozhovor s historicky prvním hejtmanem tehdejšího Ostravského (následně Moravskoslezského) kraje, Evženem Tošenovským, který mohl prohlásit “Kraj jsem já”. Na z
ačátku byl totiž krajský úřad prázdný, najímali se noví pracovníci a v té budově zpočátku nikdo nebyl. Evžen Tošenovský je ostatně příkladem úspěšného politika, který byl primátorem Ostravy, pak 
se stal hejtmanem a poté poslancem Evropského parlamentu. Takže krajská úroveň je docela dost důležitá a může to být přestupní stanice pro politiky nejen do státní, ale i evropské politiky.
Kdybyste měl zhodnotit působení krajských zastupitelů v našem regionu za poslední volební období, můžete zmínit jednu věc, která se podle vás povedla a jednu, která se nepo
vedla?

Co se určitě nepovedlo, je řešení nejpalčivějšího problému našeho kraje, tedy poklesu obyvatelstva. I když je pravdou, že v posledních několika letech nás trochu zachránila migrace, především z U
krajiny. Ale celkově ten výhled vývoje počtu obyvatel v Moravskoslezském kraji není moc dobrý a za několik desítek let může klesnout celkový počet obyvatel kraje až pod jeden milion. Kraj nicmén
ě nepřišel s žádnou komplexnější strategií, jak tomu zabránit.
V čem si kraj nevede špatně jsou například projekty z Fondu spravedlivé transformace. Peníze z fondu se čerpají, řada těch projektů je schválená a vypadá kvalitně. Je to dobrá příležitost a kraj se 
k ní nepostavil špatně.
Zaznamenali podle vás voliči, že máme už třetího hejtmana za poslední volební období?

První hejtman, Ivo Vondrák (tehdy ANO), byl poměrně výrazný, takže tady nepochybuji o tom, že ho lidé v kraji znali. Co se týká Jana Krkošky (tehdy ANO), tam si nejsem jistý. On příliš nevystupo
val v médiích a setkal jsem se u neodborné části veřejnosti s tím, že lidé byli překvapení, že vystupuje jako hejtman, a že už hejtmanem není Ivo Vondrák.
V lednu loňského roku tehdejší hejtman Moravskoslezského kraje Ivo Vondrák a primátor Ostravy Tomáš Macura veřejně podpořili v prezidentských volbách nezávislého kandidáta Petra Pavla. Je
dním z kandidátů na prezidenta byl přitom také Andrej Babiš, šéf hnutí ANO, za které se Vondrák i Macura dostali na kraj a město. Oba politici před prezidentskými volbami uvedli, že jim Andrej Ba
biš nepřijde jako vhodný kandidát kvůli některým osobním vlastnostem, Macurovi vadila také Babišova předvolební kampaň . Po volbách tak nejdřív Macura a později i Vondrák z hnutí odešli.
Macura byl loni v březnu odvolán z čela vedení ostravské radnice a Vondrák na post hejtmana rezignoval v červnu.
Na kraji ho vystřídal jeho tehdejší náměstek pro regionální rozvoj a cestovní ruch Jan Krkoška, který byl rovněž členem hnutí ANO. Letos v březnu jej ale soud uznal vinným z korupce, které se dop
ouštěl v letech 2009 až 2012 jako zaměstnanec společnosti Interchemia Praha. Krkoška uplácel lékaře, aby předepisovali léky konkrétních farmaceutických firem. Kvůli tomu musel zaplatit peněžitý
trest ve výši 200 tisíc korun. Ihned po svém odsouzení vystoupil z hnutí ANO a rezignoval na funkci hejtmana.
Obměna po Janu Krkoškovi byla pro hnutí ANO logickým krokem. Bylo pro ně důležité, aby měli hejtmana, který bude vidět ještě před krajskými volbami a pomůže jim k dalšímu volebnímu vítězství.
Co se týká současného hejtmana Josefa Bělici (ANO), po povodních je ještě známější, protože dostal v médiích velký prostor. Myslím, že lidé zaznamenali změnu až mezi Ivem Vondrákem a Josef
em Bělicou.
Právě Ivo Vondrák stál za širokou koalicí, která na kraji vznikla. Spojilo se ANO s ODS, TOP 09, KDU-ČSL a SOCDEM. Byla taková koalice pro kraj výhodná?

Ta koalice se ukázala jako stabilní, přestože v jejím čele stáli tři různí hejtmani. Z toho, co jsem měl možnost pozorovat, mi vyplývá, že na kraji jednají za zavřenými dveřmi a až poté to komunikují n
a veřejnost. Ta koalice vypadala v mnoha ohledech poměrně soudržně.
Pro srovnání - bývalý primátor Ostravy Tomáš Macura skončil ve funkci ze stejného důvodu jako Ivo Vondrák, ale z ostravského zastupitelstva jsme měli mnohem víc informací. Kraj naopak postup
oval jednotně a své politické kroky moc nemedializoval. To byl velký rozdíl.
Když se podíváme na koalici před volbami v roce 2020, tak tam nebyly velké ideové rozdíly mezi ANO a tehdejší ODS, protože už společně fungovali dříve. Co bylo hodně velkým překvapením, bylo
zapojení SOCDEM. Do politiky se vrátil Petr Kajnar, který byl dříve primátorem Ostravy. Kajnar ze sociální demokracie odešel, dokonce byl považován za symbol krize strany. Pak se ale vrátil a byl
lídrem do krajských voleb.
Nejstarší česká politická strana, Česká strana sociálně demokratická, původně známá pod zkratkou ČSSD, změnila loni v červnu svůj název i logo. Stala se z ní Sociální demokracie, která má nově
zkratku SOCDEM. Ihned poté si zkratku ČSSD zaregistrovala u ministerstva vnitra bývalá politička Jana Volfová. Název své strany Suverenita totiž přejmenovala na Česká suverenita sociální dem
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okracie. V jejím vedení je nyní bývalý premiér Jiří Paroubek. SOCDEM letos před volbami do Evropského parlamentu napadla použití zkratky ČSSD, obrátila se dokonce na Nejvyšší správní soud, a
le neuspěla.
Koalice s ČSSD (dnes SOCDEM) ale byla racionální. Ivo Vondrák si v době, kdy byl rektorem Vysoké školy báňské, velmi chválil spolupráci s tehdejším primátorem Ostravy Kajnarem. Kajnar měl b
ýt partnerem, který bude mít dobré vazby na lokální politiky na Karvinsku, jež čekala transformace. Šlo především o Karvinou a Bohumín, které ovládali starostové za ČSSD (dnes SOCDEM), a to 
navzdory pádu preferencí na celostátní úrovni.
Petr Kajnar nicméně v těchto krajských volbách nekandiduje a kandidátku Sociální demokracie (SOCDEM) vede Svatopluk Němeček, bývalý ministr zdravotnictví. Je to překvapi
vý návrat do politiky?

Pro mě to bylo hodně překvapivé, protože byl ministrem dost dávno, mezi lety 2014 a 2016 a z nejvyšší politiky se vytratil. Také SOCDEM jako taková je už delší dobu na ústupu. Jméno Svatopluk
a Němečka je ale známé, s ohledem na jeho dřívější působení.
Sociální demokracie má problémy už delší dobu. V senátních volbách před dvěma lety neměla dost kandidátů na přibližně deset uvolněných míst. Ukázalo se tak, že strana má výrazné personální p
roblémy a také jí významně poklesla členská základna.
Když se vrátím ke Svatoplukovi Němečkovi - je to tak, že moravskoslezská SOCDEM neměla žádného jiného lídra, kterého by tam mohla postavit, a tak ho musela povolat zpátky
?

Takoví lídři by se mohli najít, ta strana je měla, ale nemuseli mít zájem o krajskou politiku. Třeba Lubomír Zaorálek vedl stranu do parlamentních voleb v roce 2017, ale podle mého názoru není jeho 
zájem o krajskou úroveň tak velký. Myslím si také, že měli problém najít někoho, kdo by byl trochu známější. Tím nechci podceňovat Svatopluka Němečka, má zkušenosti a hodně lidí ho zná. Pro v
oliče je zařaditelný, a to je důležité.
V kraji kandiduje také ČSSD. To je ovšem zkratka pro stranu Česká suverenita sociální demokracie, kterou vede Jiří Paroubek, bývalý předseda původní ČSSD (dnes SOCDEM).
Myslíte si, že to voliče zmate?

Nebezpečí, že to voliče zmate, je docela velké. Paroubkovo uskupení používá známou zkratku a podobné logo. Současná Sociální demokracie zjistila, že byla chyba nechat si vzít zkratku, a dokon
ce se kvůli tomu soudila, ale bez úspěchu. Voliči si změny možná ani nevšimli, zvlášť když za nynější ČSSD kandidují lidé z původní strany (dnes SOCDEM). Jedním z nich je Adam Rykala, který b
yl poslancem v letech 2010 až 2017.
Můžete připomenout, o koho jde?

Rykala měl výrazný talent pro získávání vlivu uvnitř strany. Aktivně přiživoval spory jak na úrovni ostravské organizace, tak i na okresní úrovni. Dařilo se mu získávat silné pozice a spojence, a jeho j
ednání vyvolalo podezření, že některé buňky v rámci ostravské ČSSD uměle navyšují počty členů.
Situace se vyhrotila natolik, že se Rykalovi podařilo ovládnout strukturu strany na městské úrovni. Vedení původní ČSSD (dnes SOCDEM) v roce 2017 proto rozhodlo, že je potřeba zakročit, a naří
dilo přeregistraci všech členů, aby bylo jasné, kdo do jaké buňky patří. Tehdejší volební lídr do sněmovních voleb Lubomír Zaorálek to komentoval s tím, že v Ostravě dochází k nespravedlivému boji
o moc a strana si potřebuje udělat pořádek. Působení Adama Rykaly bylo poměrně rozpačité a v důsledku toho nakonec jeho členství ve straně zaniklo.
Jak se díváte na spojení Starostů a nezávislých (STAN) a Osobností pro kraj (OK), které do voleb vede bývalý hejtman Ivo Vondrák?

Dává to smysl. Starostové tady neměli silného lídra, který by byl schopen přilákat voliče, a nikdy se jim u nás v kraji nepodařilo výrazně uspět. Ivo Vondrák, který jim není úplně ideově vzdálený, je v
ýraznou tváří a společně mají šanci dostat se do krajského zastupitelstva. Nemyslím si, že by mohli pohlížet na volební vítězství, ale to spojení mi přijde logické. Iva Vondráka jsem vždy vnímal jako 
silnou osobnost mezi politiky pravicově a liberálně smýšlejícími.
Ivo Vondrák získal v minulých krajských volbách přes devět tisíc preferenčních hlasů - nejvíce ze všech kandidátů. Ale tehdy kandidoval jako jednička za ANO. Táhl voliče Ivo V
ondrák nebo hnutí ANO jako takové?

Byl to jeho výrazný úspěch, možná díky tomu, že ostatní kandidáti v ANO nebyli zas tak známí. Působení Vondráka před vstupem do krajské politiky bylo zásadní, byl rektorem Vysoké školy báňské
a rektoři bývají alespoň v regionu známí.
Ty hlasy nechodí automaticky, lidé na kandidátkách nemusí kroužkovat, ale mohou tím dát najevo, že s tím člověkem souhlasí. Domnívám se, že voliči chtěli podpořit přímo jeho osobu. Právě tato p
odpora se pak stala důležitým sporem mezi Ivem Vondrákem, Tomášem Macurou a Andrejem Babišem během posledních prezidentských voleb. Andrej Babiš dával jasně najevo, že oba politici se
dostali na své pozice jen díky němu.
Nemyslím si, že to tak nutně funguje, že je nějaký celostátní lídr a voliči volí lídra krajské kandidátky bez ohledu na to, kdo to je. Devět tisíc hlasů je velmi dobrý výkon. I proto si myslím, že má velký
smysl spojení Starostů a Iva Vondráka.
Hnutí ANO a další uskupení, například koalice Stačilo!, říkají, že krajské volby berou jako referendum o současné vládě. Bude to mít u voličů vliv?

Je to možné, protože už se to v minulosti stalo. Jednoznačně to bylo vidět ve volbách v roce 2008, kdy se Jiřímu Paroubkovi, předsedovi původní ČSSD (dnes SOCDEM) podařilo s tímto apelem do
minovat tehdejší debatě. Paroubek vyhlásil, že krajské volby jsou referendem proti asociální vládě, podařilo se mu udělat z poplatků ve zdravotnictví téma číslo jedna a jeho volební výsledky byly ve
lmi dobré. O čtyři roky později stejná strana přinesla téma církevních restitucí, ale to se nestalo takovým tahounem.
Hnutí ANO a koalice Stačilo! se snaží využít případné nepopularity současné vlády ve svůj prospěch. To je také jeden ze znaků voleb druhého řádu, jako jsou právě volby do krajů. Voliči během těc
hto voleb, zejména v polovině volebního období do Poslanecké sněmovny, často penalizují velké strany. Menší strany na tom mohou vydělat a získat větší podporu.
Takže může to mít vliv na výsledek SPOLU, Starostů a Pirátů?

Ano. Jsem také zvědavý, jak dopadne koalice Stačilo!, která měla poměrně dobrou kampaň ve volbách do Evropského parlamentu. I když s nimi nikdo moc nepočítal, podařilo se jim zmobilizovat sv
é voliče a získali dva europoslance. Pokud si podporu udrží, mohou být v našem kraji úspěšní. Jsem zvědavý i na koalici SPD, Trikolory a hnutí PRO, která se pokouší přilákat voliče na základě celo
státních témat, a kampaň, kterou v nedávné době představili, vzbudila výrazné kontroverze.
Jedničkou kandidátky SPOLU je Radek Kaňa, který je mimo jiné náměstkem ministra vnitra. Kdo je Radek Kaňa v rámci krajské ODS?

Jeho jméno jako jedničky mě překvapilo. Je to dlouholetý starosta Šilheřovic, poté se stal náměstkem ministra vnitra, ale nikdy jsem ho nepovažoval za výraznou tvář místní ODS. Překvapivý byl ta
ké ústup Jakuba Unucky a jeho následný odchod z politiky, protože byl do té doby považován za stabilního lídra.
Na šestém místě na kandidátce SPOLU je Pavel Tuleja z TOP09, který se měl letos stát ministrem pro vědu a výzkum. Z toho ale sešlo poté, co se zjistilo, že publikoval v takzvan
ých predátorských časopisech. Jaký tím strana vysílá signál v kraji?

TOP09 byla vždy schopná prosadit své kandidáty v kraji, ale hlavně díky spolupráci s ODS, která jí výrazně pomohla. V případech, kdy TOP09 kandidovala samostatně, se jí v kraji moc nedařilo. N
a kandidátní listinu musí strana umístit kandidáty, kteří jsou přijatelní pro její koaliční partnery a Pavel Tuleja je bezpochyby takovým přijatelným kandidátem v rámci těchto stran. (Pavel Tuleja je ve
doucí Ústavu veřejné správy a sociální politiky na Fakultě veřejných politik Slezské  univerzity , kde Lukáš Vomlela působí jako odborný asistent - pozn. red. )
Piráty s podporou Zelených vede Zuzana Klusová, která byla v čele kandidátky i v minulých krajských volbách. Jenže v komunálních volbách v roce 2022 neobhájila křeslo v kar
vinském zastupitelstvu a nepodařilo se jí ani dostat do Evropského parlamentu. Ilustruje její politický příběh konec Pirátů v kraji a v Česku?

Když se podíváme na volební mapu, tak Karviná patří mezi místa, kde jsou silné strany, které jsou jinak na okraji politického spektra, jako je SPD nebo komunisté. V tomto městě se obecně
kumulují sociální problémy a část obyvatel se cítí vyloučená a radikalizuje se. V takovém prostředí to má Česká pirátská strana velice obtížné. Je to strana, která umí oslovit voliče ve velkých a pros
perujících městech, jako je Brno nebo Praha, ale pro voliče v okresních městech a na periferiích republiky zas tak lákavá být nemusí.
Lídrem hnutí ANO je současný hejtman Josef Bělica. Ten je také poslancem a primátorem Havířova. Přitom při nástupu do vedení kraje tvrdil, že maximálně za několik měsíců p
ost primátora Havířova pustí, protože nejde vykonávat dvě exekutivní pozice zároveň a opuštění ostatních funkcí, kromě hejtmanské, bylo také jednou z podmínek koaličních pa
rtnerů. Bělica ale dosud zastává všechny tři funkce. Je možné takto fungovat?

Je to velmi obtížné. Lidé, kteří vykonávají souběh několika funkcí, mají na každou z nich mnohem méně času. Zákon to umožňuje, ale právě fenomén kumulace funkcí činí politiku neprůhlednou a na
hrává korupci. Vy u těch politiků nevíte, zda v daném okamžiku jednají jako primátoři, krajští zastupitelé, poslanci či senátoři. Některá spojení jsou užitečná, například když se starosta středně velké
ho města stane senátorem. To může přinášet výhody a zároveň to může být odměna voličů danému politikovi, že mu důvěřují. Neumím si však představit, že kumulace tří takto důležitých postů mů
že být dlouhodobě únosná.
Jakou má Josef Bělica pozici v hnutí ANO? Je to člověk, kterého by si Andrej Babiš mohl vytáhnout výš?

Ano, z hlediska hnutí je to úspěšný politik a vypadá to, že má výraznou důvěru celostátního vedení. Právě proto bylo jeho jméno poměrně rychle vybráno při hledání hejtmana v době, kdy bylo
jasné, že Jan Krkoška nemůže dál pokračovat. Podpora Bělicy byla dost výrazná.
Zamíchají s výsledkem voleb strany nebo hnutí jako Přísaha, koalice Stačilo! či koalice SPD, Trikolory a hnutí PRO?

Všechny tyto subjekty mají šanci překročit pětiprocentní hranici a dostat se do zastupitelstva kraje. Čím víc stran tu hranici překoná, tím víc bude zastupitelstvo roztříštěné. Zároveň nejsou žádné si
gnály, které by ukazovaly, že je současná koalice na kraji nefunkční. Ta spolupráce probíhá řadu let. I když došlo k výměnám hejtmanů, tak třecí plochy nebyly nijak výrazné. Ačkoliv se tyto nové str
any mohou dostat do zastupitelstva, domnívám se, že ostatní subjekty s nimi nebudou chtít spolupracovat, protože jsou pro ně nepřijatelné.
Rozhovor editovala Klára Filipová.

SEKCE: Ostatní
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KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (4x), univerzity (4x), opavě (3x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Kaňa i Němeček jsou překvapivá jména na kandidátkách, říká politolog Vomlela ( Okraj.cz - Články, Vedení univerzity ); Kaňa i Němeček jsou překvapivá jména na
kandidátkách, říká politolog Vomlela (Okraj.cz - Články, Fakulta veřejných politik );

Zpět na seznam
 

46. Studio 6 (automat)  
09:01 | 20.09.24     Originál  Stáhnout

TV  ZDROJ: ČT24 - Studio 6 (automat)  AUTOR: ČT24 SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 32x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

07:55
0
0

potřeba. Takže já jim moc děkuji za to, že to tak zvládají. Teď k maturantům, protože k podzimnímu termínu státních maturit se přihlásilo asi 7200 žáků. Kolika z nich, jestli máte ty informace,
se týkají právě nějaké úpravy podmínek? Jaké úpravy to jsou?
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Nemáme samozřejmě žádné přesné číslo, protože bude zase záležet na těch místních poměrech, ale Ministerstvo školství připravilo změnu té úpravy režimu těch podzimních maturit tak, aby
se prodloužily ty termíny.
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Uvidíme, kolik dětí, kolik škol jich skutečně využije, ale tato věc je zcela jasná. Prostě je potřeba vytvořit podmínky pro to, aby ty podzimní maturity mohly proběhnout i tam, kde vlastně ty
4
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povodně v tuto chvíli znemožňují ten standardní časový harmonogram. Já jsem zaznamenala informaci, že to zkušební období by se mohlo prodloužit do 18. října. To tedy platí. Ano. A ty to jen
. Ano, teď
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ještě VŠ. Čtyři univerzity na Moravě a ve Slezsku zahájí kvůli záplavám akademický rok později. Výuka na Slezské univerzitě  v Opavě  začne o dva týdny později. Masarykova univerzita v
Brně, VŠ báňská, Technická univerzita Ostrava a Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně
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odložily zahájení výuky o týden. VŠ původně plánovaly začátek semestru od pondělí 16. září. Takže tyto odklady jsou nějak významné, řekněme, znamenají něco zásadnějšího, zásadnější pr
oblém pro organizaci výuky na zmíněných
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vysokých školách nebo ten týden, dva týdny to vlastně v tom akademickém roce nic moc neznamená. No, je to samozřejmě zásah do toho harmonogramu. Já jsem o tom jednal přímo s rektor
y těch dotčených univerzit už v neděli
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a jsem moc rád, že vlastně řada z nich nebo řada děkanů fakult přistoupila k tomu odsunutí začátku semestru, protože zejména ty moravské univerzity mají samozřejmě hodně studentů ze se
verní Moravy, ze
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Slezska a ve chvíli, kdy nefungovaly vlaky, kdy dokonce na dálnicích stála voda, začíná semestr v pondělí, by bylo samozřejmě pro část těch studentů velmi složité, tak já jsem rád, že tomu p
osunu došlo. V

1
5

některých případech vlastně nebylo potřeba posouvat ten semestr, protože je to na různých fakultách různých univerzit různě. Někde se začíná dvacátého, na některých vysokých školách se 
začíná ještě o týden později. Samozřejmě
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je to nepříjemné, ubyde prostě týden nebo dva, pokud se nepodaří prodloužit ten semestr, ale všichni rektoři a děkani mají tato opatření v rukou a myslím si, že to nepoškodí kvalitu té výuky, 
ale je to samozřejmě určitý zásah,
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se kterým se školy musí vyrovnat. Ale já myslím, že tady je prostě správné jako nezvyšovat ten stres pro ty, kteří byli vlastně postiženi těmi povodněmi ještě tím, že budou muset vlastně řešit d
opravní situaci.
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A jsem rád, že prostě došlo k této shodě a od pondělí se zřejmě na většině univerzit začne standardní semestry na Moravě. Jenom poslední věc. Vy už jste mluvil, pane ministře, o těch
financích, tak když to shrneme, v tuto
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chvíli všichni ředitelé, ředitelky škol postižených povodněmi vědí, kde si můžou, jak rychle zažádat o finanční pomoc na úklid škol nebo jak toto funguje. Ne, ne, ne, tak to není. V tuto chvíli sa
mozřejmě můžou žádat své zřizovatele, to jsou obce,
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které mají ve svých rozpočtech prostředky na tu okamžitou první pomoc. Vláda musí vlastně požádat sněmovnu o souhlas se změnou státního rozpočtu, což by se mělo stát
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v nejbližších dnech. A pokud sněmovna dá souhlas, tak vznikne opravdu rozsáhlý robustní fond na to, abychom pomohli v těch postižených oblastech. Takže tam ještě několik dnů nebo
nějaký týden

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzitě (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
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období být ještě podzimní termíny maturitních zkoušek. Jak se to řeší? Zkušební období se pravděpodobně prodlouží. Ministerstvo školství teď pracuje na úpravě podmínek pro maturity. Na 
školách zasažených povodněmi by tak mohly být maturitní
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zkoušky až do 18. října. Jak dlouho by školy mohly být zavřené? Mohly by stačit dva týdny. Podle Luboše Zajíce se může stát, že v některých případech bude potřeba požádat o další prodlouž
ení. To v podstatě záleží
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na tom, jak vypadá situace. No, když nemají kde kde se učit a nemá kdo učit, tak jako samozřejmě do té doby, než se to podaří organizačně zajistit, může nastat situace, kdy ta škola nebude
provozuschopná, ale pak samozřejmě ve spolupráci se zřizovatelem se hledají náhradní prostory a je
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možné výuku realizovat i v těch náhradních prostorech. Jak jsou na tom vysoké školy, Kristýno? Několik jich posunul začátek semestru a akademický rok zahájí o týden nebo dva později. Jd
e o čtyři vysoké školy na Moravě a ve Slezsku, Masarykovy univerzity
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v Brně, Univerzitu Tomáše Bati ve Zlíně, VŠ báňskou v Ostravě a Slezskou  univerzitu  v Opavě . Ministerstvo školství navíc rozhodlo, že vysoké školy se sídlem v moravskoslezském a olo
mouckém kraji mohou v případě potřeby
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upravit průběh akademického roku nebo zavést distanční výuku, a to včetně zkoušek. Tolik Kristýna Kouklová, naše domácí redaktorka. Děkujeme. Děkuji, na slyšenou. Za pár hodin se otevř
ou volební místnosti. Budeme hlasovat
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o vedení krajů a také o složení části Senátu. Čas na to máme do zítřejšího odpoledne. Co se bude dít potom? V posledním díle volebního průvodce na to odpovídají redaktoři Lucie Pávová a V
ojtěch Tomášek. Volby 2024.
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Volební místnosti se oficiálně zavřou zítra ve 14 hodin. Pokud tou dobou ale volič bude čekat, přední komisaři ho nechají odvolit. Po posledním hlasujícím se místnost zavře a začne sčítání, jak
popisuje ředitel
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odboru voleb ministerstva vnitra Tomáš Jirovec. Základem je rozpečetit volební schránku. Rozpečetit přenosnou volební schránku, vysypat obsahy a začíná ta mravenčí práce, sčítání obálek,
následně vyndavání hlasovacích lístků z obálek
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a sčítání hlasů. Volební komise kontroluje kromě odpovídajícího počtu hlasů a obálek tak jejich platnost. Započítat nesmí třeba víc lístků v jedné obálce, znehodnocené hlasovací archy nebo lís
tky na volno bez úřední obálky s razítkem.
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Komisaři jsou nejčastěji nominovaní určitou stranou nebo hnutím a v komisi se pak setkávají zástupci různých uskupení. Je to proto, aby se při práci mohli vzájemně kontrolovat. Ve chvíli, kd
y hlasy sečtou a zapíšou, komise předá výsledky statistickému

4
5

úřadu a i ten vydá kontrolní potvrzení, říká jeho mluvčí Jan Cízler. Předají komisi také opis uložených dat. To je důležité pro pozdější kontrolu, či si komise může na webu potom zkontrolovat, j
estli ten výsledek odpovídá tomu, co odevzdali. Tím webem
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je server statistického úřadu volby. Cz. Právě na něm se začnou v sobotu postupně načítat výsledky všech sečtených okrsků krajských i senátních voleb. Sledovat je na webu můžou kromě k
omisařů i všichni voliči. A uslyšíte
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o nich samozřejmě taky v našem vysílání. Hotovo je zpravidla do večera, letos se ale sčítání může kvůli ztíženým podmínkám v oblastech zasažených povodněmi protáhnout. Při posledním so
uběhu krajských a senátních voleb v roce 2020 bylo 90
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procent okrsků sečtených do 18. hodiny. O týden později je pak druhé kolo senátních voleb ještě svižnější, cituje data mluvčí statistiků Cízler. Ve druhém kole senátních voleb, kdy už nebyl so
uběh s jinými volbami, to bylo čtyřicet čtyři minut
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od uzavření volebních místností. Případná podezření na chyby ve sčítání výsledků řeší soudy. V případě krajských je to krajský soud, u senátních nejvyšší. Správní stížností jsou ale u každých
voleb jednotky, pokračuje Tomáš Jirovec z Ministerstva vnitra.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezskou (1x), univerzitu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
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❗️ Neberte na lehkou váhu upozornění a zákazy. Tak vypadá včerejší překvapivé vyvrácení stromu krásného dubu, který roky stál v parku vedle Obchodně  podnikatelské  fakulty.�☝️ Jak by t
o dopadlo, kdyby na posezení kolem stromu seděli nerespektující lidé? Nikdo nechce ani domyslet. Zdraví a bezpečnost je nejdůležitější, myslete na to, až budete chtít jít přes zákaz do parku nebo l
esoparku v Karviné nebo se projet po uzavřené cyklostezce č. 10 Olše.❗Foto: Milan Haluška

SEKCE: Sociální sítě

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (1x), podnikatelské (1x), fakulty (1x)

Zpět na seznam
 

49. Pohyb je prevencí psychických potíží, ale na výuku leckdy chybí peníze. Jak univerzity přistupují ke
sportu?  

13:41 | 21.09.24     Originál  Stáhnout
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SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Poskytování pohybových aktivit a sportů na většině veřejných vysokých škol zůstává pevnou součástí nabízených programů, vyplývá z informací sesbíraných Deníkem N. Na větších univerzitác
h je zájem o sportovní aktivity velký, menší školy mají v některých případech potíže s financováním.

Začátkem dubna přišla ze Slezské univerzity v Opavě informace, že se na škole přestane vyučovat tělesná výchova. Vysoká škola krok tento hájila nízkým zájmem o nepovinné sportovní předměty 
a ekonomickou nevýhodností, někteří studenti i absolventi proti jejich zrušení protestovali.
Jeden z bývalých studentů opavské univerzity, který se na redakci obrátil, upozornil, že rozhodnutí může jít proti záměru rezortu školství.
„Je zarážející, že ačkoli se ministerstvo rozhodlo jednoznačně podpořit pohyb u studentů, existují školy, které činí opačné kroky a jdou cestou rušení veškerých předmětů, které jsou zaměřeny na s
port a pohyb,“ podotkl absolvent, jehož jméno Deník N zná.
„Takové rozhodnutí školy není příliš v pořádku, pokud jde proti oficiálnímu plánu instituce, která ji financuje,“ dodal bývalý student s odkazem na dokument ministerstva, který zahrnuje mimo jiné po
dporu pohybových aktivit ve školách a jejž vláda v březnu schválila.

Univerzita: Nejdeme proti ministerstvu

Podle serveru Novinky byla Filozoficko -přírodovědecká fakulta  Slezské univerzity poslední, která studentům nabízela sportovní kurzy – například aerobik, badminton či jógu. Podle vedení škol
y však o ně byl čím dál menší zájem, absolvovalo je jen kolem pěti procent studentů.
„Dlouhodobě se ukazuje, že podpora pohybových aktivit prostřednictvím univerzitní výuky tělesné výchovy zřejmě není pro většinu našich studentů příliš atraktivní,“ reagovala děkanka fakulty Iren
a  Korbelářová , podle níž je zajištění sportovních kurzů pro malou část studentů finančně velmi náročné.
Fakulta totiž nedisponuje vlastním sportovním zázemím a veškeré prostory si pronajímala za zhruba 750 tisíc korun ročně.
Univerzita později Deníku N sdělila, že ke kompletnímu zrušení tělesné výchovy nedošlo – ruší se pouze

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  filozoficko (1x), přírodovědecká (1x), fakulta (1x), irena (1x), korbelářová (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Pohyb je prevencí psychických potíží, ale na výuku leckdy chybí peníze. Jak univerzity přistupují ke sportu? ( Denikn.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

50. Krajské volby ovládlo hnutí ANO, pro Piráty jsou fiaskem. Účast byla nižší než minule  
14:13 | 21.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: IRozhlas.cz - Články  AUTOR: Anna Jadrná, nel, jar, ČTK SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Vedení univerzity  AKTUALIZOVÁNO: 8x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Letošní krajské volby podle konečných výsledků jasně ovládlo opoziční hnutí ANO. Vyhrálo stejně jako před čtyřmi lety v 10 ze 13 krajů. V Jihočeském, Jihomoravském a Libereckém kraji zvítězi
ly vládní strany v čele s dosavadními hejtmany. Z voleb vzejde silnější i další opoziční hnutí SPD i koalice Stačilo!, naopak fiaskem skončilo hlasování pro vládní Piráty, jehož vedení kvůli tomu d
alo své funkce k dispozici.

Hnutí ANO ve volbách obhájilo vítězství před čtyřmi lety, tehdy ale nakonec získalo jen tři hejtmany. O zbylých 22 křeslech se rozhodne za týden. ANO v prvním kole získalo dva senátory a ve druhé
m kole má 19 finalistů, nejvíc ze všech subjektů.
„Průběh kampaně ještě před povodněmi byl v jejich prospěch. Hnutí ANO se daleko více věnovalo celostátním tématům, spojili to s nepopularitou současné vlády. V tomto znamení se vedla jejich ka
mpaň v řadě nejrůznějších regionů. Mohou působit důvěryhodně i v tom smyslu, že je skutečně větší šance, že prosadí svoje sliby, než je to v případě koalice Stačilo! nebo hnutí SPD,“ zhodnotil ve 
speciálu Radiožurnálu a Českého rozhlasu Plus politolog Lukáš  Vomlela .
Hnutí ANO získalo 292 zastupitelů, druhá ODS má 106 krajských mandátů, třetí Starostové a nezávislí (STAN) 73. Ze stran, které jsou mimo Sněmovnu, uspěly KSČM s 32 zastupiteli, SOCDEM s
e 13 nebo PRO se sedmi.

Debakl pro Piráty
Debaklem skončily volby pro Piráty, kteří získali pouze tři zastupitele. Republikové předsednictvo krátce po zveřejnění výsledků dalo k dispozici své funkce, rozhodne široké vedení strany, řekl před
seda strany a vicepremiér Ivan Bartoš. Volební výsledky označil za špatné. Po volbách 2020 mělo zastupitele ve všech 13 krajích, nyní jim zůstanou jen v Plzeňském kraji. Bartoš odmítl spojovat vý
sledky voleb s vládním angažmá Pirátů.
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Volební účast v krajských volbách byla téměř 33 procent, méně lidí přišlo jen před 20 lety v roce 2004. V minulých krajských volbách využilo svého práva 38 procent voličů. Výrazně nižší účast byla l
etos ve městech a obcích, které před několika dny zpustošila velká voda.
V prvním kole voleb do třetiny Senátu přišlo hlasovat 30,5 procenta voličů. Nižší účast v senátních volbách byla jen v letech 2004 a 2002.
Článek pokračuje pod online reportáží.

Hlasování se konalo týden po ničivých záplavách, které zkomplikovaly přípravy na volby v několika desítkách nejvíce zasažených obcích na severu Moravy a ve Slezsku. Se zajištěním hlasování v 
mimořádných podmínkách po přírodní pohromě tam musel pomoci stát. Účast ve městech a obcích, kde velká voda způsobila největší škody, byla výrazně nižší než před čtyřmi lety.
Spojí se ODS ve Středočeském kraji se STAN, nebo ANO? ‚Se Starosty je to velmi křehké,‘ říká Skopeček
„Vzhledem k mimořádné situaci v některých regionech si letos dovedu představit, že těch návrhů (na přezkum voleb) bude více. Očekával bych, že je možné, že se v těchto volbách z obou skupin n
ajde více nespokojenců – a to právě s argumentem, že voliči třeba vůbec nemohli volit, protože byli vyplaveni nebo ztratili doklady a tak dále,“ uvedl ve speciálu Radiožurnálu a Českého rozhlasu Pl
us Ondřej Preuss z Právnické fakulty Univerzity Karlovy v Praze.
„V těchto postižených regionech mohou kandidáti při těsných výsledcích tvrdit, že kdyby volby proběhly za normálních okolností, tak by třeba do druhého kola postoupili. A nezapomeňme, že u sená
tních voleb skutečně mnohdy rozhodují třeba desítky hlasů. Tím pádem mohou požadovat, aby soud nařídil opakování hlasování,“ dodal.
„Všechny úřady v zasažených regionech odvedly velký kus práce i přesto, že to pro ně byl další problém v pořadí,“ ocenil ředitel odboru voleb na ministerstvu vnitra Tomáš Jirovec.
„Nemyslím si, že by nějakým reálným základem stížností byla malá volební účast. Důležité je, že jsme otevřeli volební místnosti v každé obci a všichni voliči měli možnost volit. To, že na to neměli ná
ladu, je pochopitelné, ale těžko by to mohlo znamenat, že by volby byly nezákonné,“ doplnil k možným stížnostem na průběh voleb.

Senátní vítězství v 1. kole
Souběžně s výběrem krajských zastupitelů se tento víkend konal i o 27 křesel v Senátu. Už v prvním kole bylo letos senátory zvoleno pět kandidátů, což je nejvíce v historii obměn třetiny členů horní
parlamentní komory.
Wagenknecht v Senátu končí. ‚Beru to pokorně, mou rozdělanou práci musí dělat někdo jiný,‘ říká
Mandát obhájil diplomat a někdejší prezidentský kandidát Pavel Fischer, a to ve volebním obvodu Praha 12. Rozhodnuto je i na Vsetínsku, kde zvítězil dosavadní senátor Jiří Čunek (KDU-ČSL). M
andát na Karvinsku obhájil Petr Vícha (ČSSD) a v Ostravě zvítězil Martin Bednář (ANO). Porazil tak dosavadního senátora Leopolda Sulovského (Ostravak). V obvodu Sokolov zvítězila v prvním kol
e Jana Mračková Vildumetzová (ANO).
Tam, kde žádný z kandidátů nezíská nadpoloviční většinu hlasů, se příští pátek a sobotu uskuteční druhé a rozhodující kolo voleb. Nejvíce křesel v senátních volbách obhajovala ODS, která usiluje i
o to, aby v čele Senátu zůstal občanský demokrat Miloš Vystrčil.
Z výraznějších tváří svůj senátorský post neobhájil například Lukáš Wagenknecht (Piráti). „Malinko jsem si oddechl. Beru to pokorně, tak to dopadlo, lidé rozhodli svým hlasem. Nejsem zhrzený ne
bo cokoliv. Myslím, že se to mělo v tuto chvíli stát,“ uvedl pro Radiožurnál bezprostředně po zveřejněných výsledcích. Na další hodnocení je podle něj ještě brzy.

ANO a vládní koalice
ANO podle místopředsedy hnutí Karla Havlíčka potřebuje v krajích výrazná vítězství, aby je nebylo možné obejít při sestavování koalic. Premiér a předseda ODS Petr Fiala na základě průběžných v
ýsledků očekával, že ANO zopakuje vítězství z minulých voleb, pozitivně zatím hodnotil i výsledky své strany.
Předsednictvo Pirátů dalo k dispozici funkce. ‚Výsledky ve volbách jsou špatné,‘ zhodnotil Bartoš
„Nejdůležitější volby pro naše hnutí jsou za rok,“ upozornil šéf hnutí ANO Andrej Babiš na parlamentní volby, které čekají Česko v roce 2025.
Dopady na vládní spolupráci Fiala neočekává, za klíčový považuje úspěch ve sněmovních volbách příští rok. Uznal, že ANO posílilo a že má větší koaliční potenciál než dříve. Záležet bude ale na d
alším vyjednávání, konstatoval.
„Vždycky je dobré začít pogratulováním vítězi. A tím je jednoznačně hnutí ANO, které získalo ještě větší počet mandátů a větší podporu, než bylo očekáváno,“ uvedl lídr strany STAN Vít Rakušan v
e speciálu radiožurnálu. „Naše předsevzetí jsme splnili – obhájili jsme počet mandátů z minulých krajských voleb. Dokonce jsme ještě o tři mandáty povyrostli,“ dodal.
Šéfka TOP 09 Markéta Pekarová Adamová předpokládala, že hnutí ANO bude mít v krajských volbách náskok. Je ale nutné počkat na následná vyjednávání v krajích, řekla novinářům.
Krajské volby jsou považovány za test obliby stran a hnutí před sněmovními volbami v příštím roce. I když před čtyřmi lety ANO zvítězilo v deseti ze třinácti krajů, dokázalo kvůli povolebním koalicím
obsadit pouze místa tří ze 13 hejtmanů, podobně jako ODS. Nejvíce hejtmanských míst, a to čtyři, získali v minulých volbách Starostové, přestože tehdy vyhráli jen ve středních Čechách a Libereck
ém kraji.
2:46
Rakušan: Starostové rostou. Aby mohla příště vzniknout podobná vláda jako dnes, musíme posilovat
V krajských volbách zaznamenalo úspěchy i hnutí SPD. Ve spojení s Trikolorou bude zastoupeno ve všech krajských zastupitelstvích kromě jihočeského. „Snažíme se jednat i o tom, abychom byli v
e vládních koalicích v nějakých krajích,“ potvrdil ve volebním speciálu Radiožurnálu a Českého rozhlasu Plus předseda SPD Tomio Okamura. Zároveň potvrdil, že nebližším partnerem SPD je hnutí
ANO.
V Královéhradeckém kraji se prosadila koalice ODS, STAN a Východočechů, v níž pro letošní volby STAN vystřídala KDU-ČSL. Tato strana stejně jako Piráti a Sociální demokracie obsadila po jed
nom hejtmanském křesle.
Volby se podle dosavadních informací obešly bez zásadních problémů i v regionech, které se těžce vzpamatovávají z nedávných katastrofálních povodní. Policie musela po skončení hlasování řešit 
incident u vchodu do pražského sídla KSČM v ulici Politických vězňů v Praze, kam odpoledne skupina lidí vhodila červené dýmovnice.

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  lukáš (1x), vomlela (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Krajské volby ovládlo hnutí ANO, pro Piráty jsou fiaskem. Účast byla nižší než minule ( IRozhlas.cz - Články, Fakulta veřejných politik );

Zpět na seznam
 

51. Krajské volby 2024 Rozhodli jste. Toto jsou noví zastupitelé Moravskoslezského kraje  
17:34 | 21.09.24     Originál  Stáhnout
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/FOTOGALERIE/ Deník přináší fotogalerii nových krajských zastupitelů Moravskoslezského kraje, o kterých rozhodli voliči po volbách 21. a 22. září 2024.

Noví zastupitelé budou ve svých funkcích čtyři roky a je jich 65. Stejně jako před čtyřmi lety zvítězilo v MS kraji hnutí ANO, a to tak, že výrazně, když posbíralo celkem 47,22 procenta hlasů všech v
oličů.
Převedeno na mandáty, ANO bude mít v krajském zastupitelstvu 35 mandátů, tedy většinu. Dá se téměř s určitostí říct, že hejtmanem zůstane havířovský primátor Josef Bělica.
Na druhém místě skončilo nové uskupení Starostové a osobnosti pro kraj kolem lídra a někdejšího hejtmana Ivo Vondárka. V letošních krajských volbách získala koalice 14,67 procenta hlasů
voličů.
Třetí místo zvládlo letos SPOLU, tedy koalice ODS, TOP 09 a KDU-ČSL. Volilo je 13,69 procent voličů v našem kraji.
Do krajského zastupitelstva se ještě probila koalice KSČM a ČSNS pod názvem STAČILO! (7,40 procent hlasů) a rovněž SPD, Trikolora a Pro (6,41 procent hlasů). Pod čarou neboli pětiprocentní 
hranicí pro vstup do krajského zastupitelstva, zůstali Piráti (3,85%), SOCDEM (2,67%), Přísaha (2,16%), ČSSD a Nezávislé osobnosti (0,62%), DSZ - Za práva zvířat (0,38%), Moravané (0,34%), 
Referendum - Hlas lidu (0,29%) a Švýcarská demokracie (0,23%).
Rozdělení křesel v krajském zastupitelstvu:

close info Zdroj: Deník zoom_in Takto dopadly krajské volby v MS kraji v roce 2024.
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Nově zvolení zastupitelé Moravskoslezského kraje:
ANO

Ing. Josef Bělica, MBA
Mgr. Stanislav Kopecký
doc. Ing. Šárka Vilamová, Ph.D.
Ing. Michal Kokošek
Ing. Šárka Šimoňáková
Robert Sivulka
MUDr. Martin Gebauer, MHA
Mgr. Richard Vereš
RNDr. Jan Veřmiřovský, Ph.D. MBA, LL.M., MPA, MSc.
Mgr. Petra Tesková
Ing. Radek Podstawka
Petr Kopínec
Lukáš Oprchalský
Ing. Tomáš Navrátil
Róbert Masarovič, MSc., MBA, DBA, LL.M.
Mgr. Monika Kotíková
Mgr. Libor Chyba, MBA
Lenka Brzyszkowská
Jan Vavroš
Bc. Zbyněk Vágner
Mgr. Erik Bořuta
PhDr. Igor Hendrych, Ph.D.
Mgr. Petra Brodová, MPA
Ing. Jakub Chlopecký, Ph.D., MBA, LL.M.
Mgr. Vlastimil Janiczek
Ing. Filip Grygarčík, Ph.D.
Bc. Martin Henč
Soňa Suchá
Vladimír Kolek
Ing. Tomáš Holuša
PhDr. Žaneta Thomasová, MBA
Mgr. Dalibor Novák
Ing. Jana Murová
Bc. Tomáš Pavelek
Tomáš Michopulos
Starostové a osobnosti

prof. Ing. Ivo Vondrák CSc.
Mgr. Michaela Šebelová
MUDr. Bc. Ondřej Němeček, MBA
Radim Kozlovský
Mgr. Zdeněk Karásek
Ing. Petr Rys, Ph.D., MBA
Ing. Daniel Kończyna
Ing. Tomáš Lefner
Ing. Libor Witassek, MBA
Bc. Adam Hanus
Ing. Lenka Holková
SPOLU

Mgr. Radek Kaňa
Mgr. et Mgr. Lukáš Curylo
Ing. Vladimír Návrat
Bc. Jiří Navrátil, MBA
Mgr. Stanislav Folwarczny
doc. Ing. Pavel Tuleja , Ph.D.
Ing. Aleš Linhart
Mgr. Monika Brzesková
Ing. Pavel Mlýnek
Ing. Bohuslav Niemiec
STAČILO!

Ing. Ivan Strachoň
Ing. Miroslav Hajdušík, MBA
Mgr. Alena Grosová
Ing. Bc. Petr Havránek
JUDr. Josef Babka
SPD

MUDr. Jan Síla
Ing. Peter Harvánek
Ing. Pavel Staněk
Libor Hřivnáč

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  pavel (1x), tuleja (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Krajské volby 2024 Rozhodli jste. Toto jsou noví zastupitelé Moravskoslezského kraje ( Denik.cz - Opavský a hlučínský deník, Vedení univerzity ); Krajské volby 2024
Rozhodli jste. Toto jsou noví zastupitelé Moravskoslezského kraje (Denik.cz - Frýdecko-místecký a třinecký deník, Vedení univerzity ); Krajské volby 2024 Rozhodli jste. Toto jsou noví zastupitelé
Moravskoslezského kraje (Denik.cz - Karvinský a havířovský deník, Vedení univerzity ); Krajské volby 2024 Rozhodli jste. Toto jsou noví zastupitelé Moravskoslezského kraje ( Denik.cz - Novojičínský
deník, Vedení univerzity); Krajské volby 2024 Rozhodli jste. Toto jsou noví zastupitelé Moravskoslezského kraje ( Denik.cz - Bruntálský a krnovský deník, Vedení univerzity );

Zpět na seznam
 

52. Zahraniční pobyt na Saint Martin’s University v…  
18:12 | 21.09.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné , Slezská  univerzita SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA:
Slezská univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Zahraniční pobyt na Saint Martin’s University v USA! � Chceš posunout své studium na vyšší úroveň? Tak nepropásni výběrové řízení na jarní semestr 2025 v rámci výměnného programu na Sai
nt Martin’s University ve státě Washington! ��Uzávěrka přihlášek je 29. září 2024! ✨ Proč právě Saint Martin’s University?Studuj v krásném prostředí Pacifického severozápadu a ponoř se do p
řívětivého akademického prostředí s pestrou nabídkou programů. Toto je tvá příležitost prozkoumat tvé akademické zájmy a zároveň získat cenné mezinárodní zkušenosti!�Registrace a více infor
mací na webu fakulty!

SEKCE: Instituce a organizace
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KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Zahraniční pobyt na Saint Martin’s University v… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Zpět na seznam
 

53. Volební speciál Radiožurnálu. Poslechněte si komentáře a rozhovory k výsledkům voleb  
21:08 | 21.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Rozhlas.cz - Radiožurnál  AUTOR: Jan Bumba Jan Pokorný agf, SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Vedení univerzity
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Češi si zvolili své krajské zástupce pro další čtyři roky. Jaká témata rozhodovala? Které regiony čeká největší změna? A co výsledky znamenají pro fungování vládních stran? Poslouchejte živě V
olební speciál Radiožurnálu a Českého rozhlasu Plus. V sobotu 21.9. od 14 do 20 hodin.

Hosty Volebního speciálu jsou:

Lukáš Vomlela , politolog ze Slezské univerzity
Ester Klimecká, šéfredaktorka deníku Alarm Mostecko
Martin Rumler , šéfredaktor středočeských Deníků
Lukáš Novotný, politolog z Univerzity Jana Evangelisty Purkyně
Jana Ustohalová, redaktorka Deníku N
Petr Hartman, komentátor Českého rozhlasu
Petr Kamberský, komentátor Lidových novin
Petr Jüptner, politolog z Fakulty sociálních věd UK
Petr Nováček, komentátor Českého rozhlasu

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  lukáš (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Volební speciál Radiožurnálu. Poslechněte si komentáře a rozhovory k výsledkům voleb ( Rozhlas.cz - Radiožurnál, Slezská univerzita v Opavě ); Volební speciál
Radiožurnálu. Poslechněte si komentáře a rozhovory k výsledkům voleb (Rozhlas.cz - Radiožurnál, Fakulta veřejných politik ); Volební speciál Radiožurnálu. Poslechněte si komentáře a rozhovory k
výsledkům voleb (Rozhlas.cz - Radiožurnál, Slezská univerzita v Opavě ); Volební speciál Radiožurnálu. Poslechněte si komentáře a rozhovory k výsledkům voleb ( Rozhlas.cz - Radiožurnál, Fakulta
veřejných politik); Volební speciál Radiožurnálu. Poslechněte si komentáře a rozhovory k výsledkům voleb ( Rozhlas.cz - Radiožurnál, Vedení univerzity );

Zpět na seznam
 

54. Hlavní vítězové voleb: dominance ANO, návrat komunistů, ale i úspěch silných ‚vládních‘ hejtmanů  
05:09 | 22.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: IRozhlas.cz - Články  AUTOR: Jakub Grim, Vít Kubant SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Vedení univerzity
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V sobotu večer se nakonec netančilo pouze ve volebním štábu hnutí ANO, ale důvod k radosti měli i v některých odnožích vládních stran. Porážka od hnutí Andreje Babiše totiž minula politiky, kt
eří své kandidátky postavili na silných hejtmanech. Velký návrat zaznamenali také komunisté, kteří se shlukli kolem Kateřiny Konečné a koalice Stačilo!

Hnutí ANO se potřetí zúčastnilo krajských voleb a potřetí zvítězilo v deseti krajích ze třinácti. V roce 2016 to stačilo na 176 krajských mandátů a šest hejtmanů, o čtyři roky později na 178 mandátů 
a tři hejtmany, letos razantně posílilo na 292 mandátů.
O hejtmanech se bude rozhodovat v příštích dnech a týdnech, ANO má ale nakročeno i k tomu, že by překonalo počty z let 2016–2020. Polepšilo si ve všech krajích, v Karlovarském a Moravskosle
zském dokonce ani nebude potřebovat koaličního partnera a může vládnout samo.
„ANO částečně navazuje na elektorát sociální demokracie. V krajích Moravskoslezském, Karlovarském nebo Ústeckém tradičně bývala velmi silná, jako je teď ANO,“ popsal ve vysílání Radiožurná
lu politolog Petr Jüptner.
„Hnutí ANO se daleko více věnovalo celostátním tématům, spojili to s nepopularitou současné vlády,“ nabídl vysvětlení jejich úspěchu politolog Lukáš  Vomlela .
Do štábu ANO dorazil šéf Andrej Babiš. Prozatímní vítězství ve Středočeském kraji je podle něj fantazie, tvrdí, že to odmakal Karel Havlíček. Výsledek voleb podle Babiše dokládá, že ANO je stran
a pro všechny - důchodce i mladé. @iROZHLAScz @Radiozurnal1 @CRoPlus pic.twitter.com/nlqmQZ2U50
— Daniela Vítů (@daniela_vitu) September 21, 2024

Hejtmani navzdory vládě
Vládní strany ale nesčítají jen porážky, konkrétně ve třech krajích uspěli silní obhajující hejtmani.
„V krajských volbách se silně projevila personalizace české politiky. Tam, kde kandidovaly výrazné osobnosti typu (Jana) Grolicha nebo (Martina) Kuby, se těmto politikům povedlo kriticky oslabit o
statní strany současné koalice a mobilizovat podporu pro sebe,“ popsal politolog Aleš Michal.
3:47
I bez Pirátů budeme pokračovat, věří jihomoravský hejtman Grolich. Koalici vytvoří se Starosty
Jihomoravskému Janu Grolichovi (KDU-ČSL) vyšel tah, kdy přistoupil na koalici Spolu a se ziskem téměř 40 procent porazil opoziční hnutí ANO. Povolební vyjednávání šla velmi rychle a z Brna již 
v sobotu večer přišla zpráva, že Spolu nejpozději do týdne podepíše koaliční smlouvu se STAN.
„Uzavřeli jsme dohodu o společném postupu při tvorbě koaliční smlouvy. Budeme se dál bavit o složení rady a rozdělení gescí, je pravděpodobné, že smlouvu podepíšeme v průběhu příštího týdne,
“ uvedl Grolich po jednání se Starosty.
Opačnou cestu, tedy samostatný postup, zvolil zase jihočeský hejtman Martin Kuba (ODS). Jeho sólokandidátka porazila hnutí ANO a v 55členném zastupitelstvu získala 34 křesel, což Kubovi um
ožní jednobarevné vládnutí. V opozici zůstává kromě ANO i koalice Stačilo!
4:56
Suverénní triumf ODS v Jihočeském kraji. ‚Náš úspěch budou uvnitř strany bagatelizovat,‘ míní Kuba
„Toto není vítězství nějaké republikové ODS. Toto není republikové vítězství vládnoucí pětikoalice. Toto je vítězství velmi specifického jihočeského týmu, který se mi podařilo po těch letech
naskládat, a jeho práce, kterou teď doufám Jihočeši nějak zhodnotili a vyhodnotili,“ řekl Kuba v rozhovoru pro Radiožurnál.
Počtvrté za sebou vyhrát krajské volby se podařilo libereckému hejtmanovi Martinu Půtovi a jeho Starostům pro Liberecký kraj. Hnutí ANO sice oproti předchozím volbám smazalo vysoký náskok a 
Starosty dotáhlo na rozdíl necelých dvou procentních bodů, i tak ale může Půta řídit povolební vyjednávání.
Většiny v 45členném zastupitelstvu může dosáhnout tím, že utvoří krajskou radu s koalicí Spolu a do opozice tak pošle ANO a koalici SPD. Ve hře je ale i spolupráce s ANO.
„Budeme jednat se všemi třemi dalšími subjekty, které se dostaly do krajského zastupitelstva. Pevně věřím, že to nebudou čtyři subjekty, ale tři subjekty. A chceme vytvořit koalici, která bude fungo
vat celé čtyři roky,“ řekl Půta po vyhlášení výsledků v rozhovoru pro Radiožurnál.
3:39
Liberec| 21. 9. |Jan Bumba, bko |Zprávy z domova
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Budeme jednat i s SPD a Trikolorou, ale koalice to nebude, potvrdil hejtman Libereckého kraje Půta

Stávající hejtman Libereckého kraje a vítěz voleb Martin Půta ve speciálu Radiožurnálu a Českého rozhlasu Plus potvrdil, že se bude svůj post obhajovat.

Pardubický mohykán
Také Martin Netolický (SOCDEM) by mohl již počtvrté za sebou usednout do křesla hejtmana Pardubického kraje. Jeho koalici 3PK – Pro prosperující kraj se totiž oproti minulým volbám podařilo n
avýšit volební zisk o téměř osm procentních bodů.
Kdyby se dosavadní koaliční strany rozhodly, že budou ve spolupráci pokračovat, měly by pohodlnou nadpoloviční většinu. Kromě 3PK dosud krajskou radu tvořili lidovci, ODS, TOP 09 a STAN.
Do hry ale může vstoupit i hnutí ANO, které si polepšilo dokonce o deset procentních bodů. „Je jasné, že musíme také zohlednit vítěze voleb, který dostal 30 procent, takže to určitě nebudou jedno
duchá jednání,“ nechal se slyšet Netolický v rozhovoru pro iROZHLAS.cz.
Pardubice| 21. 9. |Vít Kubant |Volby |Rozhovor

Hejtman Netolický: Náš výsledek je dobrý, ale musíme zohlednit vítězné ANO. Nabízí se dvě varianty

Je podmínka koalice, že bude Martin Netolický již po čtvrté hejtmanem Pardubického kraje? „Nebudu jakkoliv spekulovat,“ říká v rozhovoru.

Návrat komunistů
Červnové eurovolby znamenaly pro komunisty první dějství vysněného návratu do velké politiky, který potvrdili i v podzimních volbách.
Na Chomutovsku postoupil člen KSČM Jaroslav Komínek do druhého kola senátního klání, hlavně ale komunisty vedené koalice Stačilo! pronikly do jedenácti krajských zastupitelstev. Neuspěly jen
ve dvou krajích: Libereckém a Karlovarském.
Na severu Čech ale chtějí komunisté nechat výsledky přepočítat, dle dat Českého statistického úřadu tamní kandidátce Stačilo! chybělo osm hlasů k překročení pětiprocentní hranice.
„Evropským volbám dominoval úspěch dvou nových aktérů, kteří se silně vymezovali proti vládě. Na rozdíl od Přísahy se podařilo koalici Stačilo! uspět i v krajských volbách a své zástupce bude mít
ve většině krajů,“ poukázal politolog Aleš Michal.
Před čtyřmi lety získali komunisté 13 krajských zastupitelů, letos 32 a navíc pomohli k zisku křesel i svým koaličním partnerům z ČSSD, SOCDEM, SD-SN nebo ČSNS.

Senátoři v 1. kole
Už v prvním kole se senátory stali Fischer, Čunek, Vícha, Bednář a Mračková Vildumetzová. Jde o rekord
Za nesporné vítěze společných krajských a senátních voleb lze označit i pětici senátorských kandidátů, kteří ani nepotřebovali druhé kolo a zvítězili už v tom prvním. Jde o historicky nejvíce výher v 
prvním kole od vzniku Senátu v roce 1996.
Nejlepšího výsledku dosáhl na Karvinsku jediný senátor SOCDEM Petr Vícha, který získal přes 58 procent hlasů. Na Vsetínsku dál kraluje Jiří Čunek (KDU-ČSL), který letos zvítězil s 56,8 procenta
hlasů a v prvním kole obhájil už podruhé v řadě.
Svůj mandát obhajoval i nezávislý senátor Pavel Fischer, na Praze 12 vyhrál s 53,6 procenta hlasů.
Mezi vítězi prvního kola jsou i dva senátorští nováčci a oba z hnutí ANO. Na Sokolovsku Jana Mračková Vildumetzová se ziskem 50,7 procenta a v Ostravě Martin Bednář (51,8 procenta).

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  lukáš (1x), vomlela (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Hlavní vítězové voleb: dominance ANO, návrat komunistů, ale i úspěch silných ‚vládních‘ hejtmanů ( IRozhlas.cz - Články, Fakulta veřejných politik );

Zpět na seznam
 

55. Martin Tichý: Vstupujeme do 4. priemyselnej revolúcie, jej podstatou bude…  
09:49 | 22.09.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Startstop.sk - Články  AUTOR: Tomáš Bíly SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Filozoficko-přírodovědecká fakulta
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Zdravie batérie elektromobilu ako jeden z pilierov ceny jazdenky

Využívanie umelej inteligencie

Martin  Tichý zo spoločnosti TÜV SÜD Slovakia. Foto: Marek Gorozdos

Pre TÜV SÜD je osveta spoločnosti pilierom spoločenskej zodpovednosti. Aj preto spoločnosť zorganizovala na Liptove konferenciu Mobilita na Sl
ovensku, čím nadviazala na 30-ročnú históriu tohto podujatia.
“Plnou parou vstupujeme do štvrtej priemyselnej revolúcie,” hovorí na úvod Martin  Tichý zo spoločnosti TÜV SÜD Slovakia. “ Jej podstatou bude umelá inteligencia a udržateľný prístup k zdrojo
m, ktoré máme ako ľudstvo k dispozícii. S tým ako prichádzajú nové technológie, prichádzajú aj časy, kedy ľudia nemusia dôverovať inováciám. No sme presvedčení, že akonáhle porozumejú i
ch funkčnosti a dostatočne zabezpečíme kontrolu nad prípadnými rizikami, budú ich brať pozitívne.” TÜV SÜD je partnerom priemyslu vrátane tohto automobilového, už 160 rokov. “ Historicky sa 
ukázalo, že sme boli vždy partnerom priemyslu počas všetkých priemyselných revolúcií od polovice 19. storočia. Či to bolo vtedy, alebo je to dnes, jeden spoločný menovateľ je osveta. Keď ľud
ia zmenám pochopia a zistia, že má pozitívny cieľ, potom môžeme očakávať, že budú zmenám dôverovať.”
TÜV SÜD je certifikačná inšpekčná spoločnosť, ktorá sprevádza výrobcov vozidiel a dodávateľov v automobilovom priemysle prakticky celým životným cyklom vozidla. Po celom svete má vybudov
ané skúšobne. V súčasnosti ide o najväčšiu nezávislú skúšobňu batérií na svete. Ak sa teda stretnete s nejakým elektromobilom, je veľmi pravdepodobné, že bezpečnosť prevádzky jeho batérií bol
a overená práve TÜV SÜD. Spoločnosť zároveň z pohľadu bezpečnosti testuje aj celé vozidlá. Či už ide o aktívnu i pasívnu bezpečnosť, alebo o celkové homologizačné skúšky, aby vozidlo alebo k
onkrétna nová technológia spĺňala všetky parametre, ktoré nastavuje európska legislatíva.
Aktuálnou otázkou je prechod osobnej dopravy zo spaľovania fosílnych palív na elektromobilitu. Elektromobily majú za sebou približne 15 rokov vývoja. Súčasné elektromobily do istej miery
vyriešili množstvo otázok ohľadne rýchlosti nabíjania, dojazdu, bezpečnosti či degradácie batérií. V budúcnosti sa budú ešte ďalej zdokonaľovať. Masovému rozšíreniu elektromobilov zatiaľ bráni v
yššia cena, formuje sa už však trh s jazdenými elektromobilmi. Štatistiky ukazujú, že ceny jazdených elektromobilov klesajú rýchlejšie ako ceny spaľovacích vozidiel. Na jednej strane to je pozitívna
správa pre spotrebiteľov hľadajúcich vozidlo na sekundárnom trhu, na druhú stranu tento fakt nepoteší majiteľov elektromobilov, ktoré strácajú na hodnote. Trh s jazdenými elektromobilmi však ras
tie aj u nás, čo dokazujú aj údaje najväčšieho predajcu jazdených vozidiel.
Foto: 123rf.com
Okrem veku vozidla a jeho kilometrového nájazdu je tretím dôležitým parametrom určujúcim zostatkovú hodnotu elektrického vozidla stav batérie. Profesionálni predajcovia jazdených vozidiel prikl
adajú k vozidlám certifikát o stave batérie. “Do budúcna očakávam, že tento parameter sa stane súčasťou technických kontrol aj na Slovensku, ” hovorí Tichý. Podobne teda, ako sa počas
technickej kontroly vozidla zaznamenáva stav jeho tachografu, čo je dôležitá súčasť boja proti stáčaniu kilometrov, sledovať sa bude aj kondícia batérií elektromobilov. Nepochybne by to zvýšilo dô
veru verejnosti voči životnosti elektrického vozidla.
Pri kontrolách vozidiel TÜV SÜD využíva aj umelú inteligenciu. “ Máme zavedené patentovo chránené systémy, napríklad systém, ktorý rozpoznáva poškodenia na vozidle. Využíva sa tak, že voz
idlo prechádza tunelom, systém s kamerami zosníma celé vozidlo a potom umelá inteligencia skúma fyzické poškodenia na aute.” Tieto systémy využívajú napríklad veľké spoločnosti
zaoberajúce sa operatívnym lízingom alebo požičovne. Kontroluje sa stav vozidla po tom, čo sa vracia k vlastníkovi. “Sú tam nejaké dovolené poškodenia a potom poškodenia, ktoré sú nad rámec
a to je práve to, čo umelá inteligencia vyhodnocuje.”
Elektromobilita je témou aj pre prevádzkovateľov staníc technických kontrol. “ My ako používatelia vnímame reguláciu častokrát v negatívnom kontexte. Štandardy a normy sú základným hýbateľo
m bezpečného progresu priemyslu a celého ľudstva. Predstavme si jednoduchý príklad, ráno sa zobudíme a nikto dnes nerieši, keď si ide ráno zohriať vodu na čaj v kanvici, či je alebo nie je be
zpečná. Aby pre používateľov nových technických vymožeností bolo garantované to, že sú bezpečné, tak na to potrebujeme predovšetkým jasné a transparentné štandardy, ktoré definuje naprí
klad Európska únia a tieto sa potom stávajú súčasťou nezávislých skúšok a kontrol. Regulácia má slúžiť v prospech veci,” vysvetľuje Tichý.
Máme pred sebou obdobie, v ktorom si kontrola elektromobilov na STK vyžiada nové investície. No ešte pred tým budú musieť prevádzkovatelia investovať do meračov pevných častíc pri emisných
kontrolách. “Štandard slovenských STK je v porovnaní s európskou úrovňou slušný. Máme tu dobrý systém technických služieb, máme efektívny dohľad nad trhom, takže ak porovnáme kvalitu t
echnických kontrol s krajinami V4, tak Slovensko je na tom veľmi dobre. Musíme však počítať s tým, že zmeny v automobilovom priemysle si budú vyžadovať investície nielen do technológií, ale
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aj do ľudí.“
Páčil sa vám tento článok?

Potvrdte hodnotenie
Priemerné hodnotenie 0 / 5. Počet hodnotení 0
Ohodnotte tento článok!
Ďakujeme
Sledujte nás na Facebooku!
Mrzí nás že ste neboli spokojný...
Pomôžte nám zlepšiť sa!
Napíšte nám čo by sme mali zlepšiť!
ODOSLAŤ

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  martin (3x), tichý (3x)
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